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رئیس قوه قضائیه: 
فساد کدام مدیر ثابت شده و با او برخورد نشده است؟

اگر کمک  های همه جانبه آمریکا 
نباشد، رژیم صهیونیستی در 

عرض چند روز فلج خواهد شد 
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شرایط در منطقه نگران کننده است به صورتی که احتمالا حتی خود آمریکایی ها 
هم نمی دانند منطقه به چه ســمت و ســویی در حرکت اســت. بــا این وجود 
صهیونیست ها  در نظر دارند جنگ خانه به خانه را در  غزه آغاز کنند. اقدامی که به 
نظر می رسد در صورت اصرار از سوی  اسرائیل سخت و خونبار خواهد بود و هرچند 
صدمات غیر قابل جبرانی به طرفین وارد خواهد آمد اما به نظر اسرائیلی ها لطمات 
زیادی را از این جنگ کوچه به کوچه و خانه به خانه خواهند خورد. واقعیت آن 
است که بنیامین نتانیاهو در شرایط کنونی دچار یک رسوایی ننگین شده است 
از این رو به دنبال آن است که این شکست را جبران کند. بنابر این بعید است در 
شــرایط کنونی با توجه به اینکه  صدمات زیادی به غزه وارد شده است جنگ به 

این سادگی ها به اتمام برســد از این رو احتمالا در روزهای آینده جنگ غزه به 
سمت و سوی آزاردهنده ای حرکت خواهد کرد. شــاید حتی غربی ها هم با این 
اقدام موافق نباشند چرا که دائما اعلام می کنند که نبرد غزه نباید به سایر نقاط 
در منطقه گسترش یابد و از سوی دیگر تنها اعلام می کنند که تجهیزات رزمی در 
اختیار  اسرائیل  قرار داده و هیچ دخالتی در این جنگ از نظر عملیاتی ندارند. از 
این روست که حتی دائما به تهران پیغام می دهند که دست به اقدامی در ارتباط 
با مساله غزه نزند و تلاش کند که گروه های محور مقاومت در سایر کشورها نیز 
بر آتش این نبرد نکوبند. این در حالی است که ایران نیز از قبل نشان داده است 
که  قصدی برای ورود به نبرد غزه ندارد. سیاســت فعلی ایران در برابر فلسطین 
سیاست قابل قبولی است چرا که از یک سو از فلسطینیان و حقوق آنها حمایت 
می کنیم و از سوی دیگر در تلاش هستیم جنگ غزه  به دلایل انسانی هر چه زودتر 
به آتش بس منتهی شود.  از سوی دیگر البته رسانه ها اعلام کرده اند که سیدحسن 
نصرالله در  جمعه در ارتباط با نبرد غزه سخنرانی خواهد کرد . هر مقدار پیش رویم 

به نظر غزه بیش از گذشته مورد توجه قرار خواهد گرفت.

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در دیدار با اقشــار 
مختلف مردم کرمان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدا و سردار قاسم ســلیمانی عنوان کرد: تنها یاد 
شهدا کافی نیســت بلکه باید هدف شــهدا را پاس 
بداریم زیرا ایثارگــران و خانــواده رنج های فراوان 
برده اند؛ بنابراین مسئولیت زیادی در برابر آنها داریم. 
غلامحسین محسنی اژه ای با اشاره به اتفاقاتی که در 
فلسطین در حال رخ دادن است، اظهار کرد: خانواده 
شهدا خوب می دانند که این بمباران و شرارت های 
جریان صهیونیســتی غاصب در تاریخ کم ســابقه 
اســت و طی چند روز چندین هزار کودک و زن را 
شــهید و هزاران نفر را مجروح کردند. مردم غزه در 
فشار بمباران ها هستند و همه محدودیت های )آب 
و برق، دارو و غذا( برای مردم غــزه اعمال کرده اند. 
اگر چه سردار دلها حاج قاسم ســلیمانی در بین ما 
نیست اما جایش خالی نیســت و روح ایشان در تک 
تک جریانات مقاومــت وجــود دارد و اگر خودش 
در صحنه حضور داشــت و مدیریت می کرد، بسیار 
لذت بخش بود. رئیس قوه قضائیــه در ادامه ضمن 
تبریک به ورزشــکاران کرمانی و خانواده آنها که در 
پاراالمپیک مدال کسب کرده اند، اظهار کرد: کسب 
مدال ورزشکاران جانباز و معلول که در رقابت های 
اخیر پاراآسیایی پرچم جمهوری اسلامی را به اهتزاز 
در آوردند و خانم محجبه ای که آنطور حضور یافت و 
کلماتی که افراد بر زبان آوردند، افتخارآمیز بود. وی 
در بخش دیگر سخنانش با اشــاره به سالروز شادت 
شهید فهمیده بیان کرد: ما مدیون شهید فهمیده ها 

هســتیم و این روز، روز نوجوان و روز دانش آموز نام 
نهاده شد و روز ۱۳ آبان را در پیش داریم و این روزها 
را باید قدر بدانیم. رئیس قــوه قضائیه افزود: آمریکا 
جنایات زیادی علیه کشــورهای مختلــف و ایران 
مرتکب شــده و امروز رژیم صهیونیستی با حمایت 
آمریکا این اقدامات را در غزه انجام می دهد. محسنی 
اژه ای با اشاره به ســخنان مولوی عبیدا... شهیکی 
نماینده سران طوایف استان کرمان اظهار کرد: توصیه 
وی به وحدت و اجتناب از تفرقه، آثار ایثارگری هاست. 
رئیس قوه قضائیه با اشاره به درخواست نماینده ولی 
فقیه در استان در خصوص شورای راهبردی عنوان 
کرد: به رئیس کل دادگســتری سفارش می کنم در 
جهت خدمت به مــردم و ارتقای اســتان و آرامش 
مردم و برخورد با ناهنجاری و مفاسد، استیفای حق 
همه مخصوصا حق مظلوم تلاش کنــد و هر مقدار 
اختیار قانونی دارد، ضمانت قانونی به مصوبات این 
شورا بدهد و مصوباتی که مربوط به بنده است اعلام 
کنید تا اختیارات را به شما بدهم. محسنی اژه ای با 
اشــاره به تفاهمنامه بین بنیاد شهید و قوه قضائیه، 
اظهار کرد: پیگیری کنید تا مفاد این تفاهمنامه در 
استان کرمان اجرا شــود. رئیس قوه قضائیه با اشاره 
به انتقال و جابه جایی زنــدان کرمان نیز گفت: جزو 
وظیفه و برنامه های دستگاه است که همه زندان هایی 
که درون شهرها قرار دارند به بیرون شهرها منتقل 
شــوند و برای این مهم نیاز به هماهنگی با برخی از 
دستگاه ها دارد. محسنی اژه ای با اعتقاد با مبارزه با 
مفاسد اقتصادی بیان کرد: مگر نمی گوییم که امنیت 

روانی جامعه باید حفظ شود، اما گاهی اوقات مطالبی 
بدون استناد گفته می شود که امنیت روانی جامعه 
برهم می خورد. رئیس قوه قضائیه با تاکید بر آن که 
رسیدگی به پرونده ها را اولویت بندی کردیم، تصریح 
کرد: بســیاری از بنادر را رفتم. گاهی یک کشتی و 
چند تن گندم یا نهاده های دامی به بندر آمده و اگر 
بماند فاسد می شود و هزینه بالایی به علت معطلی 
در بنادر به کشور تحمیل می کند که در این دو سال 
گام های بلندی در این زمینه برداشته شده تا از هدر 

رفت منابع پیشگیری شود. 
محسنی اژه ای تاکید کرد: کدام مدیری فسادش ثابت 
شده و با او برخورد نشده است؟ فرزندان معاون اول 
قوه قضائیه خلاف کردند و برخورد شد. این مقابله با 
فساد جزو افتخارات نظام است و هیچ ابایی در برخورد 
نداریم و هیچ تبعیضی نداریــم. رئیس قوه قضائیه 
تصریح کرد: باید ارتباط با نخبگان و دانشــجویان را 
بیش از این انجام دهیم هرچند با طیف های مختلف 
نخبگان و دانشجویان جلساتی داشته ایم.  محسنی 
اژه ای افزود: اگر ملاک ما قانون نباشــد و سلیقه ای 
عمل کنیم، تبعیض می شود و اگر بخشنامه و مقرری 
برخلاف قانون صادر شده اعلام کنید تا ابطال شود. 
رئیس قوه قضائیه عنوان کرد: امروز ناهنجاری های 
مختلف اجتماعی داریم مخصوصا در حیطه عفاف و 
حجاب، و بسیاری از این جرایم مشهود است و سال 
گذشته نیز عنوان کردم با قوانینی که در حال حاضر 
داریم نیروی انتظامی و دستگاه قضا می تواند با برخی 

ناهنجاری ها برخورد کند. 

ادامه یادداشت
بیش از ۲5 روز است که عملیات طوفان الاقصی آغاز شده و  

علیرغم برتری میدانی رزمندگان فلسطینی و ناکامی نیروهای 
مشترک آمریکا و رژیم صهیونیســتی برای حمله زمینی به 
غزه، کشتار وحشیانه مردم غیر نظامی همچنان ادامه دارد. ورود بیش 
از 5 هزارتن از نیروهای تفنگدار دریایی و دلتــا فورس آمریکا و ناتو 
برای کمک به ارتش شکست خورده اسرائیل نوعی لشکرکشی غربی 
به مردم غزه تلقی می شود. هدف نهایی آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
غرب از طولانی کردن جنگ غزه تغییرکلی ساختار خاورمیانه، خلع 
سلاح نیروهای محور مقاومت و ایجاد حاشیه امن محیطی برای رژیم 
اسرائیل اســت. به موجب طرح مشــترک آمریکا و ناتو قرار است از 
رهگذر بمباران های مکرر غزه، اهالی این شهر ناچار به کوچ اجباری 
به کشورهای اطراف فلسطین اشغالی شوند. طی روزهای اخیر یک 
سلســله مشــوق هایی نیز به دولت مصر برای پذیرش اهالی غزه در 
صحرای سینا پیشنهاد شده از جمله کمک مالی ۱5 میلیارد دلاری 
آمریکا و اروپا به مصر که با مخالفت دولت مصر مواجه شد. لذا در حال 
حاضر نیروهای مشــترک آمریکا، رژیم صهیونیستی و ناتو در صدد 
هستند تا با یک حمله زمینی دقیق به غزه نیروهای حماس و جهاد 
اسلامی را به کلی خلع سلاح و تونل های زیر شهر غزه را تخریب کنند. 
هیچ راه حل دیگری برای رهبران سیاسی و فرماندهان نظامی اسرائیل 
قابل قبول نیست زیرا هدف مشترک آنان این است تا حیثیت ارتش 
اسرائیل را که در طوفان الاقصی آســیب جدی دیده با یک پیروزی 
نظامی در غزه بازســازی کنند حتی اگر به قیمت قتل عام اهالی این 
شهر تمام شود. اما در طرف دیگر معادله، نیروهای محور مقاومت قرار 
دارند که با افزایش کشتار مردم بی دفاع غزه و سکوت جامعه جهانی 
در برابر این فاجعه انسانی ناچارند به عرصه های میدانی غزه ورود پیدا 
کنند. ورود رســمی انصارالله یمن به درگیری غزه نشان می دهد که 
سایر نیروهای وابسته به محور مقاومت در آینده نزدیک خود را ملزم 
به حمایت از مردم بی دفاع غزه بدانند و وارد عرصه جنگ غزه شوند. 
سخنرانی سیدحســن نصرالله، دبیرکل حزب الله لبنان در روز جمعه 
)فردا( قطعا حاوی پیام های مهمی خواهد بود که در پرتو آن شاکله 
جدید منطقه ترسیم خواهد شد. احتمال دارد که دبیرکل حزب الله 
لبنان در سخنرانی روز جمعه فرمان ورود حزب الله به درگیری های 
غزه را صادر کند که در آن صورت احتمال گسترش جنگ در منطقه 
افزایش خواهد یافت و جنــگ از کنترل بازیگران منطقه ای و جهانی 
خارج شود. در واقع آمریکا و ناتو و اسرائیل در صدد عملیاتی شدن یک 
»سایکس- پیکو« جدیدی در خاورمیانه هستند در حالی که محور 
مقاومت بنا به تجربه تاریخی تحت هیچ شرایطی اجازه نخواهد داد تا 
ژئوپلیتیک منطقه به سود رژیم صهیونیستی تغییر یابد. آنچه مسلم 
است روزهای آینده روزهای سرنوشت ســاز و تعیین کننده است و 
اگر نیروهای مشترک زمینی آمریکا و رژیم صهیونیستی بخواهند با 
استفاده از قدرت نظامی تغییرات مورد نظر خود را در منطقه عملیاتی 
کنند، آتش جنگ در آینده نزدیک شــعله ورتر خواهد شــد و حتی 

ممکن است به یک جنگ جهانی تبدیل شود.

دنیای امروز، دنیای عقلانیت، ریاضیات و واقع گرایی  است. بر همین اساس 
دو ضربدر دو، چهار می شود. مدیرانی که با تکیه بر مکاتب مختلف، به دنبال 
این هســتند که جواب چهار ضربدر چهار را برای افراد تحت مدیریت شان، 
پانزده یا هفده، جا بزنند، در فرآیند زمان شکست برنامه هایشان  حتمی ا ست! 
متاسفانه چنین شکستی فقط شکستِ مدیران نیست بلکه مجموعه تحت 
مدیریت شان را دچار آسیب می کنند. ایدئولوژی ها جای نان، آب و همچنین 
جای رفاه و امنیت را نمی گیرند چرا که برای به دست آوردن نان باید در زمینی 
بذر گندم کاشت و به مدت شش ماه از آن زمین کشت شده، مراقبت علمی 
کرد تا محصول گندم و به تبع آن آرد برای درست کردن نان، به دست بیاید! 
نکته این است هر آن چه که در دنیای امروز برای بشر قابل استفاده شده، توسط 
سه گزاره آموزش، تفکر و تجربه به دست آمده است. برای مثال اختراع لامپ، 
برق، تلفن، اتومبیل، هواپیما، اینترنت و از این دست نیازهای بشری، همگی 
توسط علم و نبوغ انسانی به وجود آمده است . حتی بمب و موشک ها و ...نیز 
توسط اشخاصی که صاحب علم و فن و فنون هستند، اختراع شده است. البته 
فرهنگ، اقتصاد و... تابعی از سیاست و سیاست هم تابعی از یک مرام و مسلک 
هستند! با توجه به حضور در عصر فناوری و تکنولوژی و همچنین آگاه شدن 
جوامع بشری، مدیرانی که فقط بر طبل ایدئولوژی می زنند و تمام روابط را از 
منظر آن نگاه می کنند در نقطه ای از زمان و مکان، تهی از طرح و برنامه علمی و 
واقع گرایانه می شوند. نکته قابل تامل این که در دو فضای به دست آوردن قدرت 
و همچنین از دست دادن قدرت، همه چیز واقع گرایانه اتفاق می افتد. چرا که 
همگان به درستی می دانند که اگر قدرت فلان کشور و نهاد بیشتر باشد، هیچ 
نظریه ای نمی تواند در مقابل آن زور و بازو، مقاومت پیروزمندانه داشته باشد. بر 
همین اساس در چنین فضایی، به تمام شعارها پشُت کرده یا آن را دور زده و 
با متر و مقیاس علمی تصمیم سازی، تصمیم گیری، معامله و مبادله می کنند 
تا وضعیت موجودشان، حفظ شود! البته که سیستم تحت امرشان، از چنین 
دَوَرانی، دچار بهت و حیرت شده و تازه متوجه می شوند که مدیریت، علم و هنر 
می خواهد. در غیر این صورت، هیچ گونه شعاری بجز علم نمی تواند یک جامعه 

توسعه نیافته را به توسعه یافتگی برساند.

سپاهان ۳ بر صفر بازنده شد
کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آســیا پس از بررسی اتفاقات رخ داده 
پیرامون دیدار برگزار نشده تیم های فوتبال سپاهان و الاتحاد، رای به برتری 
تیم عربستانی و جریمه تیم ایرانی داده است.به گزارش  مهر، دیدار تیم های 
فوتبال سپاهان اصفهان و الاتحاد عربستان در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا 
که قرار  بود روز ۱0 مهرماه در ورزشــگاه نقش جهان برگزار شود، با تصمیم 
ناظر AFC لغو شد تا تصمیم گیری در خصوص این موضوع به جلسه کمیته 
اجرایی لیگ قهرمانان ۲0۲۳ آسیا بازگردد.به دنبال این اتفاق کمیته انضباطی 
AFC پس از بررسی های لازم رای خود را صادر و طی آن تیم سپاهان را ۳ بر 
صفر بازنده اعلام کرد. همچنین براساس این رای باشگاه سپاهان به پرداخت 
۲00 هزار دلار جریمه نقدی و برگزاری ۳ بازی خارج از ورزشگاه نقش جهان 

محکوم شد.

 هحفص
۱۱

یاد  د  اشتسخــن روز

پس از حماس و نیروهای مقاومت فلسطین؛ انصارا... یمن 
نیز آمادگی خود را برای جنگ با اسرائیل اعلام کرد. حزب ا... 
لبنان نیز نه به طور گسترده بلکه به صورت جسته و گریخته 
حملاتی را به شهرک های صهیونیست نشین داشته است. 

تلاش ها در راستای آتش بس  

بمباران های وحشیانه ارتش رژیم صهیونیستی علیه مردم 
بی دفاع غزه که منجر به شــهادت نزدیک بــه ۹ هزار تن و 
مجروح شدن ۲۱ هزار نفر دیگر شد شرایط خاورمیانه  را به 

سمت یک انفجار منطقه ای سوق خواهد داد.

جهان در آستانه یک انفجار

 حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحه 9

آرمان ملــی:  در حالیکه هنوز ۱00 هــزار کلاس بدون 
معلم در کشور وجود دارد )بنا به گفته محمد وحیدی عضو 
کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی(، مرادصحرایی 
در آخرین اظهار نظــر خود گفته کلاس بــدون معلم در 

کشور نداریم! خبر اول ۸ آبان ماه همین سال منتشر شده 
و مشخص نیست چطور در عرض چند روز و درست زمانی 
که انتقادات از وزیر بالا گرفته و بحث استیضاح او هم پیش 

آمده این کمبود رفع شده...

 رئیس جمهور در روزهای اخیر از توزیع شیر رایگان میان دانش آموزان خبر داده؛ 

شیر رایگان پیشکش ؛ 
کلاس می خواهیم  و  معلم

»آرمان ملی« تحولات غزه و آماده باش را بررسی می کند

گروه های مقاومت در عراق
 و یمن آماده نبرد می شوند

با رای کمیته انضباطی AFC ؛
 سپاهان؛  3 بر صفر بازنده

 و ۲00 هزار دلار جریمه شد
همین صفحهصفحه 2

 قاسم محبعلی
مدیرکل سابق خاورمیانه

صفحه 7

 »آرمان ملی« معضل خوراک دام شدن نان را بررسی می کند 

 گرانی نهاده ها، دام ها  را نان خور کرد! 
آرمان ملی:   نان یکی از اقلام ضروری به شمار می آید که از روزهای نخست حذف ارز ترجیحی و آغاز موج گرانی ها 

دولت وعده عدم افزایش قیمت آن در مجموعه دیگر اقلام اساسی را به مردم داد. 
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پس از حماس و نیروهای مقاومت فلسطین؛ انصارا... یمن 
نیز آمادگی خود را برای جنگ با اسرائیل اعلام کرد. حزب ا... 
لبنان نیز نه به طور گسترده بلکه به صورت جسته و گریخته 
حملاتی را به شهرک های صهیونیست نشین داشته است. از 
این رو اینکه اسرائیل همه انرژی و نیروهای خود را در غزه 
متمرکز نکند طبیعی است که موثر است، اما اکنون به نظر 
می رسد که حزب ا... تلاشش براین است که بخشی از حواس 
اسرائیل را به سمت شمال جلب کند و وارد درگیری گسترده 
نشود.  چرا که طبیعتا عواقبش را مورد توجه دارد و با توجه 
به شرایط لبنان، اسرائیل در آنجا نیز می تواند به کشتار و 
تخریب بپردازد. همانطور که در گذشته در سال ۲006  در 
ضاحیه  این اقدام جنایت بار را انجام داد. الان هم ممکن 
است که این درگیری ها رخ دهد. البته از طرفی اینکه حضور 
یمن در جنگ غزه چه میزان موثر است شاید بتوان گفت در 
همین حد که حواس اسرائیل را از تمرکز همه نیروهای خود 
بر غزه بازگرداند و متوجه ناحیه های دیگر نیز کند، اما نه 
اینکه بتواند صحنه را برگرداند. لذا به نظر می رسد که اینگونه 
اقدامات چندان در موازنه قوای جنگ تاثیر نداشته باشد مگر 
اینکه مقاومت منطقه ای در کشورهای مختلف با اسرائیل 
وارد یک جنگ تمام عیار بشوند که آنها فعلا خیلی نشان 
نمی دهند که چندان علاقه ای به این مساله داشته باشند. به 
هر حال آنچه مهم است اینکه باید همه تلاش ها در راستای 
آتش بس طرفینی باشد. چرا که جنگ فقط کشتار و تخریب 
بیشتری بوجود می آورد. البته باید اذعان داشت که رسیدن 
به آتش بس نیز بستگی به طرف های مقابل دارد و اینکه چقدر 
اعراب و افکار عمومی نسبت به این رفتار اسرائیل واکنش 
نشان دهند. طبیعی است که اگر اسرائیل احساس کند که 
دستش باز و از پشتیبانی قدرت های غربی برخوردار است، 
همچنان به کشتار مردم غزه ادامه می دهد چراکه هدف اصلی 
اسرائیل این است که حماس را نابود و غزه را از جمعیت پاک 
کند یا حداقل بخش بزرگی را به بیرون از مرزها بفرستد. اما 
کشورهای اسلامی و عربی باید یک جبهه متحدی ایجاد کنند 
تا جلوی این روند گرفته شود؛ سریعا آتش بس اعلام شود  و 
سپس به جنایات اسرائیل رسیدگی گردد. برای اینکه این 
مساله نیز پایان پیدا کند باید طرف فلسطینی به حقوق خود 
برسد و کشور مستقل فلسطینی تشکیل شود. در غیر این 
صورت به هیچ عنوان منازعه خاتمه نخواهد پذیرفت و آتش 
جنگ شعله ورتر خواهد شد. از طرفی اینکه انتقادات بسیاری 
به کشورهای عربی منطقه به جهت سکوت در ماجرای غزه 
وارد می شود؛ به نظر می رسد این سکوت از آن نشات بگیرد که 
اعراب در جنگ های پیشین با اسرائیل که شکست های تلخی 
را خوردند و توفیقی در جنگ نداشتند و موازنه قوا در میان 
آنها برقرار نیست. چرا که هر زمان آنها وارد جنگ می شوند 
در مقابل آمریکا و غرب یکپارچه قرار می گیرند و احساس 
می کنند که در جنگ شانسی ندارند و از این رو به روش های 
دیگری روی آورده اند. نکته مهم اینکه اعراب منافع خود را 
بر این مساله ترجیح می دهند و تلاش می کنند که مساله را 
فلسطینی- اسرائیلی کنند تا عربی- اسرائیلی تا از این طریق 

از فلسطین به لحاظ سیاسی و دیپلماتیک حمایت کنند.

  تلاش ها در راستای آتش بس
یادداشت

رئیسی روز ملی الجزایر را 
تبریک گفت

رئیس جمهور در پیامی به همتای الجزایری 
خود سالروز آغاز انقلاب آزادیبخش این کشور 
را که دستاورد آن استقلال و آزادی کشور 
تاریخی و سرافراز الجزایر از یوغ استعمار 
سید  حجت الاسلام  گفت.  تبریک  بود، 
ابراهیم رئیسی در پیام تبریک خود به آقای 
»عبدالمجید تبون« رئیس جمهور الجزایر و 
مردم این کشور به مناسب فرا رسیدن سالروز 
استقلال و روز ملی الجزایر ابراز امیدواری کرد 
که با تکیه بر جایگاه ایران و الجزایر در اعتلای 
فرهنگ و تمدن اسلامی و برخورداری از 
مشترکات عمیق تاریخی و فرهنگی، دو کشور 
مسلمان شاهد توسعه روزافزون مناسبات 
حسنه و همکاری های رو به گسترش در 
عرصه های مختلف جهانی و منطقه ای به نفع 

مصالح عالیه امت اسلامی باشند. 

ربطی به ایران ندارد
وزیر کشور گفت: طبیعی است که مسلمانان 
نسبت به ظلمی که به مردم غزه می شود، 
ناراحت هستند و آمریکا باید بداند اقداماتش 
بی پاسخ نمی ماند. همه نگران هستند و ممکن 
است هرجایی آنها را به عنوان مقصر اصلی 
مورد هدف قرار دهند که ربطی به ایران ندارد. 
احمد وحیدی وزیر کشور درباره اتهام آمریکا 
به ایران در مورد حملات نیروهای مخالف 
آمریکا به پایگاه های این کشور در عراق و 
سوریه، اظهار کرد: اسرائیل با چراغ سبز آمریکا 
این جنایات را در غزه انجام می دهد و آمریکا 

این جنگ را مدیریت می کند. 
افزود: طبیعی است که  ادامه  وی در 
مسلمانان نسبت به ظلمی که به مردم غزه 
می شود، ناراحت هستند و آمریکا باید بداند 
اقداماتش بی پاسخ نمی ماند. همه نگران 
هستند و ممکن است هرجایی آنها را به عنوان 
مقصر اصلی مورد هدف قرار دهند که ربطی به 
ایران ندارد. قبلا به صورت علنی به آنها تذکر 
داده شد که جلو کشتار بی رحمانه را بگیرید و 

حمایت نکنید. 

صدور رای دیوان عدالت اداری 
علیه وزارت کشور

با شکایت اعضای هیات موسس جمعیت 
عدالت  دیوان  اسلامی،  انقلاب  گفتمان 
اداری وزارت کشور را به صدور مجوز فعالیت 
مکلف  اسلامی  انقلاب  گفتمان  جمعیت 
کرد. درخواست تاسیس این جمعیت در 
سال ۱۳۹۹ به وزارت کشور تسلیم شد و 
کمیسیون ماده ۱0 احزاب در دوم خرداد 
۱۴0۲ با تاسیس این جمعیت موافقت نکرد 
که مورد اعتراض تعدادی از اعضای هیات 
موسس این جمعیت قرار گرفت و پس از طرح 
شکایت در دیوان عدالت اداری، شعبه ۳5 
دیوان با این استدلال که کمیسیون احزاب 
هیچ دلیلی برای رد درخواست تاسیس این 
تشکل ارائه ننموده است و در مهلت قانونی 
نیز در خصوص موضوع اظهار نظر نکرده است، 
مصوبه کمیسیون را باطل و وزیر کشور را 
مکلف نمود تا مجوز فعالیت این جمعیت را 

صادر کند. 

 حضور معاون اول قوه قضائیه 
بر مزار شهید سلیمانی

معاون اول قوه قضائیه با حضور در گلزار 
شهدای کرمان به مقام شامخ سیدالشهدای 
مقاومت ادای احترام کرد. حجت الاسلام 
والمسلمین دکتر محمدمصدق دیروز صبح 
)چهارشنبه ۱0آبان(در سفر به کرمان با 
حضور در گلزار شهدای کرمان و ادای احترام 
به مقام شهدای والامقام، با اهدای گل بر سر 
مزار سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
حضور یافت و به مقام شامخ سیدالشهدای 
جهان مقاومت ادای احترام نمود. معاون اول 
قوه قضائیه به درخواست های مردمی که در 
گلزار شهدا حضور یافته بودند، رسیدگی کرد 

و قول پیگیری داد. 

زندان زرند به خارج از شهر 
منتقل می شود

جلسه هم اندیشی رفع مشکلات قضائی، 
اقتصادی  بنگاه های  و  زیست محیطی 
شهرستان زرند ظهر دیروز با حضور غلام علی 
محمدی رئیس سازمان زندان ها، مدیرکل 
زندان های استان کرمان و مسئولان قضائی 
و اجرایی شهرستان زرند برگزار شد. رئیس 
سازمان زندان ها در این جلسه، ضمن تأکید 
بر استفاده از ظرفیت های مولدسازی جهت 
نتقال زندان ها به خارج از شهر گفت: با  ا
تلاش و همت فرمانداری شهرستان زرند 
زمین جهت ساخت و انتقال زندان به خارج 
از شهر اختصاص داده شد. محمدی در ادامه 
با تشریح سفر رئیس قوه قضائیه به استان 
کرمان، توضیحاتی درخصوص حل مشکلات 
قضائی، زیست محیطی، سد قدروییه، معادن، 
کارخانجات و حل مشکل پرونده زمین های 
جهاد ارائه کرد. فرح بخش، رئیس دادگستری 
شهرستان زرند نیز در این نشست گزارشی از 
وضعیت این شهرستان و مشکلات موجود 

ارائه کرد. 

 قاسم محبعلی
مدیرکل سابق خاورمیانه وزارت خارجه

خبــــر
سخنگوی دولت مطرح کرد

بررسی کلیات بودجه از ساعت 6 صبح 
آرمان ملی: سخنگوی دولت گفت: جلسه دولت از ابتدای 
بامداد روز چهارشنبه ساعت 6 صبح آغاز به کار کرد و حدود ۴ 
ساعت به طول انجامید که بیشتر جلسه به طرح و بحث پیرامون 
کلیات بودجه اختصاص داشت. علی بهادری جهرمی اظهار 
داشت: بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس رو به پایان می رود 
و به نوعی شاکله کلی برنامه در مجلس مشخص می شود. وی 
افزود: رسیدگی به کلیات بودجه سال ۱۴0۳ از امروز)دیروز( 
در دولت آغاز شد و در دستور کار خود قرار دارد تا به محض 
نهایی شدن برنامه هفتم توسعه در مجلس شورای اسلامی، 
امکان تصمیم گیری نهایی درخصوص کلیات بودجه در دولت 
فراهم باشد. سخنگوی دولت بیان کرد: مباحثی از قبل انجام 
شده است تا بتوان در سریع ترین زمان، بعد از تصویب برنامه 
توسعه، کلیات لایحه بودجه را تقدیم مجلس شورای اسلامی 
کنیم. وی با بیان اینکه دولت رویکردهای کلانی را در کلیات 
بودجه دارد، گفت: به طور طبیعی اساسی ترین و اصلی ترین 
اهداف حمایت موثر از تولید و ایجاد زیرساخت های لازم مالی 
و بودجه ای به منظور امکان تحقق رشد اقتصادی مناسب در 
سال ۱۴0۳، ایجاد اشتغال و اشتغال زایی مناسب، مهار تورم و 
کاهش تورم که به بهبود وضعیت معیشت مردم کمک کند و 
همچنین اصلاح ناترازی هایی که در نظام های بودجه ای، مالی و 
بانکی و حوزه های انرژی که در سال ها و دهه های گذشته با آن 
مواجه بودیم، است. سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: محورهای 
اصلی کلیات لایحه بودجه نیز در این جلسه به تفصیل مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و دولت سلسله جلساتی را به منظور 
بررسی کلیات بودجه خواهد داشت. اکنون جلسات کمیته ها 
و کمیسیون ها در حال برگزاری همزمان با صحن دولت است 
و جلسات آتی را به کلیات خواهیم پرداخت. بهادری جهرمی 
بیان کرد: از جمله مصوباتی که بعد از بررسی مرحله اول کلیات 
بودجه در دستور کار دولت قرار گرفت به دو مصوبه اشاره 
می کنم. مصوبه نخست، کنترل قیمت کالاهای اساسی در 
بازار و جلوگیری از افزایش کالاهای اساسی و کالاهایی که در 
زنجیره تولید این کالاها قرار دارند، بود. وی تصریح کرد: دولت 
موافقت کرد که سود بازرگانی کالاهای اساسی اعم از روغن، 
انواع روغن، روغن پالم و دانه های روغنی صفر باشد و از ابتدای 
سال این محاسبه صفر منظور شود تا در واردات مواد اولیه مورد 
نیاز برای تولید این محصولات و یا دانه هایی که مورد مصرف 
تولید صنعت روغنی و یا کشاورزی قرار می گیرند کاهش هزینه 
یا کنترل تورم هزینه های آنها را داشته باشیم. سخنگوی دولت 
ادامه داد: مصوبه دیگر هیات وزیران این بود که با توجه به اینکه 
به فصل  سرما و اوج مصرف گاز نزدیک می شویم سلسله اقدامات 

و تصمیماتی در این زمینه اتخاذ شود. 

آرمان ملی: مقام معظم رهبری 
در دیدار هزاران نفر از دانش آموزان 
و دانشجویان، با ریشه یابی دشمنی 
ایران،  ملت  با  آمریکا  دیرینه 
و  صهیونیست ها  فاجعه آفرینی 
آمریکایی ها در غزه را در تاریخ 
بی سابقه خواندند و با اشاره به ضربات 
تحقیرکننده ای که صبر و ایستادگی 
مردم غزه به آبرو و حیثیت رژیم 
غاصب جعلی و حامیان مستکبرش 
وارد آورده، گفتند: اگر کمک  های 
رژیم  نباشد،  آمریکا  همه جانبه 
صهیونیستی در عرض چند روز فلج 
خواهد شد. دنیای اسلام هم باید 
با قطع همکاری اقتصادی با رژیم 
صهیونیستی، علیه این رژیم بسیج 
شود و با صدای رسا و پافشاری بر 
»قطع فوری بمباران و جنایت آفرینی 
در غزه«، به وظایف مهم خود در این 
رویارویی جبهه حق با جبهه باطل 
عمل کند. حضرت آیت ا... خامنه ای 
صهیونیست ها  تکیه  به  اشاره  با 
به کمک های آمریکا افزودند: اگر 
حمایت آمریکا و پشتیبانی تسلیحاتی 
آن نبود، دولت فاسد، جعلی و دروغین 
صهیونیستی در همان هفته اول از 
بین رفته بود، بنابراین فاجعه آفرینی 
امروز صهیونیست ها در غزه به کمک 
و در واقع به دست آمریکایی ها است. 
ایشان کشتار چهار هزار کودک در 
ظرف سه هفته را جنایتی بی سابقه 
در تاریخ خواندند و با تأکید بر 
هوشیاری امت اسلامی در قبال 
حوادث غزه که در واقع میدان تقابل 
»حق و باطل« و »ایمان و استکبار« 
است، گفتند: قدرت استکبار با بمب 
و فشار نظامی و فاجعه و جنایت پیش 
می آید اما قدرت ایمان، به توفیق 

الهی بر همه اینها غلبه خواهد کرد. 
دستاوردهای  تبیین  در  ایشان 
صبر و ایستادگی مردم غزه گفتند: 
دلهای ما به خاطر مصائب مردم 
فلسطین و به خصوص غزه خون 
است اما با نگاه عمیق به صحنه 
معلوم می شود پیروز این میدان 
مردم غزه و فلسطین هستند که 
توانستند کارهای بزرگی انجام دهند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای، کنار رفتن 
نقاب دروغین حقوق بشر از چهره 
غربی ها و رسوا شدن آنها را از جمله 
آثار صبر و ایستادگی و تسلیم نشدن 
مردم غزه دانستند و افزودند: مردم 
غزه با صبر خود، وجدان بشری را 
می بینید  درآوردند.  حرکت  به 
امروز جمعیت های انبوه حتی در 
خیابان های آمریکا و کشورهای 
غربی، علیه اسرائیل و در موارد زیادی 
علیه آمریکا شعار می دهند. مقام 
معظم رهبری سخنان برخی منابع 
غربی همچون ساماندهی اجتماعات 
حمایت از فلسطین در انگلیس به 
وسیله ایران را ناشی از بی آبرویی 

غیرقابل علاج آنها خواندند و با کنایه 
مضحک  تحلیل های  اینگونه  به 
گفتند: لابد این اجتماعات کار بسیج 
لندن و بسیج پاریس است! ایشان 
با اشاره به رسوا شدن دروغگویان 
جهان، تروریست خواندن مبارزان 
فلسطینی را نشانه بی شرمی واقعی 
سیاستمداران و رسانه های غربی 
خواندند و این سؤال را مطرح کردند: 
آیا کسی که از خانه و میهن خود 
دفاع می کند، تروریست است؟ آیا 
فرانسوی هایی که در جنگ جهانی 
دوم در پاریس با آلمانی ها مبارزه 
کردند، تروریست بودند؟ چطور آنها 
مبارز و مایه افتخار فرانسه هستند اما 
جوانان جهاد و حماس تروریست؟ 
حضرت آیت ا... خامنه ای درس بزرگ 
طوفان الاقصی را غلبه گروهی اندک و 
با تدارکات و امکانات کم اما با ایمان و 
عزم راسخ بر دشمن خواندند و گفتند: 
این گروه با ایمان توانست محصول 
سال ها تلاش جنایتکارانه دشمن را 
در ظرف چند ساعت دود کند و به 

هوا بفرستد. 

   ان شاءا... پیروزی نه چندان 
دور با فلسطین و مردم آن خواهد 

بود
حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: 
فلسطینی ها همچنین رژیم غاصب 
و دولت های مستکبر پشتیبان آن 
را با عمل و شجاعت خود و امروز با 
صبر خود تحقیر کرده اند. ایشان با 
اشاره به توقع مضاعف از دنیای 
اسلام در مقابل جنایت های رژیم 
اشغالگر، گفتند: دولت های اسلامی 
اگر امروز به فلسطین کمک نکنند، 
واقع  در  که  را  فلسطین  دشمن 
دشمن اسلام و انسانیت است تقویت 
کرده اند و فردا همین خطر خود 
آنها را تهدید خواهد کرد. ایشان با 
تأکید بر لزوم بسیج دنیای اسلام، 
پافشاری دولت های اسلامی بر قطع 
فوری جنایات و بمباران ها در غزه 
را ضروری خواندند و از این دولت ها 
خواستند راه صدور نفت و ارزاق به 
رژیم صهیونیستی را مسدود و با آن 
رژیم همکاری اقتصادی نکنند و در 
همه مجامع جهانی، صریح، بدون 
لکنت و دوپهلوگویی و با صدای 
بلند جنایات و فجایع رژیم غاصب را 
محکوم کنند. مقام معظم رهبری با 
تأکید مجدد بر غیرقابل جبران بودن 
ضربه وارد شده بر رژیم صهیونیستی 
و اذعان عوامل رژیم غاصب به این 
جبران ناپذیری گفتند: رژیم اشغالگر 
به حدی درمانده و متحیّر و سردرگم 
دروغ  هم  مردمش  به  که  است 
می گوید، مانند اظهار نگرانی درباره 
اسرای خود که یک دروغ است چرا که 
بر اثر بمباران ها ممکن است اسرای 

خودشان هم نابود شوند.
ادامه در صفحه ۶

مقام معظم رهبری: 

غزه وجدان بشری را به حرکت در آورد
       اگر کمک  های همه جانبه آمریکا نباشد، رژیم صهیونیستی در عرض چند روز فلج خواهد شد   

اسرائیل
 رو به نابودی است

دبیر شورای نگهبان گفت: امروز 
مردم فلسطین خود را از هر زمان دیگر 
به پیروزی نهایی نزدیک تر می بینند. 
اسرائیلی ها نیز بیش از هر کس دیگری 
باور دارند که حکومت ظالمانه شان رو 
به نابودی است و از دست هیچ کس 
هم کاری ساخته نیست. آیت الله جنتی 
با بیان اینکه پرچمدار این ایستادگی 
امام خمینی )ره( بود، خاطرنشان کرد: 
مقاومت های رهبر کبیر انقلاب در 
برابر ظلم ، رژیم دست نشانده و وابسته 
پهلوی را درمانده کرد. در نتیجه آن ها 
تصمیم گرفتند ایشان را تبعید و حرکت 
حق طلبانه برآمده از تعالیم دین مبین 
اسلام را متوقف کنند، اما به هدف خود 
نرسیدند و حرکت امام، مردم را به میدان 
مبارزه کشاند. دبیر شورای نگهبان بیان 
داشت: سیزدهم آبان همچنین سالروز 
حماسه سازی دانش آموزان و دانشجویان 
مؤمن ایرانی است که با تأسی از امام 
خمینی)ره( در راه شکستن هیمنه 
آمریکا مجاهدت کردند و امروز این 
مجاهدت در قالب حرکت های مقاومت و 
اعتراضی در سراسر جهان قابل مشاهده 

است. 

تکلیف  رئیس جمهور ضمن  آرمان ملی: 
به اعضای دولت برای ارائه نظرات و محورهای 
برخی  تقویت  راستای  در  خود  تکمیلی 
سرفصل های بودجه سال ۱۴0۳ به سازمان 
برنامه و بودجه، از رئیس این سازمان نیز خواست 
تا با واقعی کردن درآمدها و مصارف، جلوگیری 
از کسری بودجه را مورد توجه ویژه قرار دهد. 
در جلسه هیات دولت که به صورت فوق العاده 
برگزار شد، پیش نویس لایحه بودجه سال ۱۴0۳ 
از سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه ارائه شد. 
داوود منظور با تشریح تغییرات رویکردی بودجه 
سال ۱۴0۳ و پیش بینی های مقدماتی از منابع و 
مصارف با رویکرد تداوم رشد تولید و کنترل تورم 
و همچنین چالش های پیش روی بودجه عمومی 

کشور ناشی از ناترازی های بجا مانده از یک دهه 
گذشته، رویکرد کلی بودجه سال آینده را اجرای 
سیاست های کلی، تحقق عدالت و اصلاح برخی 
ناترازی ها دانست و در ادامه اعضای دولت نیز 
پیشنهادهای خود را در جهت تقویت لایحه 
بودجه بیان کردند. وی در این جلسه با تقدیر 
از جمع بندی لایحه بودجه در موعد مقرر ابراز 
امیدواری کرد که بعد از اتمام بررسی لایحه برنامه 
هفتم توسعه، زمینه تقدیم لایحه بودجه نیز به 
مجلس فراهم شود. رئیس جمهور اعضای دولت 
را مکلف کرد نظرات و محورهای تکمیلی خود 
را برای تقویت برخی سرفصل های بودجه سال 
۱۴0۳ به سازمان برنامه و بودجه ارائه کنند. 
رئیسی همچنین از رئیس سازمان برنامه و بودجه 

خواست تا با واقعی کردن درآمدها و مصارف، 
جلوگیری از کسری بودجه را مورد توجه ویژه قرار 
دهد. رئیس جمهور توجه اکید به آثار تورمی بودجه 
و محاسبه آثار اقتصادی و اجتماعی آن و همچنین 
توجه به رویکردهای اقناعی بر واقعی بودن همه 
ابعاد بودجه و مسئولیت پذیری همه اجزا را مورد 
تأکید قرار داد. رئیسی در بخش دیگری از این 
جلسه بمباران وحشیانه اردوگاه جبالیا و به خاک 
و خون کشیدن مردم بی گناه را ادامه جنایات 
جنگی رژیم صهیونیستی و جنایت علیه بشریت 
در ۲0 روز گذشته خواند و بر نقش مستقیم آمریکا 
در این جنایات به واسطه تجهیز تسلیحاتی و 
کمک های نظامی و حمایت های سیاسی از این 

رژیم تأکید کرد. 

رئیس جمهور: 

جلوگیری از کسری  بودجه را مورد توجه ویژه قرار دهید

»آرمان ملی« تحولات غزه و آماده باش در محور مقاومت را بررسی می کند

گروه های مقاومت در عراق و یمن آماده نبرد می شوند

 سامانه پدافندی جدید 
به نام شهید علی وردی

 برنامه ریزی برای حضور 
در بازارهای جهانی 

خبرنگاران  جمع  در  دفاع  وزیر 
درباره جزئیات رونمایی از آخرین 
سامانه موشکی وزارت دفاع گفت: 
سامانه پدافندی جدید به نام شهید 
علی وردی نام گذاری شده است و این 
سامانه پدافندی دارای بردبلند است و در 
زمان خودش جزئیات آن منتشر خواهد 
شد. امیر محمدرضا آشتیانی درباره تاثیر 
ارتباط دیپلماسی درباره تعاملات نظامی 
با کشورهای مختلف چیست گفت: ما از 
قبل هم با کشورهای مختلف این ارتباط 
را داشتیم، تعاملات نظامی می تواند 
کمک کند که این تعاملات بیشتر شود 
و صرفا هم تعاملات نظامی نیست. 
بحث های علمی غیرنظامی هم هست 
و این می تواند خیلی کمک کند. پایان 
تحریم های تسلیحاتی می تواند حتماً 
صادرات و واردات ما در حوزه دفاعی را 

افزایش دهد. 

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: 
دولت مردمی در عرصه داخلی و خارجی 
گام های موثری در تسهیل و رشد و رونق 
فعالیت تولید کنندگان و فعالان بخش 
خصوصی برداشته است. سید محمد 
حسینی اهتمام دولت برای ساخت 
مسکن و این که »تاکنون زمین رایگان 
برای ساخت ۲میلیون واحد مسکونی 
تامین شده است« را مورد اشاره قرار 
داد و اظهار داشت: این اقدام دولت در 
بخش های مختلف صنعت کشور از 
جمله بخش کاشی و سرامیک رونق 
مضاعفی ایجاد می کند. وی اضافه کرد: 
دولت همچنین اقدامات مبنایی و پایدار 
برای رشد صنعت و حمایت از تولید را در 
دستور کار قرار داده است، از جمله فعال 
کردن دیپلماسی اقتصادی و اجرای 
توافقات و اسناد امضا شده با کشورهای 
مختلف و نیز استفاده از ظرفیت عضویت 
در سازمان شانگهای و گروه قدرت های 
نوظهور اقتصادی بریکس را با قوت 
ادامه می دهد  که بی تردید فرصت های 
مغتنمی برای تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصادی در حوزه های مختلف از جمله 
صادرات کالاهای ایرانی و بازاریابی های 

جدید محسوب می شود.

آرمان ملی – احسان اسقایی: هر چند اخبار 
روزانه غزه در رسانه های مختلف منتشر می شود 
و مردم به خوبی در جریان ریز تحولات غزه قرار 
می گیرند و رسالت روزنامه ها باید تحلیل ابعاد 
مختلف نبرد غزه باشد اما گاه خالی از لطف نیست 
که در ارتباط با تحولات میدانی غزه هم قلمی 
زد تا خوانندگان هرچند تکراری اما در جریان 
تحولات روزانه غزه قرارگیرند. در طول شبانه 
روز چهارشنبه حملات مکرری از سوی رژیم 
صهیونیستی علیه فلسطینیان صورت گرفت. 
به طوری که جبالیا و جنایت رژیم صهیونیستی 
در این اردوگاه به سرخط اخبار فلسطین اشغالی 
تبدیل شد. از سوی دیگر بعد از این جنایت، 
بیمارستان های اطراف محل این حادثه پر از 
مجروحان شد. به طوری که مسئولین بیمارستان 
ضمن اعلام شهادت حدود 50 نفر از ساکنان 
این اردوگاه اعلام کردند که در شرایط کنونی 
نمی توانند آمار دقیقی از مجروحان و جانباختگان 

این اردوگاه در اختیار رسانه ها قرار دهند. 
   اذعان به تلفات اسرائیل در غزه

 هرچند در طول ساعات اولیه عملیات طوفان 
الاقصی اخبار مختلفی از تعداد کشته های رژیم 
صهیونیستی منتشر شد اما هر چه زمان که از 
جنگ می گذرد آمارهای جدیدتری از تعداد 
کشته های اسرائیل رسانه ای می شود به طوری 
که مقامات امنیتی و نظامی اسرائیل از تلفات 
بالای ارتش اسرائیل خبر داده اند. سخنگوی 
ارتش رژیم صهیونیستی دیروز اذعان کرد که 
شمار کشته های نظامی این رژیم از روز هفتم 
اکتبر )۱5 مهرماه( همزمان با آغاز عملیات طوفان 
الاقصی تاکنون به ۳۲6 نفر رسیده است. به گفته 
منابع صهیونیستی، فقط در طول ۲۴ ساعت 
اخیر ۱۲ نظامی این رژیم کشته و ۱۷ نفر دیگر 

زخمی شده اند. 

   قطع رابطه بولیوی و اعتراض مردم 
جهان

 همچنین در خبرها آمده است بعد از اینکه 
برخی کشورها روابط خود را با رژیم صهیونیستی 
قطع کردند بولیوی نیز تصمیم گرفت در برابر 
جنایت های رژیم اشغالگر قدس روابط خود را با 
این رژیم کاملا قطع کند. خبری که مورد استقبال 
حماس و برخی از کشورهای محور مقاومت 
قرارگرفت. از سوی دیگر برخی از شهرک نشینان 
اسرائیل دست به اقدامات خشونت آمیز علیه 
فلسطینیان زده اند که این مورد نیز از سوی جامعه 
جهانی مورد رصد قرار گرفته است. به طوری که 
وزیر دفاع آمریکا هم اذعان کرده است. خشونت 
شهرک نشینان اسرائیلی در کرانه باختری به زیان 
اسرائیل است. از سوی دیگر یونیسف نیز اعلام 
کرده است که روزانه ۴۲0 کودک در غزه کشته و 
زخمی می شوند. البته میلیون ها شهروند آزاد در 
کشورهای مختلف اسلامی و اروپایی در جهان و 
حتی در آمریکا اقدام به تجمعات اعتراضی علیه 
رژیم صهیونیستی کرده اند. با این وجود کماکان 
برخی کشورهای اروپایی از جمله فرانسه اعلام 
کرده اند که شرکت در تجمعات به نفع حماس 
جرم است و حتی برخی از شرکت کنندگان در 
این تجمعات جریمه نقدی شده اند. با این وجود 
به نظر می رسد هر مقدار بر تعداد روزهای جنگ 
غزه افزوده می شود بر دامنه اعتراضات خصوصا در 

اروپا وآمریکا افزوده خواهد شد. 
   سخنرانی سید حسن نصرا... مهم ترین 

رویداد آینده غزه
 از سوی دیگر هر چند اسرائیل اعلام کرده که 
توانسته به صورت زمینی و محدود وارد غزه شود 
اما کاملا مشخص است که رژیم صهیونیستی 
هیچ گاه جرات ندارد به رغم اینکه توانسته 
تاحدودی به غزه وارد شود به صورت گسترده 

به این باریکه ورود نماید. هراس صهیونیست ها 
دو علت دارد. یکی حزب ا... که در گذشته به 
خوبی زهرچشم اسرائیل را گرفته و دیگری توان 
رزمی گردان های قسام و تونل های حماس در زیر 
این شهر است که می توانند چالشی عظیم برای 
تانک ها و پیاده های ارتش اسرائیل باشد. تمامی 
کشورها خصوصا آمریکا به اسرائیل خطر نبرد 
چریکی در کوچه پسکوچه های غزه را به اسرائیل 
گوشزد کرده اند اما گویا اسرائیل هنوز هم در نظر 
دارد غزه را دو تیکه کند. با این وجود به نظر می آید 
اسرائیل هر اقدامی در زمین غزه انجام دهد تا زمان 
سخنرانی سید حسن نصرا... رهبر حزب ا... انجام 
خواهد داد و بعد از این احتمالا حزب ا... هشدارهای 
جدی در مورد لزوم پایان جنگ و آتش بس و 
خروج تانک های اسرائیل از محدوده کوچک غزه 
خواهد داد جان کربی، هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی در شورای امنیت ملی کاخ سفید تاکید 
کرد که دولت آمریکا از نزدیک سخنرانی حسن 
نصرا... دبیرکل حزب ا... لبنان را که قرار است روز 
جمعه انجام شود، دنبال می کند. کربی افزود: 
»پیام ما به او این است که درگیری در منطقه 
گسترش نیابد.« هشدارها در صورت نادیده 
گرفتن می تواند آن جنگ را گسترش دهد چرا 
که انصارا... یمن مدتی است که به صورت جدی 
وارد نبرد علیه اسرائیل آن هم از خاک خود شده 
و از قرار معلوم با توسل به موشک ها، راکت ها و 
پهپادهای انتحاری توانسته است هم برای تل آویو 
مساله های جدی ایجاد کند و هم اینکه توانسته 
دردسرهای جدی برای کشتی ها و نظامیان رژیم 
صهیونیستی در دریای سرخ فراهم آورد. از سوی 
دیگر علامت های جدی از سوی مقاومت عراق 
هم برای پیوستن به حماس دیده می شود. در هر 
صورت به نظر می رسد باید در انتظار بود تا از دهان 
سید حسن نصرا... چه فرمانی خارج خواهد شد. 



منادی بالاخره عذرخواهی کرد
قاضی پور:  منادی فقط 2 یا 3 کشمش خورد

طی روزهای گذشته ویدئویی در فضای مجازی با عنوان 
رفتار عجیب و زننده یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در دیدار با مردم منتشر شده که با واکنش هایی همراه بود. در 
این ویدئو تعدادی از معلمان در دفتر علیرضا منادی سفیدان 
نماینده مردم آذرشهر، اسکو و تبریز که ریاست کمیسیون 
آموزش و تحقیقات را نیز بر عهده دارد حضور دارند و درحال 
طرح  مطالبات خود هستند و در مقابل این نماینده حین 
گوش دادن به صحبت های معلمان، درحال انجام اقداماتی 
نامتعارف نظیر بادزدن خود با کاغذ، خاراندن صورت و گردن، 
خوردن و تکان دادن صندلی خود است؛ این اقدامات موجب 
شد تا بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی و همچنین 
برخی از نمایندگان از او انتقاد کنند و خواستار غذرخواهی 

این نماینده مجلس از مردم شوند.

   واکنش منادی به انتقادات 
روزگذشته علیرضا منادی سفیدان، نماینده مردم آذرشهر، 
اسکو و تبریز و رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شورای اسلامی در ویدئویی که در حساب کاربری خود منتشر 
کرده است، با بیان اینکه »اخیرا فیلمی تقطیع شده که مربوط 
به تابستان گذشته است، در فضای مجازی پخش شد«، خطاب 
به مخاطبان صفحه خود اظهار کرد: در واقع وظیفه نمایندگی 
ما ایجاب می کند پیگیر حقوق مردم باشیم و مستحضر 
هستید که چگونه پیگیر حقوق پرداخت نشده معلمان بودیم؛ 
همچنین اخیرا پیگیر تعداد ۲0 هزار کلاس بدون معلم بودیم 
و ترک فعل را به مسئولان گوش زد کردیم و همچنین پیگیر 
همسان سازی حقوق اساتید دانشگاه ها و حقوق بازنشستگان 
عزیز و کارگران در زمینه تبدیل وضعیت بودیم. وی با طرح 
این ادعا که »این ها همه هزینه این پیگیری های مجدانه است 
و به نظرم فیلم انتقادی نیست بلکه انتقامی است«، افزود: این 
عزیزان در جمع بزرگی بودند که توانستیم در مجلس ۳6 
هزار و صد نفر از آن ها را در آزمون هایی که دادند به استخدام 
آموزش و پرورش درآوریم؛ تعداد محدودی در کل کشور 
هستند که پیگیر هستیم تا ان شاءا... این ها به نحوی به آموزش 
و پرورش بازگردند؛ با این ها صمیمی هستم و اکثرشان را به 
اسم می شناسم. این افراد ۳ روز را در تبریز بودند و ما میزبان 
آن ها بودیم و در روز پنجشنبه آن ها را ملاقات کردم و به اصرار 
آن ها جمعه نیز مجددا با آن ها دیدار کردم. این نماینده مجلس 
گفت: در آن جمعه ارباب رجوع بسیاری را دیده و خسته بودم 
و صبحانه و ناهار هم نخورده بودم و جلسه مذکور بعدازظهری 
بود که هوای گرمی در تبریز بود و نهایتا به خاطر گرمی هوا و 
گرسنگی دچار ضعف شدم. این فیلم را که دیدم از حرکات 
سهوی که در آن بود، خیلی متاثر شدم. منادی سفیدان در پایان 
عنوان کرد: همان طور که جسارت پیگیری حقوق مردم را دارم 
و اعتراض و رسیدگی و احقاق حقوق مردم را انجام می دهم الان 
هم جسارت عذرخواهی دارم و عذرخواهی می کنم. ان شاءا... 
که همه رسانه ها پیگیر مشکل این ها )معلمان( باشند؛ من هم 

دوباره پیگیر مشکل این عزیزان خواهم بود. «

   منادی اشتباه نکرد!
پس از انتشار ویدئویی از رفتار توهین آمیز علیرضا منادی 
سفیدان نماینده تبریز مجلس، مقابل معلمان معترض، 
نادر قاضی پور نماینده پیشین ارومیه در مجلس در دفاع 
از رفتار وی گفت: آقای منادی برای اینکه فشارش 
نیفتد ۲، ۳ تا کشمش خورده است تا حال داشته باشد 
با مراجعه کنندگان که از سراسر ایران برای دیدار با وی 
آمدند، گفت وگو کند. نماینده سابق ارومیه اظهارداشت: 
منادی برای استخدام معلمان خیلی زحمت کشید. وی آدم 
زحمت کش و مردم داری است. قاضی زاده همچنین مدعی 
شد که واکنش های انتقادی نسبت به رفتار او، »سیاسی و 

جناحی« است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: لوایح ۴ گانه 
گروه ویژه اقدام مالی موسوم به »FATF« شاید 
تنها موضوع مهم و مورد بحثی باشد که با توجه 
به اهمیت آن ۴ سال است که در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مسکوت مانده و به نظر می رسد 
که فعلا اساسا عزم و اراده ای هم برای بررسی و 
تصویب آن وجود نداشته باشد. در حالی که به 
عقیده بسیاری از اقتصاددانان و کارشناسان یکی 
از مسائلی که تاثیر مستقیمی بر اقتصاد کشور 
می گذارد همین مساله FATF است که اگر حل 
شود با تسهیل تجارت بین المللی و مبادلات 
بانکی بین المللی مواجه خواهیم بود و بسیاری 
 FATF از مسائلی که به جهت عدم تصویب لوایح
با مشکل مواجه شده حل و فصل خواهد شد. اما 
اگر نه رویکرد حاضر ادامه پیدا کند قدر مسلم 
شرایط نه تنها بهتر نخواهد شد که بدتر می شود. 
نکته مهم اینجاست که گذشت زمان و تغییر دولت 
بعضا نگرش ها را نیز تغییر داده و برخی مخالفان 
این لوایح  با رصد شرایط کشور و مشکلات حاضر  
موافق تصویب آن هستند. هر چند که تمام مشکل 
عدم تصویب FATF در مجمع به ۲ کنوانسیون 
مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی»پالرمو« و 
مقابله با تأمین مالی تروریسم »CFT« باز می گردد 
و به هر جهت مجمع تشخیص که در آرا و نظرات 
خود مصلحت کشور را در نظر می گیرد، باید به این 
نکته توجه داشته باشد که عدم تصویب FATF  چه 
مضرات و مشکلاتی برای کشور به بار خواهد آورد 
 FATF و فقط ۲ کشور یعنی ایران و کره شمالی
را نپذیرفته و تصویب نکرده اند. اما بازهم همه 
چیز به دولت باز می گردد و اگر رئیسی FATF را 
راه گشای حل مشکلات کشور بداند می تواند مثل 
روحانی از مجمع بخواهد که در تصویب این لوایح 
تعجیل کنند.  چه اینکه محمدرضا باهنر، عضو 
مجمع تشخیص نیز با اشاره به بلاتکلیفی پرونده 
FATF در مجمع تشخیص می گوید: »اگر دولت 
  FATF در عمل احساس می کند که به تصویب
نیاز قطعی دارد، این موضوع را در جلسه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام اعلام کند زیرا می تواند 
در نظر اعضای مجمع تاثیر بگذارد.« البته این نکته 
مهم را نیز نباید از نظر دور داریم که چندی پیش 

گروه ویژه اقدام مالی  FATF  در تازه ترین گزارش 
درباره وضعیت جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد 
که ایران در ژوئیه ۲0۲۳ گزارشی ارائه داد که در 
آن هیچ تغییر مهمی در وضعیت برنامه اقدام این 
کشور دیده نمی شد. بنابراین این گروه،  کماکان 
بر فراخوان خود نسبت به اعمال اقدامات تقابلی 
علیه ایران اصرار دارد. لذا طبق این گفته ایران در 
لیست سیاه گروه اقدام مالی ماند. حال باید دید که 
مجمع تشخیص چه رویکردی در این خصوص 

اتخاذ خواهد کرد. 

 هیـچ وقت در این حـد نیازمــند 
تصمیم گیری های مصلحتی نبوده ایم

رئیس کمیسیون امنیت ملی  و سیاست 
خارجی مجلس دهم در ارتباط با شرایط FATF در 
مجمع تشخیص اظهار داشت: جمهوری اسلامی 
ایران که پنجمین دهه عمر خود را می گذراند 
هیچ وقت در طول این دوران شاید در این حد 
نیازمند تصمیم گیری های مصلحتی نبوده است. 
یعنی باید عده ای تشخیص دهند که مصالح کشور 
در چیست و تصمیم قاطع بگیرند. ولی متاسفانه در 
همین دوران در اوج محافظه کاری به سر می بریم 
و  کسانی که قرار است تصمیم گیری مصلحتی 
کنند یا مسئول مصالح کشور شدند کاری از پیش 

نبردند. حشمت  ا... فلاحت پیشه به »آرمان ملی« 
گفت: مجمع تشخیص یکی از نمونه هاست. در 
مجمع تشخیص رای قاطع مبتنی بر مصلحت 
می توانند داشته باشند یعنی رأیی که بعد از 
آن رایی شکل نخواهد گرفت. متاسفانه مجمع 
تشخیص به کانون محافظه کاری تبدیل شده که 
اوج آن در موضوع FATF  است.  این استاد دانشگاه 
تصریح کرد: بدعتی که شکل گرفت این بود که 
پالرمو که در مجلس و شورای نگهبان تصویب 
شده بود هیأت عالی نظارت یکسری ملاحظات را  
مطرح کرد و مانع تصویب این کنوانسیون و تبدیل 
آن به قانون شد. فلاحت پیشه تصریح کرد: حتی اگر 
فقط پالرمو تصویب شده بود ایران حداقل در لیست 
سیاه قرار نمی گرفت. در CFT نیز  که اساسا  مجمع 
ورود پیدا نکرد و هیأت عالی نظارت نیز صرفا 
خروج خارج از گردش کار داشت. وی تاکید کرد: 
اصلا هیچ توجهی به ۹ حق شرطی که در دولت و 

مجلس گذشته گذاشته شده بود، نشد. 

    FATF باعث می شود که معاملات بانکی 
با دنیا داشته باشیم

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در خصوص نگاه مجمع به FATF اظهار داشت: 
مدت هاست که موضوع FATF در جلسات مجمع 

تشخیص مصلحت نظام مطرح نشده است، اما من 
شخصا در رابطه با این موضوع همچنین برجام 
با آقای رئیسی صحبت کردم و گفتم که اگر این 
دو مساله حل نشود نمی توانید اقتصاد کشور را 
راه بیندازید و بالتبع مشکلات اقتصادی بیشتر 
می شود و فشار بیشتری به مردم می آید، از سویی 
بار آن به دوش شما می افتد که رئیس جمهور 
هستید. سیدمحمد صدر در خصوص پاسخ 
رئیس جمهور گفت: من حس می کنم ایشان 
هم این نظرات را قبول دارد و گفتند آن زمان که 
مذاکرات احیای برجام مطرح بود، اعلام کردم 
طوری مذاکره کنید تا نتیجه بخش باشد و مذاکره 
برای مذاکره نمی خواهیم. اما به هرحال در عمل 
این طور نشده است. آقای رئیسی در گذشته موافق 
تصویب FATF نبود، اما الان اگر ایشان به عنوان 
رئیس جمهور به طور رسمی از تصویب آن دفاع و 
اعلام کند که چه مشکلاتی به عنوان رئیس دولت 
دارد، من هم فکر می کنم این موضع گیری سبب 
همکاری اعضای مجمع می شود. وی در خصوص 
نگاه های دوگانه به FATF از دولت پیشین تاکنون 
بیان کرد:  به هرحال با تغییر دولت به مرور زمان 
آنها و از همه مهم تر خود آقای رئیس جمهور 
واقعیت ها را درک کردند و دیدند که چه مشکلاتی 
وجود دارد یعنی به این نتیجه رسیدند که تحریم ها 
واقعا برای اقتصاد کشور خیلی خطرناک است. 
در جلسات مجمع تشخیص مصلحت هم گفته 
می شود که تحریم ها اقتصاد کشور را گرفته است. 
وقتی تحریم هستید نه می توانید سرمایه ای 
جذب کنید نه سرمایه گذاری کنید. FATF باعث 
می شود که معاملات بانکی سالم با دنیا داشته 
باشیم. بنابراین آن افرادی که در گذشته مخالفت 
می کردند وقتی الان در قدرت هستند و واقعیات 
را دیدند و یکی دو سالی است که اقتصاد کشور را 
به دست گرفتند به این نتیجه رسیدند که این 
کارها باید انجام شود. اینها صداقت دارند. صدر در 
خصوص تاثیر تندروها در تعلل دولت در تصویب 
FATF یا برجام اظهار کرد: متاسفانه این واقعیت 
وجود دارد؛ گروه های تندرو به منافع ملی و منافع 
مردم توجه ندارند و باعث می شوند که فشارهایی 

به دولت ها وارد شود.
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جمالی نوبندگانی: 
همه منتظر اتفاق خاص انتخاباتی اند 

آرمان ملی: یک نماینده سابق مجلس درباره علت 
سردی  فعلی سیاسی کشور اظهار داشت: این مسئله دلایل 
مختلفی دارد که روی فعالیت های سیاسی تأثیر گذاشته 
به طوری که می بینیم حتی اصولگرایان نیز در این دوره آن 
تحرک لازم را برای انتخابات مجلس ندارند. محمدجواد 
جمالی نوبندگانی با اشاره به مشکلات اقتصادی حاکم بر 
کشور افزود: زندگی مردم با مشکلات معیشتی عدیده ای 
مواجه است، حتی سیاسیون نیز اگر اظهار نظری می کنند 
روی این موضوع بیشتر مانور می دهند تا آنکه بخواهند 
به موضوع انتخابات بپردازند. این فعال سیاسی با اشاره 
به اصلاح قانون انتخابات یادآور شد: ثبت نام نامزدها دو 
مرحله ای شود. در مرحله نخست قریب به 50 هزار نفر پیش 
ثبت نام کردند اما در مرحله دوم فقط نیمی از آنها نام نویسی 
قطعی را انجام دادند. البته همین آمار در مقایسه با ادوار 
گذشته رشد معناداری داشته است. وی با اشاره به تحولات 
منطقه ای افزود: موضوع غزه و جنایات رژیم صهیونیستی 
در حدود یک ماه اخیر بیشتر توجه رسانه ها و افکارعمومی 
را به خود معطوف داشته است. این نماینده ادوار مجلس با 
اشاره به مواضع برخی احزاب اصلاح طلب اظهار کرد: احزاب 
اصلاح طلبی هم که قصد ورود به انتخابات دارند، سردرگم 
نشان می دهند و هنوز تصمیم نگرفته اند که با چه شیوه و 
روشی وارد میدان شوند چون در موضوع تأیید صلاحیت ها 
تردید دارند. وی افزود: در اردوگاه اصولگرایان همچون 
دوره قبل چانه زنی لیستی وجود خواهد داشت. جمالی 
تأکید کرد: نکته جالب این است که وزارت کشور اعلام 
کرد حدود 550 نفر از ثبت نام کنندگان برای انتخابات 
مجلس، از نمایندگان ادوار هستند. در هیچ دوره ای شاهد 
نبودیم بالای ۹5 درصد نمایندگان فعلی برای دوره بعد 
ثبت نام کنند. این فعال سیاسی افزود: در مجموع به نظر 
می رسد همه منتظرند یک اتفاق خاصی در عرصه سیاسی 
رقم بخورد و تنور انتخابات را گرم کند اما خودشان هم 

نمی دانند آن اتفاق چیست. 

ویــژه

جوابیه

 FATF  بررسی عملکرد مجمع در حوزه

حل مشکلات اقتصادی در بزنگاه لوایح چهار گانه

آرمان ملی– یاسمین طالقانی:  ۱0 سال از ریاست جمهوری 
۸ ساله احمدی نژاد می گذرد، اما هنوز هم اظهارات  و اقدامات او 
در پاستور حاشیه ساز است. در اذهان بسیاری افراد هست که او 
اقتصاددانان را دارای تبحر در حل مسائل اقتصادی نمی دانست و 
تنها زمانی که درصدد اجرای طرحی بود، از اقتصاددانان می خواست 
نظر دهند که البته دیدگاه آنها تاثیری در تصمیم احمدی نژاد 
نداشت، مانند روزی که اقتصاددانان را دعوت کرد و خواستار 
دیدگاه ها، نظرها، پیشنهادها و سوالات شان را در مورد طرح 
تحول اقتصادی شد، اما پس از جلسه غلامرضا مصباحی مقدم  
که در آن  مقطع  رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بود؛ گفت: 
»نمایندگان درک درستی از دیدگاه دولت نسبت به طرح تحول 
اقتصادی ندارند« یکبار هم در سال ۸۸ از اقتصاددانان دعوت کرد 
تا هم اندیشی کنند در آن جلسه با پرسش از دیدگاه اقتصاددانان، 
چهار سوال نیز درباره چگونگی مصرف درآمدهای نفتی، هزینه 
ارزی یا ریالی آنها، چگونگی اصلاح و تحول بانک ها و اینکه آیا 
درآمدهای نفتی باید وارد سیستم اقتصادی کشور شوند یا خیر؟ از 
آنان پرسید. آن نشست اگرچه بیش از پنج ساعت به طول انجامید، 
اما از نتیجه آن و اینکه آیا دولت در نهایت نظر آنان را لحاظ کرد 
یا خیر، خبری منتشر نشد. »آفتاب« نوشته بود: »دولت محمود 
احمدی نژاد، برای مقابله با تورم و گرانی تصمیم گرفت تا با واردات 
کالاهای یارانه ای از »فشار بر اقشار ضعیف جامعه« جلوگیری 
کند. این تصمیمی بود که هرچند به  ظاهر حمایت از مردم را به 
رخ می کشید اما در بطن ماجرا، تیشه بر ریشه بخش های مولد 
اقتصاد ایران زد و ورشکستگی گسترده  فعالان اقتصادی را به بار 
آورد. حاصل کار نیز باز به مردم بازگشت. بیکاری گسترده حاصل 

دسترنج سهل الوصول ترین تصمیم اقتصادی احمدی نژاد.«

   یاد احمدی نژاد بخیر
روز گذشته عبدالناصر همتی به مقایسه رفتار اقتصادی دولت 
احمدی نژاد و دولت رئیسی پرداخت و البته گریزی  هم به وضعیت 
اقتصادی دولت اصلاحات زد. همتی بیان داشت: خاطرم هست 
وقتی آقای احمدی نژاد رئیس جمهور شد، گفت اقتصاددانان 
نمی فهمند و اتفاقا نقدینگی برای رشد و توسعه خوب است. همین 

حالا هم حامیان و دوستداران وی این حرف ها را تکرار می کنند که 
نقدینگی خوب است و ربطی به رشد تورم ندارد. رئیس کل اسبق 
بانک مرکزی گفت: در ۳۴ سال گذشته متوسط رشد نقدینگی 
در ایران ۲۸ درصد و متوسط رشد اقتصادی تنها ۳.5 درصد بوده 
است. وی با تاکید بر اینکه علم اقتصاد ادعا دارد که مهمترین دلیل 
رشد تورم ، در بلندمدت رشد نقدینگی است، این ناترازی راعامل 
بزرگ افزایش نرخ تورم دانست و افزود: خاطرم هست وقتی آقای 
احمدی نژاد رئیس جمهور شد، گفت اقتصاددانان نمی فهمند و 
اتفاقا نقدینگی برای رشد و توسعه خوب است. در حالی که با علم 
اقتصاد نمی شود، مقابله کرد. او با اشاره به اینکه کمترین تورم در 
دولت اصلاحات با متوسط پانزده درصدی اتفاق افتاده است، به 
وضعیت کشور در دولت احمدی نژاد اشاره کرد و افزود: در این دوره 
درآمدهای نفتی چنان بالا رفت که از طریق واردات توانستند تورم 
را کنترل کنند، البته متوسط نرخ تورم در دولت احمدی نژاد به 
حدود ۱۷ درصد رسید. او در توضیح این مطلب ادامه داد: مهم ترین 
ضعف دولت های ما این است که وقتی درآمد نفت بالا می رود و 
رشد اقتصادی را بالا می برد، واردات را افزایش می دهند و نرخ ارز 
حقیقی سرکوب می کنند. در حقیقت وقتی نرخ ارز را غیر رقابتی 
کنید کالاهای قابل معامله وارداتش صرف می کند چون ارزان تمام 
می شود اما این وضعیت به قیمت نابودی تولید است .همتی گفت: 
طی دو دهه گذشته ۴0 درصد منابع ارزی بانک مرکزی را صرف 
پایین نگه داشتن نرخ ارز شده است. به عبارت دیگر حدود ۲۸0 
میلیارد دلار، عمدتا در دوره آقای احمدی نژاد به بازار تزریق شده و 
نرخ حقیقی ارز را خراب کرده است. در حقیقت این نرخ باید با تورم 

ارتباط داشته باشد اما این تناسب به هم ریخته است.

   پاسخ تند بانک مرکزی به سخنان همتی
از سوی دیگر همتی در کنگره حزب کارگزاران اظهاراتی داشت 
که روز گذشته بانک مرکزی به او پاسخ داد: طی مطلبی با عنوان 
»آمار تکان دهنده  همتی از چاپ پول در ایران/ در هر ماه چقدر 
به نقدینگی اضافه می شود؟«، سخنانی از آقای همتی در کنگره 
حزب کارگزاران سازندگی را نقل نموده است که ایشان بیان  کرده: 
»طبق آمارهای ارائه شده رشد پایه پولی منتهی به مردادماه برابر با 

۴۱ درصد بوده است این بدان معناست که ماهی ۲۳ هزار میلیارد 
تومان پول چاپ شده است. مگر ممکن است با این حجم چاپ 
پول تورم را مهار کرد؟« در این جوابیه آمده است: از اواسط سال 
۱۴0۱، بانک مرکزی در جهت دستیابی به هدف رشد نقدینگی 
تعیین شده با پیگیری جدی سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه 
بانک ها و موسسات اعتباری و جریمه بانک های متخلف از طریق 
افزایش نسبت سپرده قانونی و همچنین افزایش 0.5 واحد درصدی 
نسبت سپرده قانونی بانک های تجاری اقدامات موثری را در جهت 
کنترل و کاهش قدرت خلق پول بانک ها و در نهایت کاهش رشد 
نقدینگی انجام داد. در این میان به واسطه ناترازی برخی از بانک ها 
و موسسات اعتباری و نیاز آنها به ذخایر برای تادیه سپرده قانونی 
نزد بانک مرکزی بدهی بانک ها به بانک مرکزی و متعاقبا رشد 
پایه پولی افزایش یافت. درواقع با افزایش نسبت سپرده قانونی 
و کاهش ضریب فزاینده نقدینگی در عمل ضمن کاهش قدرت 
خلق پول بانک ها، دو سمت ترازنامه بانک مرکزی منبسط شده 
)افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی و در سوی دیگر افزایش 
سپرده قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی( و پایه پولی افزایش یافته 
است. نکته ای که باید در تحلیل متغیر پایه پولی در دوره اخیر به آن 
توجه داشت آن است که انبساط رخ داده در دو سمت ترازنامه بانک 
مرکزی به واسطه افزایش نرخ سپرده قانونی، در عمل پول جدیدی 
را به اقتصاد تزریق ننموده است و این امر بر خلاف حالتی است که 
بانک مرکزی با تزریق ذخایر به بانک ها، در نهایت رشد نقدینگی را 
منبسط می نماید. توضیحات فوق، مطلبی است که بانک مرکزی 
مکررا و به انحاء مختلف جهت تبیین دلایل افزایش رشد پایه پولی 
در ماه های اخیر ارائه نموده است. لیکن ملاحظه می شود که برخی 
اشخاص و رسانه ها بدون توجه به توضیحات بانک مرکزی همچنان 
به تفسیر اشتباه خود از روند و دلایل افزایش رشد پایه پولی ادامه 
می دهند. استفاده از رویکرد غیرکارشناسی با تاکید بر افزایش های 
حجمی پایه پولی و همچنین نادیده گرفتن دستاورد کاهش رشد 
نقدینگی به عنوان مهم ترین متغیر کنترل کننده پایدار تورم که 
از ۴۲.۸ درصد در مهرماه ۱۴00 به ۲6.۹ درصد در شهریور ماه 
۱۴0۲، بیشتر منعکس کننده حب و بغض های سیاسی است تا 

دغدغه اقتصاد ایران.

عبدالناصر همتی مقایسه کرد

تبعات اقتصاد دولت احمدی نژاد با دولت رئیسی
      بانک مرکزی: آقای همتی، دستاوردها را نادیده می گیرید

استخدام قهرمانان دارای 
مصوبه قانونی است

روز سه شنبه ۹ آبان ماه سال جاری بود که 
گزارشی تحت عنوان »سکه، مجوز خودرو و 
حالا استخدام بانک ملی« در روزنامه آرمان 
ملی به چاپ رسید که طی آن نگارنده به 
بررسی مجوزهایی که به برخی ورزشکاران 
و قهرمانان برای واردات خودرو یا استخدام 
بدون آزمون در برخی نهادهای دولتی اعطاء 
شده پرداخته و پرسش هایی صرفا از سر 
دغدغه مندی مطرح  کرده بود. پرسش هایی 
از این دست که در این چیزها که حکم 
پاداش هم به خود می گیرند چه مقدار 
توانایی ها و شایستگی ها لحاظ شده است.  
قدر مسلم آنچه که در مطلب فوق الذکر 
منتشر شده در راستای روشنگری و تنویر 
افکار عمومی نسبت به مسائل جاری جامعه 
با نیت خیرخواهی  و اساسا سوءنیتی در 
جهت سیاه نمایی یا زیر سوال بردن عملکرد و 
تصمیمات وزارت محترم ورزش و مسئولان 
خدوم آن  در میان نبوده است. قطعا وزارت 
ورزش با بهره گیری بهتر از تعامل با رسانه ها 
می تواند عملکرد بسیار بهتری را با برد 
رسانه ای بالاتر داشته باشد. در همین راستا 
نیز روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان 
جوابیه ای را صادر کرده است که در ذیل 
می خوانید. پیرو درج مطلب با تیتر »سکه، 
مجوز خودرو و حالا استخدام بانک ملی در آن 
رسانه وزین، موارد زیر در راستای تنویر افکار 
عمومی مطرح می شود: دغدغه  آن رسانه  
محترم در خصوص شایستگی های جوانان 
این مرز و بوم برای اشتغال، قابل احترام 
است اما آنچه در خصوص پاداش قهرمانان 
در این مطلب مورد توجه و تمرکز قرار گرفته، 
موضوع عدم شایستگی قهرمانان این مرز 
و بوم و عدم همخوانی تخصص آنها برای 
استخدام در دستگاه های مختلف از جمله 
بانک است که باید توجه داشت استخدام 
قهرمانان طبق آیین نامه دارای مصوبه  ای 
قانونی است و از همه مهمتر استخدام اخیر 
سه قهرمان ملی کشتی در راستای تامین 
زندگی آینده  ورزشکاران رشته ای است 
که بیشترین تعداد مدال و افتخار را در 
عرصه های مهم المپیکی، جهانی و آسیایی 
برای ایران اسلامی به ارمغان آورده اند 
.آنچه مسلم است استخدام قهرمانان ملی 
نه تنها به معنی تبعیض در استخدام جوانان 
شایسته  این مرز و بوم نیست بلکه اتفاقا یکی 
از مصادیق بارز ارزش گذاری به کار بزرگ 
افتخارآفرینان و تحقق عدالت اجتماعی 
است چرا که وقتی قهرمانانی همچون سه 
کشتی گیر مورد اشاره در این مطلب، زیست 
قهرمانانه و حرفه ای را انتخاب کرده اند و 
مدال های  برای کشورمان  آن  پرتو  در 
ارزشمندی به ارمغان آورده اند و موجبات 
عزت و اقتدار کشور را در زمینه  کاری خود 
فراهم کرده اند، طبیعی است آنها فرصتی 
برای ورود به شغلی را ندارند و بلافاصله بعد از 
اتمام دوران قهرمانی، نمی توانند امرار معاشی 
داشته باشند و فرصت های خود را در ورزش 
سپری کرده اند، بنابراین پاداش های قانونی 
نظیر استخدام افرادی که عزتمندانه برای 
سرافرازی ایران اسلامی تلاش کرده و زمان 
خود را در این راه سپری کرده اند، اتفاقی 
نیکو محسوب می شود. امید است با حمایت 
شایسته ای  به طرز  مختلف،  رسانه های 
همواره از قهرمانان ایران اسلامی تجلیل و 

تقدیر به عمل آید.

ما به دنبال جنگ نیستیم 

برنامه  در  حضور  با  رضایی  محسن 
تلویزیونی »به افق فلسطین«، در پاسخ 
به پرسشی درباره علت استفاده از پوشش 
بسیجی، گفت: لباس بسیج به معنای آمادگی 
است. ما همیشه باید آماده باشیم. ما به دنبال 
جنگ نیستیم اما از آن هراسی نداریم. وی در 
پاسخ به پرسشی درباره تشکیل اتاق مشترک 
نیروهای مقاومت، اظهار کرد: اثر تشکیل 
اتاق مشترک محور مقاومت را اکنون در 
میدان نبرد شاهد هستیم که حزب ا... ۳ لشکر 
اسرائیل را در شمال زمین گیر کرد و تشکیل 
این اتاق، هماهنگی عملیاتی و توانایی رزم 
مقاومت را به وضوح ارتقا بخشیده است. 
فرمانده اسبق سپاه پاسداران در پاسخ به 
پرسشی درباره ایده تشکیل ارتش اسلامی، 
تاکید کرد: شاید ۱0 و یا حتی 5 سال پیش 
این ایده عملیاتی نبود اما امروز کشورهای 
اسلامی با استقلال بیشتری از آمریکا حرکت 
می کنند. وحدت آن ها با یکدیگر بیش از 
گذشته شده و با قساوت های اسرائیل و عزم 
آمریکا برای بازگشت به منطقه، این ایده 

عملیاتی است.

 خبــــر

اعلام آمادگی 
150 نماینده برای 

اعزام به غزه

 برخی این روزها برای اعزام به غزه اعلام آمادگی می کنند. 
احمدحسین فلاحی، نماینده مردم همدان در مجلس گفت: 
نمایندگان رایزنی هایی در منطقه داشته و دارند. از ارتباطاتی که 
با نمایندگان کشور های محور مقاومت داشتیم، برای همفکری و 
هم اندیشی استفاده کرده و احتمالا هفته آینده هم یک جلسه دیگر 
داشته باشیم. ریاست مجلس هم جلسه ای داشتند که پیشنهاد 
دهنده اش الجزایر بود و ۲8 کشور شرکت کردند. بحث چگونگی 
ارسال کمک ها در جلسات ما مطرح شد به منظور اینکه کمک ها از 
یک مسیر واحد به دست مردم غزه برسد. توسط فراکسیون محور 
مقاومت حدود ۱۵۰ نفر از نمایندگان برای حضور در منطقه و حمایت 
از مردم غزه درخواست اعزام دادند و چیزی حدود ۶۰ یا ۷۰ نفر از 
نمایندگان هم درخواست کردند برای کمک از حقوق آبانماه شان 
کسر شود. همچنین کسانی که از مجلس حقوق نمی گرفتند نیز 

کمک های نقدی داشتند که بعضا رقمش هم بسیار بالا بود. 

مجلس یازدهم 
عملکرد قابل 
دفاعی نداشته

عملکرد مجلس از نگاه اصولگرایان هم مورد تایید نیست 
و معتقدند باید مجلسی با عملکرد بهتر مشغول به کار بود. 
سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان گفت: مجلس یازدهم 
که واپسین ماه های خود را می گذراند عملکرد قابل دفاعی 
نداشته و همین امر موجب قهر بخش هایی از جامعه با 
انتخابات و صندوق های رأی شده است. اکنون ما می خواهیم 
آشتی با صندوق های رأی و انتخابات را با برنامه و راهبرد 
برقرار کنیم. منوچهر متکی با بیان اینکه »تحول خواهی« 
و »مردم محوری« شعار برنامه انتخاباتی ما را شکل می دهد، 
افزود: مردم انتظار دارند بدانند مجلس جدید چه تغییری 
ایجاد می کند؟ چه برنامه جدیدی دارد و چه حرف تازه ای 
مطرح می کند که ناظر بر حل مشکلات جامعه باشد؟ متکی 
بیان داشت: همه تلاش کنیم تا انتخابات آتی با مشارکت بالا 

و با شور و نشاط برگزار شود. 

   حشمت ا... فلاحت پیشه در 
گفت وگو با »آرمان ملی«: مجمع به 

کانون محافظه کاری تبدیل شده 
است

 سیدمحمد صدر:
 برجام و FATF حل نشود، اقتصاد 

کشور راه نخواهد افتاد
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ریزش شاخص کل بورس
شاخص کل بورس باز هم بعد از دو روز صعودی وضعیت 

ریزشی به خود گرفت تا نشان دهد در بازار پول نیست. 
شاخص کل بورس در پایان معاملات دیروز با ریزش 
۱066۷ واحدی مواجه شد، همان گونه که در تحلیل تکنیکال 
شاخص کل بیان کردیم بازار در یک کانال نزولی کوچک در 
دل کانال نزولی بزرگ 6 ماه قرار گرفته است و اگر نتواند 
مقاومت ۲ میلیون و ۳0 هزار واحد را به سمت بالا بشکند در 

همین کانال نزولی باقی خواهد ماند. 
البته در بازار سرمایه پول نبوده و ریسک های لحظه ای 
هم دلیل اصلی ریزش و نوسان در کانال نزولی نیست. ارزش 
معاملات خرد عدد ۳,6۸5 میلیارد تومان را به ثبت رسانده 
است که نسبت به میانگین هفتگی، کاهش قابل توجهی 
نداشته است، اما نسبت به میانگین ماهانه، 6درصد کاهش 

داشته است. 
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج 
نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به ارزش 
۲,۱۳۴ میلیارد تومان را نشان می دهد. دیروز نیز روند خروج 
نقدینگی حقیقی برای دومین روز متوالی با ثبت رقم ۷۸۹ 
میلیارد تومان همچنان ادامه دارد. در یک هفته گذشته بر 
شدت خروج هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده شده است. 

برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته 
گذشته حاکی از 50۳ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی 
به این صندوق ها است. دیروز نیز با ورود ۱۱۹ میلیارد تومان 
نقدینگی حقیقی برای دومین روز متوالی به صندوق های 
درآمد ثابت، دریافت سود ثابت همچنان مورد استقبال 
حقیقی ها قرار دارد. در یک هفته گذشته شیب ورود به این 
صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه، در حال افزایش است. 
ارزش صف های خرید 5۳ میلیارد تومان است که کاهش 
۳۲ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی را نشان 
می دهد. این در حالی است که ارزش صف های فروش با 
افزایش ۳۸ میلیارد تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در 

محدوده 5۴۲ میلیارد تومان قرار دارد. 

پیشنهاد اختصاص »بن الکترونیکی« 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران اختصاص 
»بن الکترونیکی« به کارگران را پیشنهاد کرد و گفت: به جای 
پرداخت بن نقدی خواربار، به کارگران بن الکترونیکی مثل 
کالابرگ داده شود تا از طریق آن بتوانند مایحتاج و کالاهای 

اساسی خود را به قیمت سال قبل تهیه کنند. 
هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در حال حاضر 
ماهانه به مردم یارانه  پرداخت می شود ولی در طرح کالابرگ 
الکترونیکی امتیازی درنظر گرفته و شرطی برای خانوارها 
گذاشته شده است که اگر 50 درصد اعتبار یارانه خود را صرف 
خرید اقلام کالابرگ کنند، ۱۲0 هزار تومان اعتبار بیشتر که 

همان یارانه تشویقی است، دریافت می کنند. 
نماینده کارگران در شورای عالی کار ادامه داد: ما این 
پیشنهاد را داریم که برای مجموعه کارگران هم چنین 
امتیازی درنظر گرفته و بن الکترونیکی داده شود، به این 
نحو که به جای پرداخت بن خواربار نقدی به کارگرآنکه با آن 
گوشت و مرغ و کالاهای مورد نیاز خود را به قیمت روز بازار 
تامین می کنند، مثل کالابرگ »بن الکترونیکی« تعلق گیرد 
تا مایحتاج و کالاهای اساسی خود را به نرخ پارسال تهیه و 

خریداری کنند. 
وی افزود: همچنین اعلام شود که اگر خانوارهای کارگری 
50 درصد مبلغ بن الکترونیکی خود را به خرید ۱۱ قلم کالای 
اساسی در کالابرگ اختصاص دهند، از یارانه تشویقی ۱۲0 

هزار تومان بهره مند شوند. 
به گفته ابوی با عملی شدن این پیشنهاد کمک بزرگی به 
هزینه های سبد معیشت کارگران می شود و آنها به قیمت 
سال گذشته روغن، برنج، مرغ و گوشت و دیگر مایحتاج مورد 

نیازشان را خریداری می کنند. 

انار به ۲۱ کشور صادر شد
سال ۱۴0۱ بیش از ۲۱ هزار و ۲۸5 تن انار تازه به ارزش 
۸ میلیون و 55۳ هزار و 5۱6 دلار به ۲۱ کشور صادر شد که 
نسبت به سال ۱۴00 رشد ۲0 درصدی در وزن و ۱۲ درصدی 

در ارزش داشته است. 
سال ۱۴0۱ بیش از ۲۱ هزار و ۲۸5 تن انار تازه به ارزش 
۸ میلیون و 55۳ هزار و 5۱6 دلار به ۲۱ کشور صادر شد که 
نسبت به سال ۱۴00 رشد ۲0 درصدی در وزن و ۱۲ درصدی 

در ارزش داشته است. 
بنا بر گزارش دفتر مطالعه، پایش و توسعه بازرگانی سازمان 
مرکزی تعاون روستایی ایران، پاکستان با خرید ۸ هزار و 66 
تن به ارزش ۳ میلیون و 60۸ هزار و ۹0۹ دلار مقصد اول 
صادرات انار ایران بود و بعد از آن عراق با خرید ۳ هزار و ۳۱۳ 
تن به ارزش یک میلیون و ۴۷۷ هزار و 5۹۸ دلار، ارمنستان 
با ۴ هزار و ۹۲۲ تن به ارزش یک میلیون و ۱۹۸ هزار و 560 
دلار، ترکمنستان با ۲ هزار و ۱۴۳ تن به ارزش ۹6۴ هزار و ۹۷ 
دلار، افغانستان با ۱. 6۸ تن به ارزش ۴۷۲ هزار و ۴66 دلار، 
کره جنوبی با ۴۹۸ تن به ارزش ۲۲۴ هزار و ۱۴5 دلار، روسیه 
با ۴۱6 تن به ارزش ۲۱۲ هزار و ۹۹۲ دلار، قطر با ۲5۷ تن 
به ارزش ۱۱۹ هزار و ۸۷ دلار، امارات با ۲۱6 تن به ارزش ۹۸ 
هزار و ۷0۴ دلار و بلاروس با ۹6 تن به ارزش ۴۳ هزار و 5۲۴ 
دلار به ترتیب در جایگاه دوم تا دهم مقاصد صادراتی انار ایران 

در سال ۱۴0۱ بودند. 
عمان با ۷۴. ۳ تن به ارزش ۳۳ هزار و ۷0۲ دلار، هلند با 
60 تن به ارزش ۲۷ هزار و ۲0 دلار، گرجستان با 5۹. ۲ تن 
به ارزش ۲6 هزار و 6۴۴ دلار، مالزی با ۳0. ۲ تن به ارزش 
۱۳ هزار و 5۸۳ دلار، کانادا با ۲۲ تن به ارزش ۹ هزار و 
۱۹۴ دلار، کویت با ۹ تن به ارزش هفت هزار و ۳۲0 دلار، 
سریلانکا با ۱۳. 5 تن به ارزش 6 هزار و 66 دلار، قزاقستان 
با ۱۲. ۷ تن به ارزش پنج هزار و 66۸ دلار، آلمان با 6. 5 
تن به ارزش دو هزار و ۹۳۹ دلار، سوئد با ۷۳۲ کیلوگرم به 
ارزش ۷۳۲ دلار و بحرین با 6۹0 کیلوگرم به ارزش 56۷ 
دلار مقاصد یازدهم تا بیست و یکم انار صادراتی ایران در 

سال ۱۴0۱ بودند. 
گفتنی است در 6 ماه نخست امسال هم ۳۴۷ تن انار به 
ارزش ۱5۴ هزار و ۹۱۱ دلار به ترتیب به 6 کشور عراق، 

پاکستان، کویت، ترکمنستان، امارات و عمان صادر شد. 

کــوتاه

نظر وزیر صمت درباره انتخابات 
اتاق بازرگانی

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
حداقل ۱۷ درصد تولید ناخالص داخلی کشور 
مربوط به اصناف است، گفت: نظر ما درباره انتخابات 
اتاق بازرگانی همان چیزی است که شورای عالی 
نظارت اعلام کرده است.  عباس علی آبادی در 
رویداد تجهیز و یکپارچه سازی واحدهای بازرسی 
و نظارت اتاق های اصناف کشور، اظهار کرد: بیش 
از سه میلیون واحد صنفی در قالب ۲۸00 رسته 
صنفی در کشور فعال هستند. همچنین هشت 
میلیون نفر در واحدهای صنفی شاغل هستند که 
می توان گفت با اعضای خانواده شان در حدود ۳0 
میلیون نفر از جمعیت کشور را تشکیل می دهند. 

وی با بیان اینکه رونق تولید با توسعه بازار و 
افزایش فعالیت اصناف اتفاق می افتد و به همین 
دلیل واحدهای صنفی مهم ترین نقش را در اقتصاد 
کشور بر عهده دارند، تصریح کرد: تولید شامل سه 
بخش نوآوری، اجرا و بازار است و بر همین اساس 
تاکید می شود که رونق تولید از بازار نشات می گیرد.  
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت ۱۷ درصد 
تولید ناخالص داخلی کشور متعلق به اصناف است 

و گستره جغرافیایی وسیعی را در بر می گیرند. 
علی آبادی با بیان اینکه تشکیل واحدهای 
بازرسی برای بررسی عملکرد واحد صنفی لازم 
است، اما نیاز به تبیین دارد تا اشتباه برداشت 
نشود، تصریح کرد: کاسب دوست خدا است و 
احترامش بالا است، اما عده ای هم هستند که سعی 
می کنند وجهه اصناف خراب شود. بنابراین کسبه 
باید حواسشان باشد.  وی با بیان اینکه هدف ما 
این است در جامعه آرامش ایجاد کنیم، گفت: 
بی انضباطی در بازار باعث تحریک کنترل بازار 
و در نهایت سرکوب قیمت می شود و این انگیزه 
را برای تولید کم می کند، اما شیوه های نظارتی 
اتاق اصناف کمک می کند به این نقطه نرسیم. 
البته تولید و تجارت از هم جدا نیستند. اصناف در 
تولید و ایجاد شغل نقش کلیدی دارند و محرک 
تولید هستند و برای رونق و توسعه تولید، باید 
بازار توسعه یابد.  وزیر صمت در ادامه گفت: عده ای 
تلاش می کنند از تکانه های موقتی، سودهای بزرگ 
ببرند، گرچه این پول ها حلال نیست و اصناف باید 
از این موضوع جلوگیری کنند. البته من خیلی 
معتقد به سیاست های نظارتی پلیسی نیستم و 
معتقدم باید آب از چشمه درست شود، اما این به 
این معنا نیست که نظارت در بازار نباشد. مردم باید 
حس اطمینان کنند و با دیدن همین ماشین های 
نظارتی در سطح بازار هم این حس به مردم دست 
می دهد. البته کار دست مردم است و می توانند 
تخلفات را گزارش دهند. البته اگر مردم تخلفات را 
ندیدند، کار نباید از چشم ناظران دور بماند که این 
کار با استفاده از سامانه ها انجام می شود.  این مقام 
مسئول همچنین در حاشیه این مراسم در جمع 
خبرنگاران گفت: 550 خودرو جدید برای بازرسی 
به بازار کشور اضافه شد که با در نظر گرفتن ۱50 
خودرو که از قبل داشتند تعداد آنها به ۷00 خودرو 
افزایش یافت. این خودروها به سیستم های ناوبری 
مجهز و قابل پیگیری هستند و مزیت هایی را در 
مقایسه بازرسی هایی که در گذشته توسط اصناف 
انجام می شد خواهند داشت.  وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه با اجرای این طرح دست 
افرادی که از تکانه های اقتصادی و بازار به دنبال 
سوءاستفاده و سودجویی هستند را کوتاه می کنیم، 
تصریح کرد: بر اساس سامانه هایی که برای دریافت 
گزارش های مردمی مانند ۱۲۴ در کشور وجود 
دارند، افراد می توانند گزارش های خود را در این 
زمینه ارائه کنند تا خود اصناف برای بررسی و 
اقدامات قانونی در آنجا حضور یابند.  علی آبادی در 
ارتباط با اجرای طرح سامانه های فروشگاهی نیز 
اظهار کرد: کالا از زمانی که تولید می شود تا به بازار 
می آید تحت نظارت قرار می گیرد، اما در فاصله انبار 
تا فروشگاه نواقصی وجود داشت که در حال برطرف 

شدن است. 

خبــر
تنش آبی در کشور وجود ندارد

سخنگوی صنعت آب با اشاره به اینکه تنش 
آبی در کشور وجود ندارد، گفت: به طور مستمر 
پایش های آبی در هر استان صورت می گیرد تا 
دچار تنش آبی نشویم.  عیسی بزرگ زاده سخنگوی 
صنعت آب در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه 
پایش هایی صورت می گیرد که برآورد تولید و 
مصرف آب در هر استان را پیش بینی می کند 
تا دچار تنش آبی نشویم، گفت: برای تشخیص 
شهرهای دچار تنش آبی هر ساله تعداد زیادی از 
شهرهای کشور را که نزدیک به هزار شهر می شوند 
را پایش می کنیم.  وی ادامه داد: با پایش های صورت 
گرفته در افق پیش رو برآوردهای مصرف هر استان 
صورت می گیرد که در ماه های آینده تولید و مصرف 

آب هر استان چقدر است و موازنه ایجاد می کنند. 
بزرگ زاده با اشاره به اینکه، در صورتی که برای 
استانی شاهد موازنه تولید و مصرف آب نباشیم باید 
به دنبال راه حلی برای این مشکل باشیم توضیح 
داد: در صورتی که مصرف آب از تولید آن پیشی 
بگیرد یعنی در ماه های آینده موازنه منفی است 
و باید به فکر رفع مشکل بود که معمولاً بسیاری 
از شهرها با اقدامات ساده تنش آبی که دارند رفع 
می شود. به عنوان مثال با دو کیلومتر لوله گذاری، 
تعویض تجهیزات پمپ و یا ایجاد اضافه حجمی 
از طریق مخزن کوچکی می توان از تنش آبی در 
برخی از شهرها جلوگیری کرد.  به گفته سخنگوی 
صنعت آب: معمولاً ۷0 تا ۸0 شهر معمولاً مشمول 
پایش های دقیق تر ما می شوند که دقیق تر مورد 
برسی قرار گرفته و پروژه های مهم تر و طولانی 

مدت تری را برای آنها در نظر گرفته می شود. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: بحران انرژی در سراسر 
جهان باعث شده تا دولتمردان در عرصه حاکمیتی، در اندیشه 
اتخاذ سیاست گذاری های مطلوب به منظور حل این معضل 
باشند. ایران با وجود در اختیار داشتن منابع غنی انرژی همچنان 
از ناترازی انرژی در حوزه های مختلف رنج می برد. بدیهی است 
فراهم ساختن پیشران ها و زیرساخت های مناسب برای تولید و 
فرآوری مناسب انرژی در کشور با توجه به منابع غنی انرژی در 
قالب های مختلف و همچنین استفاده مناسب از تجدیدپذیرها 
از جمله راهکارهای برون رفت از بحران های مختلف در حوزه 
اقتصادی قلمداد می شود که هر یک از بخش های مختلف 
اقتصادی سهم موثری در رفع آن دارند. کارشناسان در سطوح 
مختلف بر این باور هستند که بهینه سازی مصرف انرژی و نظارت 
مطلوب در اختیار گذاشتن سوخت به بنگاه های اقتصادی تا 
تولید نهایی و تاکید بر ممانعت از خام فروشی و فرآوری مواد 
خام نفتی و... از جمله شاخص های مهم در پیشرفت و پایداری 
اقتصادی با بهره گرفتن از حوزه انرژی خواهد بود. بدیهی است 
این مهم با توجه به منابع غنی انرژی طبیعی مانند باد، خورشید 
و سایر تجدیدپذیرها و همچنین منابع غنی نفت و گاز و... 
چنانچه با مدیریت بهینه و توجه به فرآیند بازمهندسی در عرصه 

حکمرانی انرژی همراه باشد، دشوار نخواهد بود. 

   بهینه سازی مصرف انرژی، شرط رونق تولید 
رمضانعلی سنگدوینی، عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی در این باره به »آرمان ملی« گفت: استفاده از 
تمام ظرفیت های دولتی و غیردولتی در راستای تحقق بیانات 
مقام معظم رهبری جهت تحقق شعار سال جاری، از جمله 
پارامترهایی است که باید سرلوحه تمام فعالان اقتصادی در 
تمام حوزه ها قرار گیرد تا علاوه بر افزایش تولید، باعث حرکت 

در مسیر توسعه و تعالی اقتصادی نیز شود. 
او ادامه داد: در حوزه انرژی قطعاً مهم ترین موضوع در کشور 
ما بحث »بهینه سازی مصرف انرژی« است که با توجه به اینکه 
ایران در بین کشورهای جهان میزان مصرف انرژی بالایی 
در تمام بخش ها دارد، باید سرلوحه همگان اعم از مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان قرار گیرد، بدیهی است در این زمینه 
فرهنگسازی مناسب علاوه بر اقدامات اجرایی و فنی، نقش 

مهمی در رسیدن به برنامه های از پیش تعیین شده دارد. 
این نماینده مجلس اضافه کرد: مهم ترین موضوع در برنامه 
هفتم توسعه و در راستای عملیاتی ساختن منویات مقام معظم 
رهبری، جلوگیری از صادرات مواد خام نفتی و فرآوری آن در 
کشور است، در حقیقت بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری 
این یک تکلیف عمومی برای کشور است تا از صادرات مواد خام 
جلوگیری کنیم تا با معضلات ناترازی انرژی و همچنین اضطرار 
بر قطع گاز، برق و... به ویژه برای صنایع و توقف کوتاه مدت خط 

تولید مواجه نشویم. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس ادامه داد: بخش خصوصی در 
حال حاضر از ظرفیت های مطلوبی برای فعالیت در بخش انرژی 
و فرآوری بهینه انرژی برخوردار است و چنانچه مایل به مهار 
تورم و رونق تولید در این حوزه باشیم می توانیم علاوه بر تولید 
داخلی نگاهی به صادرات انرژی، البته به صورت فرآوری شده 

داشته باشیم تا از شرایط دشوار اقتصاد خارج شویم. 
او قطع شدن گاز یا برق برای صنایع را ناشی از مصرف 
غیربهینه انرژی و یا عدم به کارگیری ظرفیت های موجود 
ذکر و بیان کرد: بر اساس برنامه تکلیف شده ۱ میلیون و ۲۸5 
هزار بشکه در برنامه های پیش بینی شده، بهینه سازی مصرف 
سوخت صورت گیرد، اما در حال حاضر بسیار از رقم ذکر شده 
فاصله داریم و هر سال تابستان مجبور به سهمیه بندی برق 
صنایع و قطع برق آنها و در زمستان هم با سهمیه بندی گاز آنها و 
توقف نوبت بندی خط تولید صنایع در حوزه های مختلف مواجه 
هستیم که با سیاست های رونق تولید و... هماهنگ نیست و 
در حقیقت این رویکرد برای تولید و قرار گرفتن بر مدار رونق 

مطلوب نیست. 
او بهینه سازی مصرف سوخت را عاملی برای بهبود تولید 
و معیشت مردم دانست و افزود: افزایش سرمایه گذاری در 
حوزه های مختلف انرژی به منظور ممانعت از خام فروش و 
فرآوری کردن فرآورده های نفتی می تواند ارزآوری بیشتر و 
افزایش سرمایه گذاری در کشور را به ارمغان آورد و در نتیجه 
چرخ تولید بهتر و سریعتر بچرخد، قطعاً در این مسیر فقط نباید 
به دستور اکتفا کرد و از مردم درخواست کرد که کمتر مصرف 
کنند، بلکه باید سیاست گذاری های صورت گرفته در این زمینه 

عملیاتی شود و بستر مناسب برای این منظور فراهم شود. 

   فرهنگسازی رکن اصلی رشد صنعت انرژی 
سنگدوینی، فرهنگسازی را مناسب ترین راه برای کاهش 
مصرف ذکر کرد و افزود: اهمیت بهینه سازی مصرف انرژی 
به قدری زیادی است که دولت مکلف به راه اندازی سازمانی 
تحت همین عنوان ذیل ریاست جمهوری شده است تا بتواند 
این مهم را عملیاتی کند. در حال حاضر میزان مصرف بنزین 
در کشور با نرخی برابر با حدود ۹0 میلیون لیتر در روز بسیار 
فراتر از استانداردهای جهانی است و برنامه ریزی احتمالی برای 
واردات بنزین در حالی که خود تولیدکننده برتر این محصول 

است، مطلوبیتی ندارد. 
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس توضیح داد: چرخه 
نامناسب تولید و مصرف انرژی در کشور به اقتصاد، در مجموع 
ضربه وارد می کند و در نهایت به آسیب وارد شدن به سفره 
معیشت خانواده ها می شود، قطعاً افزایش تولید ارتباط 
مستقیمی با تراز انرژی در کشور و تامین انرژی اعم از برق، گاز، 
گازوئیل در بخش حمل و نقل و... دارد، بنابراین جهت مواجهه 
با افزایش نرخ تورم در کشور باید زیرساخت های مختلف در 
حوزه های گوناگون را تقویت کنیم تا مشکلاتی که گریبانگیر 
کشور است را شناسایی و حل کنیم تا از اتلاف سرمایه های ملی 
در قالب انرژی و... جلوگیری کنیم، در غیراینصورت شرایط 

دشواری برای فعالان اقتصادی و مردم عادی ایجاد می شود. 

   استفاده بهینه از ظرفیت های بخش خصوصی 
این نماینده مجلس افزایش مشارکت مردم در روند تولید و 
مصرف بهینه را مهم ارزیابی و خاطرنشان کرد: یقینا مهار تورم و 
افزایش تولید و سرمایه گذاری با استعانت از ظرفیت های مناسب 
در بخش خصوصی ممکن می شود و رهبر معظم انقلاب نیز با 
توجه به این مهم همواره بر استفاده از توانمندی های دانش 
بنیان ها و استارتاپ ها و بخش خصوصی تاکید کرده اند، از این 
رو چنانچه این امر به آن به شکل واقعی پرداخته شود قطعاً 

دست یافتن به اهدافی که در برنامه های توسعه به آن اشاره 
شده که مهار تورم و رشد تولید نیز از جمله آنهاست، از دسترس 

دور نخواهد بود. 

   تولید خودرهای با کیفیت و برقی 
او تولید خودروهای با کیفیت در کشور با توجه به شاخص 
کم مصرف بودن آن در این زمینه موثر دانست و گفت: در بحث 
خودروسازی باید در مسیر کاهش مصرف بیشتر حرکت کنیم و 
به تدریج به سمت خودروهای برقی با رعایت شاخص کم مصرف 
بودن حرکت کنیم چرا که علاوه بر کاهش مصرف انرژی به ویژه 
بنزین و... نقش دارد، سهم بسزایی در کمتر شدن میزان آلودگی 

هوا و تبعات منفی آن نیز خواهد داشت. 

   مدیریت صحیح مصرف راهگشای بحران انرژی 
بر اساس این گزارش، پرویز محمدنژاد، نماینده مجلس نیز با 
اشاره به تراز منفی تولید برق در کشور، افزود: از سنوات گذشته 
با تراز منفی ۱0 هزار مگاواتی مواجه هستیم که به ویژه در ایام 

تابستان به عنوان پیک مصرف بیشتر مشهود است. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
تولید سالانه برق قابلیت جبران تراز منفی را ندارد، تصریح کرد: 
سالانه با فروش انشعابات جدید مواجه هستیم و لذا افزایش 
سالانه مصرف برق داریم و این تراز منفی موجب خاموشی 
می شود، اما با همکاری وزارت نیرو و کمیسیون انرژی مجلس، 
۱۴0 مورد فعالیت برای کنترل و مدیریت مصرف برق طراحی 

شده که ۴0 مورد فعالیت بیشتر از سال گذشته است. 

   جبران تراز منفی با ساخت نیروگاه جدید 
محمدنژاد یکی از فعالیت های وزارت نیرو را تولید برق 
دانست و گفت: ۷۲00 مگاوات نیروگاه جدید را امسال وارد مدار 
می کنیم که بخشی از تراز منفی را جبران می کند، زیرا سالانه 
حدود ۳500 تا ۴000 مگاوات مصرف جدید داریم و قطعا 
وزارت نیرو و کمیسیون انرژی و کمیته نیرو تا چند سال آینده 

می توانند تراز منفی برق را جبران کنند. 
همچنین بر لزوم جبران تراز منفی انرژی در کشور اعم از برق 
و گاز تاکید و اضافه کرد: باید کنار تولید انرژی، مدیریت مصرف 
و استفاده بهینه از انرژی را در دستور کار قرار دهیم. نماینده 
لنگرود در مجلس، با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم در برقراری 
روابط با همسایگان و کشور های منطقه و فرامنطقه، اضافه کرد: 
در سفر اخیر کارشناسان وزارت نیرو و اعضای کمیسیون انرژی 
به کشور عراق، تفاهم نامه های خوبی در بخش آب های مرزی 

دو کشور به امضا رسید. 

»آرمان ملی« به بررسی راه های برون رفت از بحران انرژی در کشور می پردازد 

بحرانی که با دستور حل نمی شود 
   حل ناترازی در گرو مدیریت مطلوب در حوزه انرژی 

در شرایطی در هفته ها و ماه های اخیر برخی مردم و حتی 
نمایندگان انتقاداتی درباره سخت گیری  شبکه بانکی برای 
اعطای تسهیلات خرد مطرح کرده اند، رئیس کل بانک مرکزی 
نیز با اشاره به این مسأله که کمترین نسبت مطالبات غیرجاری 
به کل تسهیلات پرداختی )NPL( مربوط به تسهیلات خرد 
است، تاکید کرد که با توجه به این مسأله، نیازی نیست که 
در پرداخت این تسهیلات به مردم سختگیری صورت بگیرد. 
به گزارش ایسنا، سختگیری نظام بانکی در اعطای 
تسهیلات خرد به مردم که غالبا خود را در اعتبارسنجی ها 
و دریافت تضامین متعدد نشان می دهد سبب شده انتقادات 
برخی مسئولان، نمایندگان مجلس و مردم را به همراه داشته 
باشد.  البته بانک مرکزی و مسئولان آن در ماه های گذشته 
بارها بر ضرورت تسهیل پراخت این تسهیلات تاکید کرده 
بودند، اما به نظر می رسد همچنان مشکلاتی در این راه 
وجود دارد. به عنوان مثال، محمدرضا فرزین - رئیس کل 
بانک مرکزی - ابتدای تیر ماه در پاسخ به سوال ایسنا درباره 
سخت گیری برخی بانک ها برای اعطای تسهیلات خرد در 
زمینه تضامین بانکی، اظهار کرد: تسهیلات خرد بیشتر از یک 
ضامن احتیاج ندارد البته در هفته های گذشته گزارش هایی 
به دست ما رسید که نشان می داد برخی از بانک ها بیش از 
دو تا سه ضامن از متقاضیان دریافت می کنند، بنابراین ما با 
قاطعیت اعلام می کنیم که هیچ بانکی حق ندارد بیشتر از یک 

ضامن برای اعطای تسهیلات خرد به مردم طلب کند. 
وی افزود: البته در این میان ممکن است برخی از بانک ها 
در زمینه اعتبارسنجی متقاضیان با مشکلاتی مواجه شوند و 
به همین دلیل بیشتر از یک ضامن از او طلب کنند اما بانک ها 

نباید این کار را بکنند و اگر بتوانیم موسسات تضمینی را 
توسعه دهیم و یک موسسه تضمین ایجاد کنیم که کار وثیقه 
را انجام دهد، دیگر نیازی به ضامن نیست. اما در این میان به 
نظر می رسد مشکل اعطای تسهیلات خرد همچنان ادامه دارد 
و برخی نمایندگان در هفته ها و ماه های گذشته در این باره 

اظهاراتی مطرح کرده اند. 
همچنین بهروز محبی نجم آبادی - عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس - بر داشتن نگاه ویژه وزارت اقتصاد بر اعطای 
تسهیلات خرد به مردم تاکید کرد و گفت: مردم رونق تورمی 
را به رکود غیرتورمی ترجیح می دهند. مردم حاضر هستند 
تورم باشد اما رونق وجود داشته باشد. متاسفانه بانک ها ارائه 
تسهیلات خرد را محدود کردند. ما امیدوار هستیم و مطالبه 
داریم که وزیر اقتصاد توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد. 
حجت الاسلام سید جواد حسینی کیا - عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس - هم هفته گذشته در تذکری شفاهی 
در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بانک ها 
نسبت به اعطای وام و تسهیلات خرد و تسهیلات فرزندآوری 
به تکالیف خود عمل نمی کنند و مرتبا اعلام می کنند که سایت 
بسته است این موضوع منجر به نارضایتی اجتماعی شده است. 
انتظار می رود کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به 

این موضوع ورود پیدا کند. 
در همین راستا روز گذشته فرزین نیز برای چندمین بار در 
جمع بانکی ها بر این موضوع تاکید کند که وضعیت بازپرداخت 
تسیهلات خرد از سوی مردم مناسب بوده و نیازی نیست که 
بانک ها برای پرداخت چند صد میلیون تومان تسهیلات خرد 
به مردم، سخت گیری کنند. وی در این باره گفت: یکی از 

مشکلات مان در تسهیلات خرد مشکل مرجعه است مراجعه 
مستمر و به دلیل سختگیری هایی هم که ممکن است صورت 
گیرد افراد ممکن است چندین بار به شعب بانکی برای دریافت 
تسهیلات خرد مراجعه کنند، اما در شرایطی که ابزارهای نوین 
و فناوری می تواند باعث کاهش مراجعه مردم شود، باید از آن 

استفاده کرد. 
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، یکی دیگر از مسائل در 
اعطای تسهیلات خرد، اعتبارسنجی و دریافت ضامن های 
متعدد است و همان طور که مشاهده می کنید مردم از نظام 
بانکی به همین دلیل انتقاد می کنند. اما با توجه به اینکه 
کمترین نسبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات پرداختی 
)NPL( مربوط به تسهیلات خرد است بانک ها می توانند تا حد 
امکان در دریافت تضامین و اعتبار سنجی با مشتریان همکاری 
کنند. فرزین اظهار کرد که نظام بانکی به دلیل اینکه بار اصلی 
تامین مالی کشور را بر عهده دارد تحت فشار است. همچنین 
موضوع تامین مالی خرد و قرض الحسنه هم به صورت تکلیفی 
و هم غیر تکلیفی مسئولیت شبکه بانکی را در حوزه اقتصاد 
سنگین تر می کند، اما تاکید ما بر پرداخت این تسهیلات به 
مردم در کمترین زمان و با بیش ترین رضایت است. وی تاکید 
کرد که استفاده از ابزارهای الکترونیک مانند سفته الکترونیک 
می تواند در این زمینه برای بانک ها و مشتریان راهگشا باشد 
و امیدواریم استفاده از این ابزارها به همه بانک ها و مشتریان 
تسری پیدا کند. البته امروزه هجمه ها و تخریب ها به شبکه 
بانکی بسیار زیاد است و با توجه به مسئولیت سنگین شبکه 
بانکی این فضا ناعادلانه است و باید خدمات ارزنده شبکه بانکی 

به اقتصاد کشور و آحاد جامعه نیز بازگو شود. 

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد

تسهیل پرداخت وام های خرد به مردم



پولاد کیمیایی در تدارک اولین حضور 
خود برای بازی روی صحنه تئاتر است. پس از 
انتشار خبری از معرفی بازیگران نمایش »قصه 
ترانه های ماندگار« با بازی پولاد کیمیایی و 
اینکه این بازیگر سینما برای نخستین بار روی 
صحنه تئاتر می رود، خبرهایی درباره تئاترهای 
قدیمی او منتشر شد که این بازیگر درباره آن ها 
توضیحاتی را ارائه کرد. پولاد کیمیایی در 
گفت وگویی با »ایسنا« گفت: آخرین باری که 
قرار بود تئاتر کار کنم به مرحله اجرا نرسید 
در صورتی که همه کارها از جمله بازبینی هم 

انجام شده بود ولی مشکلاتی در هماهنگی 
زمان و سالن اجرا پیش آمد و نمایش روی 
صحنه نرفت. او افزود: پیش از این دو بار قرار 
بود تئاتر کار کنم که تا نزدیکی اجرا هم رفتیم 
ولی هر بار نشد. امیدوارم این بار اتفاق بیفتد تا 
برای اولین بار بتوانم در تئاتر روی صحنه بروم.  
براساس خبرهای منتشر شده، پولاد کیمیایی 
یکبار در سال ۱۳۹۷ و یکبار هم در سال ۱۳۹۸ 
قرار بود در نمایش های »چند و چون به چاه 
رفتن چوپان« و »جلاد ویولن زن« بازی کند. 
کنسرت نمایش »قصه ترانه های ماندگار« نیز 

پس از اجرا در کاخ سعدآباد با عنوان جدید 
»بازنمایش قصه  ترانه های ماندگار« آبان و آذر 
۱۴0۲ در تالار وحدت روی صحنه می رود. با 
تکمیل گروه جدید بازیگران پیش فروش بلیت 
»بازنمایش قصه  ترانه های ماندگار« از روز 
چهارشنبه دهم آبان ساعت ۱۲ در سایت تیوال 
آغاز شده و تالار وحدت از یکشنبه چهاردهم آبان 
میزبان این نمایش به نویسندگی و کارگردانی 
سیدجلال الدین دری و تهیه کنندگی آزیتا 
موگویی خواهد بود. این نمایش درباره 5 
ترانه ماندگار تاریخ موسیقی ایران همچون 

»مرا ببوس«، »طاقتم ده«، »زندگی«، »یار 
دبستانی«، »ای ایران« است که در هر بخش، 
داستانی درباره هر یک از این ترانه ها به اجرا در 
می آید و سپس آن ترانه با ارکستر و نوازندگان 
حرفه ای بازخوانی می شود. بازیگران »بازنمایش 
قصه  ترانه های ماندگار« به ترتیب قصه ها گلاره 
عباسی، آرش فلاحت پیشه، پولاد کیمیایی، نورا 
هاشمی، فرانک جواهری، الهام کرمی، محمد 
معتضدی، پانته آ مهدی نیا، امیرکاوه آهنین 
جان، شهروز دل افکار، ایوب آقاخانی، نازنین 

کریمی، المیرا دهقانی و سام قریبیان هستند.
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خبــــر

شیماه خاسب، کارگردان نمایش »شام خداحافظی« که سال 
گذشته روی صحنه رفت و بازتولید آن از نیمه دوم آبان اجرا 
می شود، معتقد است: هزینه های بازتولید از تولید یک اثر بالاتر 
است. شیماه خاسب که در اولین تجربه کارگردانی تئاتر، مرداد 
و شهریور سال گذشته نمایش »شام خداحافظی« را روی صحنه 
برده بود و حال قصد دارد بازتولید این اثر نمایشی را از نیمه دوم 
آبان سالجاری در تماشاخانه ملک اجرا کند، درباره اجرای این اثر به 
»مهر« گفت: اجراهای »شام خداحافظی« در سال ۱۴0۱ بسیار 
رضایت بخش و میزان استقبال مخاطبان از آن دور از ذهن من بود. 
نظر مردم از همه چیز برای من مهم تر است و مخاطبان از اجرای 
این نمایش بسیار راضی بودند. متأسفانه با وجود استقبالی که از 
اجرای »شام خداحافظی« شده بود، به دلیل شرایط اجتماعی 
نیمه دوم سال ۱۴0۱، مجبور به تعطیلی اجرا شدیم. وی درباره 
انگیزه خود برای بازتولید »شام خداحافظی«، یادآور شد: کلا 
نمایش »شام خداحافظی« برای اعضای گروه خیلی حال خوبی 
را به همراه دارد و همه برای موفقیت این کار تلاش می کنند. طی 
یکسال گذشته گروه مایل بود که نمایش را بازتولید کنیم ولی من 
در این خصوص مردد بودم زیرا شرایط جامعه را برای اجرای اثری 

کمدی مناسب نمی دیدم. طی آخرین جلسه ای که با اعضای گروه 
داشتیم و صحبتی که کردیم، همه معتقد بودند با اجرای این اثر 
کمدی می توانیم حتی برای یک ساعت، حال مردم را خوب کنیم. 
از سوی دیگر از سال گذشته نیز مخاطبان بسیاری درخواست 
بازتولید و اجرای مجدد »شام خداحافظی« را داشتند. خاسب 
درباره تغییرات اعمال شده در بازتولید »شام خداحافظی«، توضیح 
داد: دکور و لباس نمایش به طور کلی تغییر کرد و بازی ها و کلیت 
کار هم نسبت به سال گذشته کامل تر شده است. در بازتولید »شام 
خداحافظی« دکور و لباس ها نیز ساده و مینی مال شده است. در 
اجرای بازتولید »شام خداحافظی« رنگ روی صحنه کم شده است 
که این نوع رنگ و دکور در خدمت اجرای اثر است. از آنجایی که قرار 
است در کنار گروه دیگری اجرا داشته باشیم، دکور متناسب با این 
وضعیت طراحی و ساخته شده است. کارگردان »شام خداحافظی« 
با بیان اینکه در این نمایش امیر غفارمنش و امیر کربلایی زاده که 

بازیگران خوب و توانمندی هستند حضور دارند، اظهار کرد: من 
بیشتر کنار این بازیگران سعی کردم تا پیشرفت کنم. وی تأکید 
کرد: بازتولید »شام خداحافظی« برای من نسبت به تولید این اثر 
سبک تر شده است زیرا سال گذشته به عنوان یک کارگردان کار 
اولی فشار و استرس زیادی داشتم ولی الان تمرکز بیشتری روی 
کار دارم. خاسب درباره هزینه های تولید و بازتولید این اثر نمایشی، 
تصریح کرد: سال گذشته برای تولید نمایش سرمایه گذار داشتیم 
ولی تهیه کننده تمامی پول را گرفت و برای نمایش هزینه نکرد. 
شانس ما این بود که نمایش با فروشی که داشت هزینه های خود 
را تأمین کرد و من از تهیه کننده طلب کار هستم. امسال به دلیل 
اینکه سرمایه گذار و تهیه کننده ندارم، نگران فروش نمایش و 
تأمین هزینه های آن هستم. هزینه بازتولید یک اثر نمایشی 
نسبت به تولید آن نه تنها کمتر نیست بلکه بازتولید به دلیل تورم 
هزینه بالاتری دارد. این کارگردان تئاتر با تأکید برای اینکه رضایت 
مخاطب اولویت اول اوست، گفت: الان وقتی انرژی ام پایین می آید 
به سراغ نظرات مخاطبان سال گذشته نمایش می روم و با خواندن 
آن ها انرژی می گیرم. نمایش »شام خداحافظی« از ۱۲ آبان ماه در 

تماشاخانه ملک روی صحنه می رود.

چگونگی تدارک دوباره 
»شام خداحافظی«

 یسنا میرطهماسب بهترین
 بازیگر جشنواره توکیو شد

سی وششمین جشنواره بین المللی فیلم توکیو 
با اختصاص جایزه بهترین بازیگر و بهترین فیلم 
در بخش آینده آسیا به سینمای ایران به کار خود 
پایان داد. فیلم »رُکسانا« جدیدترین ساخته پرویز 
شهبازی، نخستین نمایش جهانی خود را در بخش 
مسابقه سی و ششمین جشنواره معتبر فیلم توکیو 
تجربه کرد و یسنا میرطهماسب برای بازی در این 
فیلم برنده جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره شد. 
در فیلم سینمایی »رُکسانا« بازیگرانی چون یسنا 
میرطهماسب، مهسا اکبرآبادی و مائده طهماسبی 
ایفای نقش کرده اند و پخش بین المللی این فیلم 
را محمد اطبایی برعهده دارد. در سایر بخش های 
جشنواره فیلم توکیو نیز فیلم سینمایی »ماریا« 
به کارگردانی مهدی عسگری ازغدی هم بهترین 
فیلم در بخش آینده آسیا جشنواره توکیو نام 
گرفت و »تاتامی« به کارگردانی مشترک زهرا امیرا 
ابراهیمی و »گای ناتیو« )آمریکا و گرجستان( نیز 
که در بخش مسابقه اصلی جشنواره توکیو حاضر 
بود، جایزه ویژه هیات داوران و جایزه بهترین 
بازیگر زن را کسب کرد. جایزه بزرگ بهترین فیلم 
جشنواره توکیو ۲0۲۳ هم به فیلم »یوزپلنگ 
برفی« ساخته »پما تسیدن« سینماگر چینی 
رسید. سی وششمین جشنواره فیلم توکیو از 
تاریخ ۲۳ اکتبر تا اول نوامبر )اول تا دهم آبان( در 

ژاپن برگزار شد.

بهزاد عبدی آهنگساز
 »فردریک« شد

بهزاد عبدی هنرمند شناخته شده موسیقی 
به  »فردریک«  نمایش  آهنگسازی  ایران، 
کارگردانی حمیدرضا نعیمی را عهده دار شد. 
نمایش »فردریک« جدیدترین اثر نمایشی 
حمیدرضا نعیمی از آذر سالجاری در سالن اصلی 
مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می رود. بهزاد 
عبدی از هنرمندان شناخته شده عرصه موسیقی 
ایران که پیش تر آهنگسازی اپراهای عروسکی 
»عاشورا«، »مولانا« و »حافظ« به کارگردانی بهروز 
غریب پور را در کارنامه کاری خود به ثبت رسانده 
است، آهنگسازی »فردریک« را بر عهده گرفته 
است. عبدی ۲ سیمرغ بلورین بهترین موسیقی 
را برای فیلم های »آل« و »مزارشریف« در ۲ 
دوره جشنواره فیلم فجر از آن خود کرده است. 
وی آهنگسازی فیلم هایی چون »فرزند صبح«، 
»خانه پدری«، »دهلیز«، »سیانور«، »قاتل اهلی«، 
»سوفی و دیوانه«، »آبادان یازده 60«، »علفزار« 
و »سرهنگ ثریا« را در کارنامه کاری خود دارد. 
به زودی اخبار و اطلاعات مربوط به بازیگران و 

دیگر عوامل نمایش »فردریک« منتشر می شود.

هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی در شورای امنیت 
ملی کاخ سفید گفت: واشنگتن از نزدیک سخنرانی جمعه 
دبیرکل جنبش حزب ا... لبنان را دنبال خواهد کرد. »جان 
کربی« هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی در شورای 
امنیت ملی کاخ سفید در نشست خبری در پاسخ به سوالی 
درباره سخنرانی سیدحسن نصرا... که قرار است جمعه انجام 
شود و اینکه آمریکا در صورت اعلان جنگ از سوی دبیرکل 
حزب ا... لبنان علیه رژیم موقت صهیونیستی چه می کند، 
بیان داشت: »قصد ندارم درباره چنین فرضی گمانه زنی 
کنم.« وی افزود: آن را از خیلی نزدیک دنبال می کنیم و 
یکی از دلایلی که رئیس جمهور گروه ضربت ناوهواپیمابر 
دیگری به منطقه فرستاد و یکی را در شرق مدیترانه مستقر 
کرد، اطمینان از این است که ما پیامی محکم برای هر 
بازیگری از جمله حزب ا... که ممکن است بخواهد درگیری 

را گسترده کند، می فرستیم. کربی در ادامه ابراز نگرانی های 
اخیر واشنگتن افزود: آن ها نباید این کار را بکنند. همانطور 
که قبلا گفتم منافع امنیت ملی خود را در منطقه جدی 
می گیریم. حالا نصرا... می تواند هر چه می خواهد بگوید و 
ما مطمئنا به آن از نزدیک توجه خواهیم کرد. اما پیام ما به 
او، به آن ها و هر بازیگر دیگر در منطقه یکی است. قرار است 
سیدحسن نصرا... دبیرکل حزب ا... لبنان روز جمعه )سوم 
نوامبر، ۱۲ آبان( سخنرانی کند. کانال های خبری نزدیک به 
حزب ا...، یک تیزر در این خصوص منتشر کردند که توجه 
بسیاری را در این شرایط حساس به خود جلب کرد. این 
سومین ویدئو از سیدحسن نصرا... در طول سه روز است 
که همچنان به آماده سازی برای هدف قرار دادن اشغالگران 
صهیونیست اشاره دارد. شبکه ماهواره ای المیادین، در این 
خصوص گزارش داد: آمریکا سخنرانی سیدحسن نصرا... را 

از نزدیک دنبال می کند و رژیم صهیونیستی نیز نگران این 
سخنرانی است. دبیرکل جنبش حزب ا... لبنان در پیامی 
در روز چهارشنبه سوم آبان به تیم های رسانه ای مقاومت، 
از آن ها خواست تا از شهدای عملیات »طوفان الاقصی« 
به عنوان »شهدای راه قدس« یاد کنند. یکشنبه اعلام شد که 
سیدحسن نصرا... جمعه ساعت ۳ به وقت بیروت سخنرانی 
خواهد داشت. عصر همان روز در شبکه های اجتماعی، 
ویدئویی کوتاه از سیدحسن نصرا... با نشان حزب ا... لبنان 
منتشر شد که بسیاری آن را معنادار و حاکی از اتفاقات جدید 
در روند جنگ با رژیم صهیونیستی توصیف کردند. این امر 
در رسانه های صهیونیستی نیز بازتاب داشت و وبگاه روزنامه 
»اسرائیل هیوم« نوشت: »نصرا... در یک ویدئوی کوتاه ظاهر 
شد. شاید نشانه ای از اتفاقات بعدی باشد. آیا شاهد یک چیز 

جدید از سوی حزب ا... خواهیم بود؟«

دلهره کاخ سفید از سخنرانی آتی سیدحسن نصرا...

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

آغاز ریاست  دوره ای چین بر شورای 
امنیت سازمان ملل

طبق جدول اعلام شده در وب سایت سازمان ملل، 
چین در ماه جاری میلادی ریاست دوره ای شورای امنیت 
سازمان ملل را بر عهده خواهد داشت. کشور چین، از 
اعضای دائم شورای امنیت از چهارشنبه اول نوامبر 
۲0۲۳ )۱0 آبان( ریاست دوره ای شورای امنیت سازمان 
ملل را پس از برزیل بر عهده دارد. در ماه پیش )اکتبر( 
برزیل ریاست این شورا را بر عهده داشت و آن گونه در 
وب سایت سازمان ملل آمده کشور اکوادور، از اعضای 
غیردائم در ماه آینده )دسامبر( ریاست شورای امنیت 
را بر عهده خواهد داشت. شورای امنیت سازمان ملل 
متحد، 5 عضو دائم و ۱0 عضو غیردائم دارد که ریاست 
شورای امنیت دوره ای و طول مدت آن یکماه است و 
رئیس هیات نمایندگی هر کشور به عنوان رئیس شورای 
امنیت سازمان ملل شناخته می شود. اعضای دائم شورای 
امنیت سازمان ملل متحد عبارتنداز: روسیه، چین، 
آمریکا، انگلیس و فرانسه و عضویت اعضای غیردائم به 
مدت ۲ سال است. آلبانی، برزیل، اکوادور، گابون، ژاپن، 
مالت، موزامبیک، امارات، و سوئیس اعضای غیردائم 
کنونی شورای امنیت سازمان ملل متحد هستند. 
دولت چین در حالی این ماه ریاست شورای امنیت را 
برعهده دارد که در ماه گذشته به علت مخالفت برخی 
از کشورهای متحد رژیم صهیونیستی، این شورا موفق 
نشد که قطعنامه ای برای توقف جنگ و برقراری آتش بس 
در غزه صادر کند. مجمع عمومی سازمان ملل پنج شنبه 
گذشته پیش نویس قطعنامه پیشنهادی غیرالزام آورِ 
کشورهای عربی در مورد درگیری های مقاومت فلسطین 
و رژیم صهیونیستی را تصویب کرد و خواستار آتش بس 
بشردوستانه فوری و توقف خصومت ها در غزه شد. این 
قطعنامه جمعه شب با ۱۲0 رای موافق در مقابل ۱۴ 
رای مخالف و ۴5 رای ممتنع به تصویب رسید. رژیم 
صهیونیستی و آمریکا به این قطعنامه رای منفی دارند. 
دولت آمریکا هفته پیش پس از اینکه به همراه انگلیس 
و فرانسه دو قطعنامه برزیل و روسیه برای برقراری 
آتش بس موقت در غزه و تسهیل ارسال کمک های 
انسان دوستانه را وتو کرد، به اعضای شورای امنیت 
سازمان ملل پیش نویس قطعنامه ای ارائه داد که بیشتر 
بر ادامه جنگ و حمایت بیشتر از رژیم صهیونیستی 
تأکید می کرد؛ چین و روسیه این قطعنامه را وتو کردند. 
رژیم صهیونیستی در تازه ترین جنایت خود در نوار غزه 
شامگاه سه شنبه یک منطقه شلوغ در اردوگاه جبالیا را 
بمباران کرد. وزارت امور داخلی غزه اعلام کرد بر اساس 
برآوردهای اولیه در این جنایت بیش از ۴00 نفر به 
شهادت رسیده یا زخمی شدند. در این جنایت وحشیانه 
6 بمب که وزن هر کدام به یک تن می رسید بر سر مردم 
در اردوگاه جبالیا ریخته شد. بیشتر قربانیان این جنایت 

را زنان و کودکان تشکیل می دهند.

سرگئی شویگو: 

تلاش اوکراین برای حمله به مواضع روسیه ناموفق است
کوتــــاه

وزیر دفاع روسیه با بیان اینکه نظامیان اوکراینی خسته و 
فرسوده شده اند، گفت: با وجود عرضه انواع جدید تسلیحات 
توسط ناتو، رژیم کی یف در حال شکست خوردن است. 
»سرگئی شویگو« وزیر دفاع فدراسیون روسیه روند 
عملیات های تهاجمی اوکراین موسوم به ضدحملات را 
ناموفق و شکست خورده توصیف کرد. شویگو طی سخنرانی 
در جمع فرماندهان ارتش و مقامات ارشد نظامی روسیه 
افزود: »واحدهای روسی در منطقه عملیات ویژه نظامی 
پیشروی کرده و خطوط مقدم و تأسیسات مهمتری ]از 
اوکراین[ را تحت کنترل درآوردند.« به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، وی درباره ضدحملات اوکراین توضیح داد: 
»تلاش نیروهای اوکراینی برای حمله به محورهای زاپروژیا، 
دونتسک و خرسون مذبوحانه و ناموفق بوده و متحمل 
خسارات سنگینی شده اند.« وزیر دفاع روسیه با بیان اینکه 
نظامیان اوکراینی خسته و فرسوده شده اند، اما در مقابل 
روحیه نیروهای روس در حال افزایش است، اظهار داشت: 
»با وجود عرضه انواع جدید تسلیحات توسط ناتو، رژیم 
کی یف در حال شکست خوردن است.« طبق این گزارش، 
شویگو با ارائه آماری درباره مقابله با حملات هوایی اوکراین 
نیز تصریح کرد: »طی یکماه گذشته، نیروهای پدافند هوایی 

روسیه بیش از ۱۴00 هواگرد دشمن شامل ۳۷ جنگنده و 
6 موشک آتاکماس را منهدم کردند.« به نوشته اسپوتنیک، 
وی همچنین افزود: »هفت فروند موشک در حریم هوایی 
استان خرسون که توسط دشمن از هواپیما به سمت شبه 

جزیره کریمه شلیک شد، سرنگون شدند.« پیش از این،  
فرماندهی آفریقا و اروپای ارتش آمریکا اعلام کرده بود که 
تحویل مجموعه ۳۱ تایی تانک های آبرامز به ارتش اوکراین 

را که وعده داده بود تکمیل کرده است. 

 امضای چند یادداشت تفاهم 
همکاری بین کره جنوبی و ترکمنستان

در دیدار وزرای امور خارجه ترکمنستان و کره جنوبی در 
»عشق آباد« چند یادداشت تفاهم در زمینه های مختلف از 
جمله در زمینه پزشکی به امضای مقامات ارشد دو کشور 
رسید. »رشید مرداف« وزیر امور خارجه ترکمنستان با 
»پاک جین« وزیر امو رخارجه کره جنوبی که به »عشق آباد« 
سفر کرده است، دیدار و گفت وگو کرد. طی این ملاقات 
مسائل مربوط به تعامل دو کشور در زمینه های مختلف 
همکاری دوجانبه بررسی شد. دوطرف خاطرنشان کردند که 
ترکمنستان و کره جنوبی برای توسعه بیشتر مشارکت مبتنی 
بر اصول دوستی طولانی مدت، اعتماد و درک متقابل، اهمیت 
ویژه ای قائل هستند. مرداف و پاک جین ادامه دادند: توسعه 
ارتباطات در بالاترین سطح نقش ویژه ای را در گسترش و 
تقویت روابط دوجانبه ایفا می کند. وزرای خارجه دو کشور 
ضمن ابراز دیدگاه های مشترک در مورد تقویت روابط بین 
 پارلمانی به سفرهای رسمی رئیس شورای مصلحت خلق 
ترکمنستان به سئول در نوامبر ۲0۲۲ و رئیس انجمن ملی 
کره جنوبی در ژوئیه سالجاری به عشق آباد که به رویداد 
نمادی در زندگی سیاسی دو کشور تبدیل شد، توجه ویژه 
شد. دوطرف به تعامل موفق در ساختارهای بین المللی، در 
درجه اول در سازمان ملل و سطح بالای حمایت متقابل 
در موضوعات تضمین صلح، ثبات و توسعه پایدار اشاره 
کردند. در جریان مذاکرات تاکید شد: مشارکت اقتصادی 
بین ترکمنستان و کره جنوبی دارای اهمیت راهبردی، 
پایدار و بلندمدت است. در این راستا در خصوص زمینه های 
اولویت دار همکاری های تجاری و اقتصادی تبادل نظر صورت 
گرفت. از جمله پروژه های ایجاد یک خوشه صنعتی در شهر 
»آرکاداغ«، پروژه های احداث کارخانه های گاز و شیمی، 
خرید خودرورهای برقی و اتوبوس های برقی، سرمایه گذاری 
در معرفی جدیدترین صنایع دیجیتال، اطلاعات، ارتباطات و 
فناوری های ساخت »شهرهای هوشمند«، استفاده از روش ها 
و فناوریهای شیرین  سازی آب دریا و نوآوری  در استفاده 
منطقی از منابع آب، تنوع تامین مالی، مطالعه تجربه کره 
در زمینه انرژی سبز و هیدروژنی، ایجاد صنایع پیشرفته 
مدرن متمرکز بر تولید محصولات رقابتی بررسی شدند. در 
این زمینه، فعالیت های کمیسیون بین دولتی همکاری های 
تجاری، اقتصادی، علمی و فناوری ترکمنستان و کره به 
عنوان ابزاری موثر برای گسترش روابط تجاری و اقتصادی 
بین دو کشور مورد توجه قرار گرفت. همچنین ضمن صحبت 
در مورد اهمیت تبادلات فرهنگی به ویژه برگزاری موفق 
روزهای فرهنگ ترکمنستان در کره در ماه جاری همراه با 
جشن سیصدمین سالگرد تولد »مختوم قلی فراغی« شاعر 
کلاسیک، بر اهمیت سازماندهی در سطح مناسب هفته 
فرهنگ کره در نوامبر سال جاری میلادی در عشق آباد اشاره 
شد. در پایان این ملاقات مراسم امضا چندین سند دوجانبه از 
جمله یادداشت تفاهم بین وزارت بهداشت و صنعت پزشکی 
ترکمنستان و یادداشت تفاهم بین دانشکده پزشکی کره 

دانشگاه ملی بوسان کره و... به امضا رسیدند. 

با ارکستر »ایستگاه« 
علی زندوکیلی کنسرت برگزار می کند

علی زندوکیلی، خواننده موسیقی ایرانی بیستم آبان امسال 
همراه با ارکستر بزرگ ایستگاه کنسرتی در مرکز همایش های 
برج میلاد تهران برگزار می کند. کنسرت مشترک علی 
زندوکیلی و ارکستر بزرگ ایستگاه به تهیه کنندگی محمود 
شبیری روز ۲0 آبان در برج میلاد برگزار خواهد شد. این 
کنسرت با توجه به حضور ارکستر بزرگ و نوازندگان با سابقه 
و سرشناس، نخستین تجربه اجرای علی زندوکیلی ست 
که به صورت ارکسترال برگزار خواهد شد. این خواننده که 
به تازگی اخباری از حضورش در حوزه تئاتر هم شنیده می شود، 
پیش تر با اجرا در آثاری به کارگردانی محمد رحمانیان و تئاتر 
»ترانه های قدیمی« به موسیقی ایران معرفی شد و به مرور 
آثارش مورد توجه قرار گرفت. گفته می شود علی زندوکیلی 
جدیدترین پروژه خود در حوزه کنسرت نمایش را به زودی 
معرفی خواهد کرد. این در شرایطی است که حضور ارکستر 
بزرگ ایستگاه به سرپرستی مهدی نوروزی پس از تجربه 
اجرا با »ریچارد کلایدرمن« در تهران در این برنامه، می تواند 
ترکیب جذاب و موفقی در موسیقی تلفیقی ایران باشد. در این 
کنسرت ارکستر ایستگاه با همراهی ارکستر پاپ ثابتی که 
در کنسرت های علی زندوکیلی روی صحنه می رود، فضایی 
متفاوت را در نظر گرفته که تجربه ای جدید برای مخاطبان 
موسیقی به شمار می رود. مهدی نوروزی سرپرست ارکستر 
بزرگ و خصوصی »ایستگاه«، درباره کنسرت مشترک با علی 
زندوکیلی معتقد است: ارکستر ایستگاه معمولا با چهره هایی 
روی صحنه رفته که کارنامه مولف و تاثیرگذاری را در حوزه 
موسیقی و تئاتر تجربه کرده اند. معتقدم علی زندوکیلی از 
شاخص ترین خواننده های تلفیقی در ایران است که همیشه 
برای مخاطبانش ارزش و اهمیت بالایی قائل بوده و این تصمیم 
که با ارکستر بزرگ اجرای جدیدش را روی صحنه ببرد، نشان از 
هوش بالا و درایت اوست و اهیمتی که برای گوش مخاطبانش 
در نظر گرفته است. نوروزی افزود: این کنسرت در بخش 
موسیقی اش بسیار در تلاش است که بتواند ماهیت واقعی آثار 
زندوکیلی را با جزئیات کامل بنوازد و همکاری این خواننده در 
تمرینات، اولویت بالای او در اهمیت به مخاطبانش را نشان 
میدهد. ما هم تلاش می کنیم بهترین خروجی ممکن را روی 
صحنه اجرا کنیم. ارکستر »ایستگاه« پس از همکاری با ریچارد 
کلایدرمن در کنسرت تهران، با بزرگانی چون ناصر چشم آذر 

نیز تجربه کنسرتی مشترک را در 
تالاروحدت داشت و به مرور با 
اجرا در کنسرت- نمایش های 
»مری پاپینز« و »عروس 
مردگان« توانایی های خود را 
در پروژه های بزرگ نمایشی 

آشکار کرد.

پولاد کیمیایی:
امیدوارم اولین کارم 

در تئاتر بالاخره اتفاق بیفتد

آیین یادمان آرش میراحمدی، بازیگر، نویسنده و کارگردان همزمان 
با چهلمین روز درگذشت وی با حضور هنرمندان و اهالی فرهنگ برگزار 
شد. مراسم چهلمین روز درگذشت این هنرمند فقید سه شنبه، ۹ آبان ماه 
با مشارکت خانه فرهنگ و هنر نگان در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد. 
در این مراسم علاوه بر خانواده مرحوم میراحمدی، هنرمندانی همچون 
عزت ا... رمضانی فر، داریوش فرضیایی، نصرا... رادش، سیاوش چراغی پور، 
فرهاد بشارتی، آرش نوذری، سیروس کهوری نژاد، نعیمه نظام دوست، 
فاطمه هاشمی، شهاب عباسی، سیاوش مفیدی، امیر سهیلی، ابراهیم 

شفیعی، احمد درویشعلی پور، داوود منفرد، خسرو احمدی، مهرداد نظری، 
امیر نوری و... حضور داشتند. مرجان صفابخش، همسر آرش میراحمدی 
در سخنانی ضمن تشکر از حاضران در مراسم گفت: نمی دانم در مورد 
۲۹ سال زندگی با آرش چه بگویم. می خواستیم اردیبهشت ۳0 سالگی 
زندگی مان را جشن بگیریم. آرش زندگی کردن و هنرمندبودن را به من یاد 
داد و یکی از افتخارات زندگی ام بودن در کنار آرش بود. صفابخش یادآوری 
کرد که تنها مشکل آرش بی مهری های این اواخر بود ولی برخلاف اخبار 

زرد و شایعات، مشکل آرش مسائل مالی نبود.

»عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان که به باکو رفته، با الهام علی اف 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان دیدار کرده است. فرمانده ارتش 
پاکستان در ادامه گرمی روابط اسلام آباد و باکو، به پایتخت جمهوری 
آذربایجان رفت و با رئیس جمهور این کشور دیدار کرد. رسانه های 
جمهوری آذربایجان از قبیل »آذرتاج« و »ترند« از ملاقات دوجانبه 
علی اف با ژنرال »عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان در باکو خبر دادند. 

رسانه های جمهوری آذربایجان جزئیات بیشتری از این دیدار و محورهای 
رایزنی آنها منتشر نکردند. پاکستان و جمهوری آذربایجان روابط خوبی در 
عرصه های مختلف به ویژه سیاسی و نظامی دارند و مقام های ارشد آنها طی 
سال های اخیر بارها دیدار کردند. جمهوری آذربایجان و پاکستان سابقه 
برگزاری رزمایش های نظامی مشترک را هم در کارنامه همکاری های 

نزدیک دو کشور داشته اند.

یادمان 
آرش میراحمدی 
برگزار شد

دیدار علی اف
 و فرمانده ارتش 
پاکستان 
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توضیحات رئیس کل دادگستری استان قزوین: 
محکومیت فرماندار سابق به دلیل بیان 

مطالب کذب است 
انتشار خبر محکومیت سرپرست سابق فرمانداری شهرستان 
قزوین به اتهام نشر اکاذیب و اجرای حکم حبس وی، طی روزهای 
اخیر حواشی و واکنش هایی را در فضای رسانه ای به همراه داشت. 
داستان محکومیت اسلامی صدر، سرپرست فرمانداری شهرستان 
قزوین، از این قرار است که وی در سال ۱۴00 به علت شکایت 
اشخاص حقوقی و حقیقی در یکی از محاکم کیفری به ۱۳ ماه و 
۱۷ روز حبس تعزیری محکوم شده است. بعد از ارجاع پرونده به 
شعب تجدیدنظر استان قزوین حکم بدوی، تایید و اجرای این حکم 
۲ سال تعلیق شده و در صورتی که این فرد جرمی مرتکب می شد، 

حکم تعلیقی به اجرا درمی آمد. 
در مدت تعلیق حکم حبس، مجددا شکایت دیگری به اتهام نشر 
اکاذیب در فضای مجازی با شکایت اشخاص حقیقی و حقوقی و 
گزارش پلیس فتا در مورد سرپرست فرمانداری شهرستان قزوین 
مطرح شد که وی در دادگاه بدوی به ۱00 میلیون ریال جزای 
نقدی به عنوان مجازات اصلی و مطالعه کتاب سواد رسانه ای با 
خلاصه برداری آن به عنوان مجازات تکمیلی محکوم و این رای در 
محاکم تجدیدنظر نیز تایید شد. بنابراین با توجه به اینکه سرپرست 
فرمانداری شهرستان قزوین در دوران تعلیق حکم حبس، مجرم 
شناخته شده بود، خود به خود رای تعلیقی که تحمل ۱۳ ماه و ۷ 

روز حبس بود به اجرا درآمد. 
بعد از اجرای این حکم در فضای مجازی شائبه ها و ابهاماتی 
مطرح شد که شعبانی، رئیس کل دادگستری استان قزوین در این 
رابطه توضیحاتی ارائه کرده است. یکی از ابهام های مطرح شده 
در رابطه با این حکم شکایت سپاه از سرپرست سابق فرمانداری 
شهرستان قزوین بود که شعبانی در این باره گفت: سپاه در سال 
۱۴0۱ از اسلامی صدر شکایت کرده است؛ در پی این شکایت وی 
به اتهام نشر اکاذیب از طریق سیستم های رایانه ای در دادگاه بدوی 
حکم برائت دریافت کرد که با اعتراض شاکی به حکم صادره، حکم 
مورد تجدیدنظرخواهی قرار گرفت و در دادگاه تجدید نظر نیز حکم 
بدوی تایید شد. رئیس کل دادگستری استان قزوین در رابطه با این 
موضوع که گفته می شود محکومیت اسلامی صدر به دلیل پیگیری 
یک پرونده بوده است، گفت: محکومیت سرپرست سابق فرمانداری 
شهرستان قزوین فقط به دلیل بیان مطالب کذب بوده و مستقیما 
هیچ ارتباطی با پیگیری پرونده های زمین خواری نداشته است. 
شعبانی اظهار کرد: موضوع محکومیت های اسلامی صدر مستقیما 
در رابطه با پرونده هفت سنگان و پیگیری واگذاری کارخانه های 

فرنخ و مه نخ نیست. 
وی در رابطه با شکایت یک شخص حقیقی از اسلامی صدر به 
دلیل بیان مطالبی در مورد فرایند واگذاری کارخانه های فرنخ و 
مه نخ گفت: اسلامی صدر مطالبی را در مورد واگذاری کارخانه های 
فرنخ و مه نخ مطرح کرده که بخشی از آن ها کذب و بخشی درست 
بوده است. شعبانی در مورد جزئیات پرونده هفت سنگان بیان کرد: 
در رابطه با موضوع هفت سنگان، محکومیتی از حیث مقررات 
انتظامی برای همکاران قضائی صادر نشد؛ قرار موقوفی تعقیب 

صادر و تخلفی محرز نشد. 
وی ادامه داد: همچنین از نظر کیفری نیز پرونده مورد رسیدگی 
قضائی قرار گرفت که در دادگاه بدوی حکم محکومیت برای 
همکاران قضائی صادر شد، اما پس از بررسی پرونده، در نهایت 

دادگاه تجدید نظر حکم برائت صادر کرد. 
   اراضی هفت سنگان کشاورزی نیست 

رئیس کل دادگستری استان قزوین بیان کرد: در حکم شعبه 
اول دیوان عالی کشور عنوان شده است که در سال 6۸ در ۲ مرحله 
استانداری اجازه داده اراضی هفت سنگان در قالب قطعات ۲ هزار 
متری دیوارکشی و در این اراضی بنا هایی ۲00 متری احداث شود؛ 
در نتیجه بحث کشاورزی بودن این اراضی رد شده است. شعبانی 
در رابطه با مقایسه واگذاری کارخانه های فرنخ و مه نخ با کارخانه 
رشت الکترونیک توسط اسلامی صدر گفت: در فضای مجازی در 
رابطه با واگذاری کارخانه رشت الکترونیک عنوان شده است که این 
کارخانه با استفاده از رانت به اقوام برخی از چهره های سیاسی واگذار 
شده است، اما در مورد واگذاری کارخانه های فرنخ و مه نخ ادعایی 
در رابطه با وجود رانت مطرح نشده و این مقایسه کاملا اشتباه است. 
وی در رابطه با درباره تخریب ساختمان های چند سوله 
کارخانه های فرنخ و مه نخ گفت: در ستاد اقتصاد مقاومتی مسئولان 
متعدد از دستگاه های اجرایی و قضائی عضو هستند. این موضوع 
در جلسات متعدد ستاد اقتصاد مقاومتی مورد بررسی قرار گرفت 
و مصوباتی هم داشتیم، اما در هیچ یک از این جلسات بحث تخریب 

سوله ها مطرح و تصویب نشده است. 
شعبانی در پاسخ به این پرسش که چرا سوله های کارخانه  های 
فرنخ و مه نخ تخریب شد؟ اظهار کرد: رئیس کل وقت دادگستری 
استان در تاریخ ۱۳۹۷/۱۲/۲5 شخصا این دستور را داده است و 
برای آن هم دلایل وجود دارد و سال ۹۸ تخریب ها انجام شد. وی 
با بیان اینکه قبل از خصوصی سازی کارخانه ها حدود ۳ تا ۴ هزار 
نفر مشغول به فعالیت بودند، گفت: بعد از خصوصی سازی مشکلات 
کارخانه ها آغاز و هر سال به مطالبات کارگران افزوده می شد. برای 
حل مشکل این کارخانه ها، مسئولان استانی در قالب ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید در کمیسیون امنیت کارگری استانداری و در 
ستاد اقتصاد مقاومتی و شورای تامین استان جلساتی برگزار 
کردند. رئیس کل دادگستری استان قزوین گفت: با وجود برگزاری 
جلسات متعدد راه برون رفت از مشکلات پیدا نشد لذا رئیس کل 
وقت دادگستری استان تصمیم به صدور دستور تخریب سوله های 

کارخانه ها را گرفت. 
وی با اشاره به اینکه متاسفانه در رسانه ها به اشتباه مطرح 
می کنند که کارخانه ها تخریب شده اند، اظهار کرد: این موضوع 
صحت ندارد و در حال حاضر تمام تجهیزات، تاسیسات و 

ماشین آلات در محل کارخانه قرار دارند. 
به گفته شعبانی به دلیل اینکه مدیری برای کارخانه ها وجود 
نداشت، تصمیم رئیس کل وقت دادگستری این بود که سوله ها 
تخریب و از محل فروش آهن آلات و ضایعات آنها مطالبات کارگری 
پرداخت شود که این اتفاق افتاد و با این تصمیم مبلغ ۲۴ میلیارد 
تومان به دست آمد و مطالبات کارگری پرداخت و این معضل استان 
حل شد. شعبانی در رابطه با این شائبه که در مورد پرونده اسلامی 
صدر کیفرخواست به سرعت صادر شده است، گفت: این پرونده در 
مرحله دادسرا نسبت به پرونده های دیگر مدت بیشتر مورد بررسی 
قرار گرفت تا منجر به صدور حکم شد. وی بیان کرد: همچنین 
محاکم مجاز به صدور حکم در آخرین جلسه رسیدگی به پرونده 
هستند، اما در مورد پرونده آقای اسلامی صدر، حکم ۴ روز بعد از 

آخرین جلسه دادگاه صادر شده است. 

نگــره

 غزه وجدان بشری را
 به حرکت در آورد

ادامه از صفحه 2|  حضرت آیت ا... خامنه ای 
دنیای اسلام را به توجه به این واقعیت فراخواندند 
که آن کسی که در مقابل اسلام و ملت مظلوم 
فلسطین ایستاده، فقط رژیم صهیونیستی 
نیست بلکه آمریکا، فرانسه و انگلیس نیز هستند 
و مسلمانان نباید این واقعیت را در معادلات، 
معاملات و تحلیل های خود فراموش کنند و 
از یاد ببرند. ایشان با استناد به قرآن کریم که 
»بی شک وعده الهی حق است و کسانی که به 
آن یقین ندارند، با منفی بافی های خود شما را 
متزلزل و سست نکنند«، تأکید کردند: ان شاءا... 
پیروزی نه چندان دور با فلسطین و مردم آن 
خواهد بود. حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش 
دیگری از سخنانشان با اشاره به ۳ مناسبت 
۱۳ آبان، گفتند: آمریکایی ها در دو مناسبت 
به ملت ایران ضربه زدند؛ در ۱۳ آبان ۱۳۴۳ که 
پس از خروش امام خمینی در مخالفت شدید با 
مصوبه خفت بار کاپیتولاسیون، یعنی »مصونیت 
آمریکایی ها در ایران از پیگیری قضائی هرگونه 
جرم و جنایت«، ایشان را تبعید کردند و در ۱۳ 
آبان 5۷ که رژیم دست نشانده آمریکا در ایران، 
جمعی از دانش آموزان را در مقابل دانشگاه 
تهران به خاک و خون کشید. ایشان افزودند: اما 
در مناسبت سوم یعنی تسخیر سفارت آمریکا به 
دست دانشجویان، ملت ایران به آمریکا ضربه زد 
و با افشای اسرار و اسناد پنهان سفارت، آبروی 
آمریکا را در جهان برد. مقام معظم رهبری با 
تأکید بر اکتفا نکردن نسل جوان به احساسات 
و تلاش برای شناخت و تحلیل مسائل مختلف، 
افزودند: باید درباره اصل انقلاب، دفاع مقدس، 
مسائل گوناگون دهه 60، واگرایی های دهه ۷0 
و حوادث گوناگون دهه ۸0 و ۹0 تحلیل و ارزیابی 
صحیح داشت. حضرت آیت ا... خامنه ای سپس 
به ریشه یابی و تحلیل مستند مسئله مهم علت 
دشمنی آمریکا با ملت ایران پرداختند. ایشان 
گفتند: آمریکایی ها و کسانی که ساده لوحانه 
یا با انگیزه های دیگر حرف های آنان را تکرار 
می کنند، می گویند خصومت و توطئه های 
آمریکا پس از تسخیر سفارت این کشور شروع 
شد اما این ادعا کاملا دروغ است؛ چرا که واقعیات 
تاریخی نشان می دهد خصومت آمریکایی ها 
با ملت ایران، ۲6 سال قبل از تسخیر سفارت 
یعنی از کودتای ظالمانه ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ علیه 
دولت ملی دکتر مصدق، شروع شده است. ایشان 
همچنین با استناد به اسناد سفارت آمریکا 
گفتند: این اسناد نشان می دهد که سفارت 
آمریکا از روزهای اول پیروزی انقلاب یعنی 
ده ماه قبل از تسخیر سفارت، مرکز توطئه و 
جاسوسی، طرح ریزی کودتا و جنگ داخلی 
و مدیریت رسانه های ضدانقلاب بوده است؛ 
بنابراین دشمنی های آمریکا با ملت ایران علت 
دیگری دارد. مقام معظم رهبری برای ریشه یابی 
مستند این خصومت ها، به نفوذ انگلیسی ها در 
دوره قاجار اشاره کردند و گفتند: انگلیسی ها 
می خواستند با مدل استعمار هند، ابتدا بر مراکز 
و منابع اقتصادی ایران مسلط شوند و سپس 

عرصه سیاسی و حاکمیت را در اختیار بگیرند. 
    مرگ بر آمریکا یک شعار نیست؛ یک 

خط مشی است
ایشان »قرارداد انحصار کشت، خرید و فروش 
تنباکو« و »قرارداد وثوق الدوله« را دو نمونه 
از تلاش های انگلیسی ها برای تسلط بر منابع 
اقتصادی ایران برشمردند و گفتند: این دو 
حرکت با هوشیاری علما و حمایت مردم به جایی 
نرسید و انگلیسی ها با به حاکمیت رساندن یک 
قزاق بسیار بی رحم، گستاخ، بی سواد، لات منش 
و بی ایمان به نام رضاخان، کنترل ایران را در 
دست گرفتند و رضاخان هم با منکوب کردن 
علما و مرعوب کردن شدید ملت، اهداف آنها را 
محقق کرد که در این مسیر، عده ای روشنفکر 
غرب زده یا وابسته هم با رنگ  روغن زدن به 
حکومت پلید او، در جنایاتش شریک شدند. 
مقام معظم رهبری با اشاره به اقدام انگلیسی ها 
در جایگزین کردن پسر رضاخان در جنگ 
دوم جهانی و سپس افول قدرت انگلیس در 
اواسط دهه ۲0 شمسی و جایگزینی تدریجی 
آمریکا به جای این کشور، گفتند: آمریکایی ها 
در ابتدا با پرهیز از داعیه های استعماری، 
چهره ای ملایم از خود نشان دادند اما وقتی 
تلاش دولت مصدق را برای غیروابسته کردن 
ایران دیدند، نقاب ملایمت را کنار گذاشتند 
و با کودتای ۲۸ مرداد، مقدرات کشور را عملا 
در دست گرفتند و ایران را کاملا به  خود وابسته 
کردند. حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به 
آثار شوم تسلط آمریکا در ایران، از جمله باز 
کردن پای رژیم صهیونیستی به کشور، تشکیل 
ساواک مخوف، اعزام چندده هزار مستشار 
با هزینه ملت ایران برای تسلط بر همه امور 
نظامی، اشاعه فساد برنامه ریزی شده برای 
بی خاصیت کردن نسل جوان، عقب نگه داشتن 
علمی ایران و تبعیض طبقاتی هولناک، گفتند: 
آمریکایی ها حتی در روزهای اوج گیری انقلاب 
با اعزام »ژنرال هایزر« به فکر کودتا و قتل عام 
ملت، به پاخاسته بودند اما عزم راسخ امام و 
ایستادگی ملت، این توطئه را هم خنثی کرد و 
ژنرال آمریکایی با ناکامی در قتل عام ملت ایران 
مجبور به بازگشت شد اما آمریکایی ها امروز 
 هم همان هدف و کار را در غزه انجام می دهند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای تأکید کردند: مرگ بر 
آمریکا یک شعار نیست؛ یک خط مشی است که 
از دل توطئه ها و دشمنی های بی پایان آمریکا 
با ملت ایران در طول ۷ دهه گذشته نشأت 

گرفته است. 

   با توجه به چالش های مختلف در ماه های اخیر 
فضای انتخابات آینده را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
آیا این فضای بی تفاوتی در انتخابات آینده شکسته 

خواهد شد؟ 
جامعه ایران به دلیل برخی سوءمدیریت ها و فاصله افتادن 
بین حرف و عمل برخی مسئولان با مشکل اعتماد مواجه 
شده است. در گذشته سه سرمایه طبیعی، تکنولوژیکی و 
انسانی مورد توجه جامعه شناسان سیاسی قرار داشت و تا 
اوایل قرن بیستم به عنوان مهم ترین نوع سرمایه گذاری ها 
محسوب می شد. در جامعه شناسی دو نوع اعتماد عمودی و 
افقی وجود دارد. اعتماد عمودی بین ساختارهای تصمیم گیر 
با مردم و بالعکس است و اعتماد افقی اعتمادی است که بین 
اقشار مختلف مردم با یکدیگر وجود دارد. این در حالی است 
که در شرایط کنونی اعتماد عمودی در جامعه آسیب دیده 
است. امروز اعتماد بین مردم و مسئولان نسبت به گذشته 
کاهش پیدا کرده است. سرمایه اجتماعی و از همه مهمتر 
اعتماد اجتماعی پدیده ای است، مربوط به همه افراد که 
هم از کنش های متقابل فردی پایه و مایه می گیرد و ریشه 
تاریخی طولانی دارد. این سرمایه در طول زمان به وجود 
آمده، صیقل خورده و تغییر یافته و هم از پایین به بالا و 
برعکس در حرکت است. نکته دیگر اینکه سرمایه اجتماعی 
برخلاف سرمایه طبیعی و تکنولوژیکی که هرچه بیشتر 
مصرف شود فرسوده و کهنه می گردند از بین نمی رود و به 
مرور زمان بارورتر، موثرتر و ماندگارتر می شود و در بازدهی و 
چسبندگی دیگر سرمایه ها تاثیر بیشتری می گذارد و »خود 
زایی« و»خودمولدی« آن افزایش می یابد. از سوی دیگر بین 
اعتماد عمودی و مردم سالاری واقعی رابطه متقابل وجود 
دارد. در چنین شرایطی ضعف اعتماد اجتماعی و عدم آگاهی 
و خود آگاهی مردم موجب فقدان مردم سالاری واقعی یا 
دموکراسی می شود. در سال های گذشته شعارهای زیادی 
درباره مشکلات مردم مطرح شد اما آیا این شعارها شکل 

عملیاتی به خود گرفته است. 

   مسائل اقتصادی به چه میزان در این وضعیت نقش 
تعیین کننده دارند؟ 

گرانی، تورم، فقر به همراه تضادهای درون گروه های سیاسی 
جزئی از واقعیت های امروز جامعه ایران است. برخی احساس 
می کنند چیزی برای از دست دادن ندارند و به همین دلیل نیز 
احساس بی تفاوتی می کنند. از منظر جامعه شناسی این مسأله 
دارای اهمیت و قابل بررسی است. انتخابات امسال با انتخابات 
چهار سال گذشته قابل مقایسه نیست. همان طور که انتخابات 
چهار سال قبل با هشت سال قبل متفاوت بود. در طول این 
سال ها خود آگاهی طبقاتی در جامعه ایران افزایش پیدا کرده 
است. این تعبیری است که کارل مارکس درمورد افزایش 
آگاهی طبقات جامعه به کار می برد. امروز میزان آگاهی 
کارگران و طبقات زحمتکش جامعه افزایش پیدا کرده و دیگر 

مانند گذشته نیست. امروز آگاهی سبب تغییرات لحظه ای در 
جامعه شده است. جامعه امروز با جامعه چند سال و یا حتی 
چند ماه قبل متفاوت است و به صورت مرتب در حال تغییر و 
تحول است. شبکه های اجتماعی نیز در این اتفاق نقش تعیین 
کننده ای داشته اند. این در حالی است که نجواها و پچ پچ های 
خیابانی نیز تأثیر زیادی در بالا رفتن آگاهی مردم داشته است. 
برخی در تحلیل های خود به این نتیجه رسید ه اند که بیت المال 
و سرمایه های اجتماعی و سیاسی توسط عده ای خاص مورد 
سوءاستفاده قرار گرفته است. شبکه های اجتماعی در جوامعی 
مانند آمریکا و سوئیس نیز وجود دارد. با این وجود این شبکه ها 
در جامعه ایران به دلیل فقدان جامعه مدنی تأثیر بیشتری در 
مناسبات اجتماعی و سیاسی از خود برجای خواهند گذاشت. 

   آیا این خطر وجود ندارد که از درون بی تفاوتی 
اجتماعی رادیکالیسم بروز کند؟ 

ما تجربه تلخی در زمینه رادیکالیسم داریم. این رادیکالیسم 
نیز در بین هر دو جریان سیاسی اعم از اصولگرا و اصلاح طلب 
وجود داشته است. در برخی مقاطع اصلاح طلبان دچار 
تندروی هایی شدند و از سوی دیگر در برخی مقاطع نیز 
اصولگرایان با چنین وضعیتی مواجه بودند که مهم ترین آن 
دوران ریاست جمهوری احمدی نژاد بود. کورت لوین در دهه 
۴0 میلادی روی سه گروه آزمایش انجام داد. وی سه گروه از 
دانش آموزان را جدا کرد و هر کدام را تحت یک نوع رهبری قرار 
داد. گروه نخست به صورت دموکراتیک، گروه دوم به صورت 
آنارشیستی و گروه سوم دیکتاتوری اداره می شدند. پس از 
مدتی لوین مشاهده کرد که میزان خشونت در بین گروهی 
که به صورت دیکتاتوری اداره شده۳0 برابر گروه های دیگر 
بوده است. از سوی دیگر گروهی که به صورت دموکراتیک 
اداره می شد انتقادات را می پذیرفت و تلاش می کرد نقاط 
ضعف را جبران کند. این در حالی است که گروهی که به 
صورت دیکتاتوری اداره می شد انتقادات را به گردن دیگران 
می انداخت. این وضعیت در جوامع مختلف نیز وجود داشته 
است. در شرایط کنونی بیش از یک دهه از مرگ معمر قذافی 
گذشته است. با این وجود کشور لیبی به دلیل استقرار سال ها 
دیکتاتوری در این کشور همچنان یک جامعه خشن است. در 
چنین جوامعی ظاهر و باطن مردم با هم فرق دارد. این در حالی 
است که در حکومت های دموکراتیک میزان خشونت کاهش 

پیدا کرده و مردم از صداقت بیشتری برخوردار هستند. 

   رادیکالیسم با دستاوردهای مدنی در دهه های 
گذشته چه می کند؟ 

گفتمان های جدید و تحول خواهی که در جامعه ایران شکل 
گرفته اجازه شکل گیری رادیکالیسم را نخواهد داد. به تعبیر 
آنتونی گیدنز نسل جدید در حال شکستن تخم مرغ هاست. 
نسل جدید به این نتیجه رسیده که احترام گذاشتن به هیچ 
اندیشه ای واجب نیست و می توان از آن عبور کرد. به همین 

دلیل در چنین شرایطی امکان از بین بردن دستاوردهای مدنی 
وجود نخواهد داشت. امروز مردم ایران سنجش گر شده اند. 
این به معنای این است که مردم با مشاهده عملکرد افراد و 
جریان های سیاسی و ارزیابی آن به تصمیم گیری می رسند. 
جامعه ایران از مرحله شناخت حسی گذر کرده و به شناخت 
ادراکی رسیده است. در جامعه شناسی دو نوع شناخت وجود 
دارد. شناخت حسی و شناخت ادراکی. در شرایط کنونی 
جامعه ایران در مسیر شناخت ادراکی گام برمی دارد. به تعبیر 
دیوید رایزمن در محله خودمختاری قرار گرفته است. جامعه 
ایران به این نتیجه رسیده که وجود دارد و باید تصمیم بگیرد. 
مردم امروز با این سوالات مواجه هستند که چرا باید رأی 
بدهند؟رأی آنها چه نتیجه ای در زندگی و سرنوشت آنها خواهد 
گذاشت؟ مردم به دنبال مشارکت واقعی در تصمیم گیری های 
جامعه هستند. در گذشته برخی جریان های سیاسی با نگاه 

ابزاری آن هم تنها در زمان انتخابات به مردم نگاه کرده اند. 

   جوامعی که از مرحله شناخت حسی به شناخت 
ادارکی رسیده و خودمختار شده در چه مسیری قرار 

دارد؟ 
امروز ببین نهادهای تصمیم گیر و مردم فاصله ایجاد 
شده است. این یک واقعیت غیر قابل انکار است. دلیل 
اصلی آن نیز این است که مردم به دنبال مشارکت واقعی 
در تصمیم گیری های جامعه هستند. جریان های سیاسی به 
مردم به صورت ابزاری نگاه می کردند. نکته ای که براساس 
آگاهی تاریخی از بین رفته و مردم دیگر حاضر نیستند بدون 
نتیجه مطلوب در زمین جریان های سیاسی بازی کنند. به 
تعبیر فوکویاما اعتماد عمودی کمرنگ شده است. در جامعه 
شناسی دو نوع اعتماد عمودی و افقی وجود دارد. اعتماد 
عمودی بین ساختارهای تصمیم گیر با مردم و بالعکس است 
و اعتماد افقی اعتمادی است که بین اقشار مختلف مردم با 
یکدیگر وجود دارد. این در حالی است که در شرایط کنونی 
اعتمادعمودی در جامعه آسیب دیده است. امروز اعتماد بین 
مردم و مسئولان نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده است. از 
یک طرف برخی مسئولان با گزینش افراد به نوعی بی اعتمادی 
خود را نشان می دهند و از سوی دیگر نیز مردم به شکل های 
مختلف بی اعتمادی خود را به مسئولان نشان می دهند. 
هنگامی که اعتماد عمومی در یک جامعه کاهش پیدا می کند 
سرمایه های اجتماعی نیز آسیب می بیند. مشارکت واقعی 
مردم در شرایطی در انتخابات آینده محقق خواهد شد که 
سرمایه و اعتماد اجتماعی آسیب دیده ترمیم شود و مردم 
احساس کنند اگر در انتخابات شرکت کنند تغییرات مثبتی 
در زندگی آنها رخ خواهد داد. ماکس وبر معتقد است جوامع 
مختلف به سه نوع مشروعیت عقلایی، مشروعیت سنتی و 
مشروعیت کاریزماتیک تقسیم بندی می شوند. وی معتقد 
است در جوامع سنتی و کاریزماتیک انتقاد وجود ندارد. در 
چنین جامعه ای مفاهیمی مانند »به چه دلیل« و »چرا« وجود 
ندارد. در جوامعی که توسط افرادی مانند هیتلر و موسولینی 
اداره می شدند چیزی به نام انتقاد وجود نداشت و کسی جرأت 
انتقاد نداشت. در چنین فرهنگ سیاسی هیچ گاه انتقاد محلی 
از اعراب نداشته و همواره براساس آنچه شاه می گفته عمل 
می شده است. به عنوان مثال در ادبیات سیاسی دوران قاجار 
مردم به مثابه رعیت قلمداد می شدند که حق انتقاد از پادشاه 

و تصمیمات وی را نداشته اند. 

آرمان ملی- احسان انصاری: در اغلب مقاطع تاریخی در ایران ظهور رادیکالیسم یک قدم به جلو و دو قدم به 
عقب بوده است. به باور برخی از جامعه شناسان سیاسی جامعه امروز ایران به دلیل ناکارآمدی بخش هایی از قدرت 
و همچنین بی تفاوتی و کاهش سرمایه اجتماعی در وضعیت قرار گرفته که می تواند زمینه ساز رادیکالیسم در آینده 
باشد. به همین دلیل و برای تحلیل و بررسی این موضوع »آرمان ملی« با دکتر امان ا... قرایی مقدم، جامعه شناس 
گفت وگو کرده است. قرایی مقدم معتقد است: »در جامعه ای که گروه های تندرو فرصت حضور در انتخابات پیدا 
می کنند و گروه های معتدل تر به حاشیه می  روند این احتمال وجود دارد که رادیکال ها در درون چنین وضعیت 
خارج شوند. جامعه ایران پتانسیل رادیکال شدن را دارد. به همین دلیل هر زمان که از یک سیستم متمرکز به 
سوی دموکراسی حرکت کند به دلیل آشکار شدن تعارض ها وارد مرحله رادیکالیسم خواهد شد. به تعبیر آنتونی 
گیدنز نسل جدید در حال شکستن تخم مرغ هاست. نسل جدید به این نتیجه رسیده که احترام گذاشتن به هیچ 
اندیشه ای واجب نیست و می توان از آن عبور کرد. امروز مردم ایران سنجشگر شده اند. این به معنای این است که 
مردم با مشاهده عملکرد افراد و جریان های سیاسی و ارزیابی آن به تصمیم گیری می رسند.« در ادامه ماحصل این 

گفت وگو را می خوانید. 

سنجش گر  ایران  مردم  امروز 
شده اند. این به معنای این است که 
مردم با مشاهده عملکرد افراد و 
جریان های سیاسی و ارزیابی آن به 
تصمیم گیری می رسند. جامعه ایران 
از مرحله شناخت حسی گذر کرده 
و به شناخت ادراکی رسیده است. 
در جامعه شناسی دو نوع شناخت 
وجود دارد. شناخت حسی و شناخت 
ادراکی. در شرایط کنونی جامعه 
ایران در مسیر شناخت ادراکی گام 

برمی دارد

سرمایه اجتماعی و از همه مهمتر اعتماد اجتماعی پدیده ای است، مربوط به همه 
افراد که هم از کنش های متقابل فردی پایه و مایه می گیرد و ریشه تاریخی طولانی 
دارد. این سرمایه در طول زمان به وجود آمده، صیقل خورده و تغییر یافته و هم از 
پایین به بالا و برعکس در حرکت است. نکته دیگر اینکه سرمایه اجتماعی برخلاف 
سرمایه طبیعی و تکنولوژیکی که هرچه بیشتر مصرف شود فرسوده و کهنه 
می گردند از بین نمی رود و به مرور زمان بارورتر، موثرتر و ماندگارتر می شود 
و در بازدهی و چسبندگی دیگر سرمایه ها تاثیر بیشتری می گذارد و »خود زایی« 

و»خودمولدی« آن افزایش می یابد 

 مردم ایران
 سنجش گر شده اند 

امان ا... قرایی مقدم  در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جامعه از شناخت حسی به شناخت 
ادراکی رسیده است 

نسل جدید در حال شکستن 
تخم مرغ هاست 



بهانه تراشی بانک ها در راستای وام مسکن
بانک ها در راستای عمل به قانون جهش تولید مسکن به 
عنوان یک متولی مهم محسوب می شوند، اما متأسفانه در 
زمینه اعطای وام مسکن در قالب قانون جهش تولید مسکن 
موفق عمل نکردند البته مجلس در این قانون بانک ها را موظف 
کرده بود که سالانه ۲0 درصد از اعتبارات خود را صرف اعطای 
وام مسکن کنند در حالی که بر اساس آمار منتشرشده از 
سوی بانک ها به نظر می رسد آنها عملکرد خیلی ضعیفی در 
این زمینه داشتند.  مردم گلایه های بسیاری از وضعیت عدم 
وام دهی مسکن داشته و از گرانی و عدم تناسب تسهیلات 
با قیمت مسکن ناراضی هستند، در تهران متوسط قیمت 
آپارتمان بیش از ۸0 میلیون تومان است و اگر زوجی توان 
پرداخت ماهی ۲0 میلیون تومان قسط را داشته باشد تازه 
می تواند تنها یک میلیارد تومان وام بگیرند که یک سوم 
قیمت آپارتمان در مناطق پایین شهر است.  در کشورهای 
پیشرفته اقتصادی بیش از ۷0 درصد مبلغ مسکن را وام، آن 
هم به صورت بلندمدت با نرخ بهره کم در اختیار مردم قرار 
می دهند که مردم دغدغه تأمین مسکن نداشته باشند، اما با 
توجه به شرایط موجود و آمار بانک مرکزی در ایران وام به جای 
اینکه در اختیار نیازمندان قرار گیرد به صورت ناعادلانه بین 
دلالان و سوداگران توزیع می شود.  بیش  از دو سال از عمر 
دولت سیزدهم می گذرد، اما هنوز اجرایی شدن وعده ساخت 
۴ میلیون واحد مسکونی در هاله ای از ابهام به سر می برد. برخی 
از کارشناسان مربوط به حوزه مسکن و شهرسازی نیز ادعا 
می کنند که هدف گذاری ساخت سالانه یک میلیون مسکن نه 
تنها شدنی نیست بلکه برای ساخت آن حداقل های تولید نیز 
مهیا نیست؛ آنها معتقدند دولت به جای اینکه دنبال مقصر وضع 
موجود باشد باید وظایف خود را در ساخت واحدهای مسکونی 
به درستی انجام دهد.  به گزارش مهر، با توجه به بی اعتنایی 
شبکه بانکی نسبت به قانون و عدم پیروی از آن و همچنین با 
عنایت به اینکه بخشی از وظیفه ی تأمین مالی مهم ترین وعده 
دولت که ساخت سالیانه یک میلیون مسکن است بر دوش 
بانک هاست، نمی توان تا زمانی که بانک ها نسبت به این مهم 

بی توجه هستند، انتظار داشت که این وعده عملی شود. 

بانک ها باید پای کار بیایند
البته نباید ناگفته بماند دولت سیزدهم در راستای اجرای 
ساخت ۴ میلیون طرح نهضت ملی مسکن نیاز به همکاری 
ارگان و نهادهای دیگر دارد که بانک ها در خصوص وام دهی به 
مردم برای کمک هزینه ساخت و ساز نقش مهمی در اجرای 

قانون جهش تولید مسکن دارند. 
مطابق ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن ابلاغ شده در 
تاریخ ۳0 شهریور ۱۴00، بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر 
بانکی مکلف شده بودند که حداقل بیست درصد از تسهیلات 
پرداختی نظام بانکی در هر سال را با نرخ سود مصوب شورای 
پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند.  آمارها نشان 
می دهند که از زمان ابلاغ این قانون تا فروردین ۱۴0۲، از میان 
۲۷ بانک و مؤسسه مالی، تنها دو بانک به ماده ۴ قانون جهش 
تولید مسکن تمکین کرده اند و مقدار تسهیلات پرداخت شده 
از سوی آن ها در بخش مسکن تطابق ۱00 درصدی با میزان 
قانونی داشته است. از میان ۲5 بانک و مؤسسه اعتباری دیگر 
نیز، تنها عملکرد بانک مسکن در اعطای تسهیلات به بخش 
مسکن با آنچه که قانون تکلیف کرده بود تطابق بالای 50 
درصد دارد )تقریباً ۸0 درصد( و درصد تطابق عملکرد ۲۴ بانک 
و مؤسسه دیگر در زمینه پرداخت وام در حوزه مسکن به 50 
درصد هم نمی رسد! کم کاری بانک ها در پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن موجب شد که بخشی از منابع این طرح در 
قالب تسهیلات باید تأمین شود و عدم التزام بانک ها سبب شده 
تا شاهد وقفه در اجرای این ابر پروژه دولت سیزدهم در کشور 
باشیم و البته این مدارا کردن دولت با بانک های موجب ضرر به 
حوزه ساخت و ساز کشور شده است زیرا سرعت ساخت و ساز 
در کشور کند پیش رود. البته عدم جریمه شدن بانک ها نشان 
می دهد که دولت جدیتی به سرعت دادن به ساخت و ساز و 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن ندارد و تا زمانی که این جریمه 
و قانون اجرا نشود بانک ها تمایلی به وام دهی نخواهند داشت 
و به تکالیفشان قطعاً عمل نخواهند کرد.  حسن همتی عضو 
کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با مهر درباره دلیل عدم تمکین بانک ها از قانون جهش 
تولید مسکن مجلس و عدم اعطای تسهیلات مسکن گفت: 
امروز بانک های ما تسهیلات مسکن را اعطا نمی کنند و گاهاً 
این وام ها را به افرادی که سفارش شده اند پرداخت می کنند و 
به مردم وامی پرداخت نمی کنند. شرایط به حدی حاد شده که 
حتی وام ازدواج را هم پرداخت نمی کنند.  این نماینده مجلس 
یازدهم ادامه داد: بانک ها در حال حاضر وام اشتغال، ازدواج، 
تسهیلات مسکن و تسهیلات فرزندآوری را پرداخت نمی کنند. 
در این شرایط سوال من از رئیس کل بانک مرکزی این است که 
بانک ها به چه کسانی و تحت چه شرایطی وام اعطا می کنند. 
بانک ها همیشه این بهانه را می آورند که اعتبار لازم برای 
پرداخت تسهیلات مسکن را در اختیار ندارند، در این شرایط که 
آنها اعتباری ندارند اصلاً چرا باید در ساختار وجود داشته باشند. 
در این شرایط از تمام بانک ها گله مند هستیم که چرا مشکلات 
مالی مردم در حیطه مسکن را حل نمی کنند؟ مردم از جهات 
مختلف از جمله اقتصادی و مالی تحت فشار شدیدی هستند. 
وی در ادامه افزود: مجلس قانون جهش تولید مسکن را 
مصوب کرد و برای حل بحران مسکن اعلام کرد که فقط 
می توان از دو طریق از جمله آزادسازی و زمین و اعطای وام این 
مشکل را حل کرد. وقتی بانک ها که یک سمت ماجرا هستند 
اقدام به پرداخت تسهیلات ساخت و خرید مسکن نمی کنند 
نباید انتظار داشته باشیم که این قانون مجلس اجرایی شود. 
امروز جوانانی که می خواهند ازدواج کنند حداقل باید یک 
میلیارد سرمایه داشته باشند که بتوانند یک زمین بخرند 
تا بتوانند در آن شروع به خانه سازی کنند. جوانان در این 
شرایط هیچ گونه منابع مالی در اختیار ندارند چطور باید آنها 
را ترغیب به ازدواج و تشکیل خانواده کنیم. همتی در ادامه 
افزود: ما باید برای رونق نهضت تولید مسکن تسهیلات ارزان 
قیمت در اختیار مردم و جوانان قرار بدهیم. در صورتی که این 
تسهیلات در اختیار آن ها قرار داده نشود عملًا اتفاقی در زمینه 
حل مشکلات اقتصادی کسانی که خانه ندارند و جوانانی که 
می خواهند ازدواج کنند، نمی افتد، در نهایت هم این قانون 

مجلس هم روی زمین خواهد ماند. 

آرمان ملی- صدیقه بهزادپور: نان یکی از اقلام 
ضروری به شمار می آید که از روزهای نخست حذف 
ارز ترجیحی و آغاز موج گرانی ها دولت وعده عدم 
افزایش قیمت آن در مجموعه دیگر اقلام اساسی را 
به مردم داد. اما نان هم نتوانست از امواج گرانی های 
افسارگسیخته جدا ماند و به سیل گرانی های همگانی 
پیوست. هرچند دولت سعی بر این دارد تا با اجرای 
طرح هایی تعادل را در این بازار بازگرداند، اما در 
این بین نه نانوایان از سهمیه آرد و سیاست های 
حمایتی راضی هستند و نه مردم از افزایش نسبی 
قیمت و کیفیت نان به عنوان قوت لایموت خود 
رضایت دارند. اجرای طرح نان کارتی و فروش آن با 
دستگاه های خودپرداز ویژه که در نانوایی ها توزیع 
شد، یکی از این طرح ها به شمار می آید که دولت 
سعی کرد با اجرای آن علاوه بر افزایش نظارت خود 
بر سهمیه بندی و توزیع نان پخت شده بر این صنف 
نظارت کند و سامانی بر فرهنگ مصرف نان دهد، 
سعی بر این داشت تا با محدودسازی فروش از این 
طریق از مانع از خوراک دام و طیور شدن نان شود، 
اما آنچه به نتیجه نرسید نظارت و سامان بخشیدن به 
این حوزه بود و حاصل اجرای این طرح تنها صف های 
طولانی نان در در برخی شهرها در مدت زمان تعیین 
شده از سوی نانواها و نبود نان به اندازه تقاضا بود و 
از سوی دیگر باز هم نان با سهمیه آرد دولتی روانه 
سوپرمارکت ها و فروشگاه و همچنین خوراک دام و 
طیور نیز شدند. کارشناسان معتقدند؛ ارزانی نان از 
سویی و گرانی نهاده های دامی از سوی دیگر سبب 
شده تا برخی رو به خرید نان بیش از نیاز خویش 
آورده و نان های اضافی را به عنوان ضایعات نان به 

دامداری ها بفروشند. 

به گزارش »آرمان ملی«، جواد مختاری، رئیس اتحادیه 
نانوایان خراسان جنوبی ضمن تایید این مطلب گفت: ارزانی نان 
در مقایسه با نهاده های دامی سبب شده تا شاهد حضور خانوادگی 
برای خرید و فروش آن به عنوان ضایعات نان به دامداران باشیم. 
چهار سال است قیمت نان افزایش نیافته است، کم شدن سهیمه 
نانوایی اخلال در ساعات پخت نانوایی ها ایجاد کرده است و 
متصدیان نانوایی ها را در پرداخت هزینه هایی همچون اجاره بها، 
دستمزد کارگران و... با مشکل جدی مواجه کرده است. ۳0 درصد 
یارانه ای که دولت به نانوایی ها می پردازد به هیچ وجه هزینه های 
بالای آنها را در این بحران اقتصادی و افزایش سرسام آور قیمت ها 

پوشش نمی دهد. 

   خرید نان به عنوان آذوقه را قبول ندارم 
اما حجت الاسلام سید محمود موسوی رستگار، عضو اتحادیه 
دامداران کشور ایستادن افراد در نانوایی ها و خرید نان به عنوان 
آذوقه دام ها را قبول ندارد و می گوید: با استمرار قهر طبیعت 
به همراه گرانی و کمبود نهاده های دامی دیگر دامداری سنتی 
در خراسان جنوبی باقی نمانده تا با خرید نان آذوقه دامشان 
را تامین کنند.  این در حالی است که برخی از نانوایان خرید 
خانوادگی نان از نانوایی ها را تایید می کنند و می گویند؛ 
»اعضای یک خانواده همگی به صف می ایستند و نانوا هم تا 
حدودی آن ها را می شناسد چرا که اغلب روزها برای گرفتن نان 
آن هم با حجم بالا به این نانوایی مراجعه می کنند هر کدام هم با 
کارتی می آیند و هر کدام ۱0 عدد نان می گیرند چرا که نانوایی 
سهمیه تعیین کرده و بیشتر از این میزان نان به مشتریان 
نمی دهد.« این ترفند عده  بسیاری از افراد است که نان را خشک 
می کنند و به صورت ضایعات یا به نان خشکی ها و یا به دامداران 
می فروشند، چراکه درآمدی که از این طریق دارند بسیار زیاد 
است. خریداران ضایعات نان هم به همان نسبت در شهر زیاد 
است، چراکه سود با خرید و فروش نان خشک و ضایعات آن 
است به ویژه وقتی به دامداران فروخته شود آن ها هم به واسطه 
گرانی نهاده در به در دنبال ضایعات نان هستند. و از سوی دیگر 
با کم شدن سهمیه نانوایی سبب شده تا ساعت پخت نانوایی ها 
نیز بهم بریزد. همیشه این نانوایی که نرخ آن دولتی است بیش 
از دیگر نانوایی ها شلوغ است و گاهی هم به متقاضیان گفته 
می شود که به تعداد مشخصی نان به افراد داده می شود و بیش 
از آن تعداد مشخص، نمی توانند تقاضا کنند. همچنین یارانه 
هم که دولت به نانوایی ها می پردازد فقط ۳0 درصد هزینه های 

آن ها را پوشش می دهد.« 

   عدم تغییر قیمت نان از سال ۱4۰۰ تاکنون 
محمد سلیمانی، رئیس اتحادیه نانوایان سنگک در تهران 

درباره وضعیت قیمت نان گفت: آخرین نرخ گذاری و افزایش 
قیمت برای نان سنگک در سال ۱۴00 صورت گرفت که بر 
اساس آن قیمت نان سنگک تاکنون ۳ هزار تومان است و هیچ 
تغییری نکرده این در حالی است که نانوایان نیز مجبور خرید 
دیگر اقلام گران شده اقدام کنند، اما درآمد آنها هنوز به نرخ دو 
سال پیش است و قطعاً چنین امری منصفانه نیست، از سوی 
دیگر نانوایان با مشکلات بسیاری مانند افزایش قیمت آب، 
دستمزدها، اجاره واحدهای مسکونی و تجاری و... روبه رو 
هستند و به راستی این مشکلات کمر فعالان در این صنف را 

شکسته است. 

   اصرار در تخلف با وجود جریمه های سنگین 
او افزود: با وجود تاکید بازرسان مبنی بر عدم افزایش قیمت نان 
در بسیاری از موارد آنها مجبور به تخلف از قیمت اعلام شده به 

آنها هستند و به ازای آن ناچار به پرداخت 
بدیهی  هستند،  سنگین  جریمه های 
است حفظ حقوق مصرف کننده از اصول 
مهمی در جامعه تلقی می شود که مطلوب 
است، اما حفظ حقوق تولیدکنندگان 
در صنوف مختلف از وظایف مسئولان 
در سطوح مختلف است، چرا که در 
غیراینصورت دیگر حضور در این عرصه 

به صرفه و منطقی نیست. 

   به صرفه نبودن شغل نانوایی 
سلیمانی اضافه کرد: به دلیل رکود 
کسب و کار در تمام اصناف، به ویژه صنف 
نانوایان و عدم صدور مجوز افزایش قیمت 

متناسب با حجم گرانی های موجود در جامعه، نانوایان از پرداخت 
هزینه ها به ویژه پرداخت حقوق و مزایای کارگران شاغل در نانواها 
ناتوان شده اند، هر چند واقعاً به دلیل مشکلات موجود و سختی 
کار و حقوق ناچیز، دیگر کسی مایل به کارکردن در نانوایی نیست 
و این نیز به راستی معضلی برای کارفرمایان در نانوایی ها تبدیل 

شده است که امکان استخدام نانوا را از بین برده است. 
رئیس اتحادیه نانوایان سنگک استان تهران اعلام کرد: در حالی 
که بر تغییرنیافتن قیمت نان در کشور تاکید می شد، برخی از اقلام 
مورد نیاز فعالان در این صنف افزایش بسیار زیاد پیدا کرده است، 
به عنوان مثال قیمت خیرمایه نآنکه یا به طور کلی پیدا نمی شود 

و یا با افزایش قیمت بیش از 50 درصد نسبت به قیمت استاندارد 
آن قابل دسترسی است. از سوی دیگر کمک هزینه های دولت به 
نانوایان به هیچ وجه متناسب با هزینه ها نیست و این امر به ویژه 
در سنگک پزان که در دو نوع نان پخت می کنند کاملًا محسوس 
است، چراکه کمک هزینه نوع دو نان سنگک را بر اساس نوع اول 
حساب می کنند که به این ترتیب میزان کمک هزینه آنها از ۴0 
درصد به حدود ۲۷ درصد کاهش می یابد. دو سال گذشته قبض 
آب برای نانوایی ها حداکثر 500 هزار تومان تمام می شد، اما امروز 
گزارش هایی به ما می رسد که قبض آب ۳ میلیون تومان است. 

کمترین قبض برق حدود یک میلیون تومان است. 

   دخل و خرج نانوایان همخوانی ندارد حتی با آرد 
مجانی! 

بر اساس این گزارش حجت اله نصیری، رئیس اتحادیه نانوایان 
کرج نیز در این زمینه گفت: اگر به نوعی بگوییم که آرد را مجانی 
دریافت می کنیم باز هم با لحاظ هزینه های اجاره بها، دستمزد 
کارگر و سایر فاکتورهای تولید که  در قیمت نان تأثیرگذار است 
نانوا دچار مشکل خواهد بود و متاسفانه در این خصوص تصمیمی 
گرفته نمی شود. افزایش هزینه های تولید برای نانوایان از سویی 
و عدم اعلام به موقع قیمت تمام شده نان از سوی دیگر در کنار 
مشکلات سهمیه ای شدن آرد کار تولید نان را برای نانوایان 

دشوار کرده است. 
نصیری افزود:  هزینه های تولید در نانوایی ها با توجه به تورم 
افزایش چند برابری پیدا کرده است از طرف دیگر قیمت تمام شده 
نان هم به موقع در سال اعلام نمی شود. در حالی که بهای آرد ثابت 
نگه داشته شده، اما سایر هزینه ها برای تولید نان بالا رفته است. 

وی توضیح داد: از زمان طرح هدفمندسازی هوشمند فروش 
نان که تحت عنوان نانینو اجرا شده و در راستای شناور شدن 
سهمیه آرد و نان است، ۳0 درصد کارمزد و کمک هزینه روزانه 
توسط دولت به نانوایی ها پرداخت می شود. این مبلغ تنها 
۳0درصد از افزایش چند برابری هزینه های تحمیلی به یک 
واحد نانوایی را پوشش می دهد در حالی که باید پرسید یک 
نانوا مابقی هزینه های تولید را چگونه می تواند تامین کند؟ در 
بدترین شرایط راه حلی که برای جبران 
هزینه ها ممکن است به ذهن نانوا خطور 
کند گران فروشی است که آن هم با توجه 
به مشخص بودن قیمت نان در دستگاه های 
پوز هوشمند برای نانوا امکان پذیر نیست. 
احتمال دوم کم فروشی در نان است که با 
توجه به رصدهای بازرسی و جریمه های 
سنگین تعزیراتی این امر هم از نانوایان 

دور از ذهن خواهد بود. 

افزایش  نانوایان تحت فشار     
هزینه ها هستند 

نصیری بیان کرد: در حالی که دولت 
سال گذشته دستمزد کارگران را با 5۷ 
درصد و امسال ۲۷ درصد افزایش اعلام کرد ولی قیمت 
مصوب نرخ نان برای سال ۱۴00 است و از منطق قانون فاصله 
دارد در صورتی که نانوا بابت افزایش هزینه هایش تحت فشار 
قرار دارد. در قانون نظام صنفی آمده است اگر قیمت یکی از 
پارامترهای محصولی که توسط تولیدکننده تولید می شود، 
تغییر کرد باید قیمت گذاری جدید توسط مسئولین برابر 
آنالیز ارائه شده توسط اتحادیه و کارشناسان در نظر گرفته 
شود اما متاسفانه بازرسان جهاد کشاورزی و سایر ارگان های 
نظارتی با در نظر گرفتن نرخ سال ۱۴00 نانوایان را جریمه 
می کنند که این امر دور از انصاف است. اگر به نوعی بگوییم 
که آرد را مجانی دریافت می کنیم باز هم با لحاظ هزینه های 
اجاره بها، دستمزد کارگر و سایر فاکتورهای تولید که  در 
قیمت نان تأثیرگذار است نانوا دچار مشکل خواهد بود.  
رئیس اتحادیه نانوایان اضافه کرد: هیچ مدیریتی برای بررسی 
محاسبه هزینه های نانوایان نمی شود در حالی که هزینه های 
نانوایی هر سال افزایش پیدا می کند و کسی جوابگو نیست.  
این گزارش حاکی است؛ ارزان بودن قیمت نان نسبت به نهاده 
و خوراک دام باعث شده که برخی دامداران به جای خوراک 
گران، نان ارزان به دام بدهند اگرچه از نظر کارشناسان نان 
نمی تواند جای خوراک با کیفیت را بگیرد. قیمت کمتر نان 
نسبت به نهاده های دامی و فاصله قیمت 5 برابری آن باعث 
ایجاد این مشکل شده است. هرچند افزایش قیمت نان نیز 
به عنوان نیاز اساسی مردم نمی تواند در دستور کار دولت 
قرار گیرد، اما نظارت بیشتر در این حوزه شاید بتواند همراه 
با ایجاد تسهیلاتی برای در اختیار گرفتن با قیمت مناسب تر 

برای دامداران این مشکل را بهبود بخشد. 
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دریچه

خبری از ابلاغ خرید تضمینی 
کالاهای اساسی نیست

امسال با تغییر وزیر جهاد کشاورزی تشکیل 
جلسه شورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
با تأخیر زیاد انجام شد. ۲۲ شهریور، شورا 
تشکیل جلسه داد اما تا امروز این نرخ ها ابلاغ 

نشده است. 
 به گزارش مهر، ۳۲ قلم محصول کشاورزی 
جز کالاهای اساسی بوده که خرید تضمینی آنها 
از سوی دولت انجام می شود. خرید تضمینی، 
قانونی است که در سال ۱۳6۸ تصویب شد و 
هدف آن حمایت از کشاورزان و حمایت از تولید 
به ویژه در محصولات اساسی و استراتژیک 
است. در سال ۱۳۸۴ بر اساس اصلاحیه قانون 
خرید تضمینی، دولت موظف شد قیمت هایی 
را که برای خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
اعلام می کند از آخرین نرخ تورم اعلامی از سوی 
بانک مرکزی کمتر نباشد.  هر سال پیش از آغاز 
سال زراعی )مهر ماه( و معمولاً در تیر شورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی تشکیل جلسه 
داده و قیمت ۳۲ قلم کالای اساسی از سوی ۹ 
عضو این شورا تعیین و از سوی رئیس شورا که بر 
عهده وزیر جهاد کشاورزی است، ابلاغ می شود. 
قیمت خرید تضمینی گندم پایه و اساس تعیین 
سایر محصولات بوده و این اقلام شامل جو، 
کلزا، گلرنگ، کاملینا، سیب زمینی، پیاز، انواع 
برنج، مرکبات، چغندرقند، سویا، آفتابگردان، 
پنبه، ذرت دانه ای و... می شود.  امسال با تغییر 
وزیر جهاد کشاورزی تشکیل جلسه شورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی با تأخیر زیاد 
انجام شد. ۲۲ شهریور شورا تشکیل جلسه داد 
و قیمت ها مشخص شد اما تا امروز این نرخ ها از 
سوی وزیر جهاد کشاورزی )رئیس شورا( ابلاغ 
نشده است. علی قلی ایمانی مدیرعامل بنیاد 
ملی گندم کاران در گلایه از این موضوع گفت: 
بیش از ۴0 روز از مصوبه نرخ خرید تضمینی 
گندم و سایر اقلام اساسی گذشته اما هنوز ابلاغ 
نشده که کشاورزان تکلیف خود را در کشت 

محصولات بدانند. 
وی اظهار کرد: اگر قانونی وضع می شود 
مجری آن باید پایبند به انجام باشد؛ بنابراین 
انتظار است دولت در اعلام قیمت ها سریع تر 
عمل کند. این فعال بخش کشاورزی در خصوص 
اعلام قیمت برخی محصولات و بیش بود آنها و 
در مقابل، کمبود سایر محصولات مورد نیاز 
کشاورزی گفت: عدم قیمت مناسب سبب 
می شود که کشاورزان محصولی را بکارند و 
محصولی دیگر کشت نشود. اگر قیمت گذاری 
مناسب باشد و کشت قراردادی اعمال شود 
شاهد بیش بود و کم بود محصولات نخواهیم بود. 
وی افزود: بهره برداران نسبت به تناوب کشت 
آگاه هستند و گندمکار می داند برای افزایش 
بهره وری باید تناوب کشت را رعایت کند و 
حرکت بر پایه تک محصولی ریسک بالایی دارد. 
در حالی که قرار بود نرخ خرید تضمینی 
گندم مهر ماه ابلاغ شود این قیمت هنوز اعلام 
رسمی نشده است. به نظر می رسد نرخ برخی 
محصولات ممکن است سبب شود تا تولید 
برخی کالاها بیش از نیاز موجود باشد حال آنکه 
در محصولات دیگر کشور با کمبود مواجه شود. 
این چالش با اصلاح الگوی کشت و انجام درست 
کشت قراردادی قابل رفع است و فراهم نبودن 
زیرساخت ها برای برنامه های کلان مدیریتی 
در بخش کشاورزی باعث شده تا مشکلات از 

حلقه ای به حلقه دیگر تسری پیدا کند. 

آماده فصل سرد هستیم
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران شرایط کشور 
در فصل سرد را با توجه به ناترازی گاز، خاص 
توصیف کرد و گفت: تعمیرات اساسی همه 
تأسیسات تا ابتدای آبان به اتمام رسید و آماده ورود 
به فصل سرد هستیم.  مجید چگنی، در دومین 
آیین نکوداشت پدافند غیرعامل در صنعت نفت 
به میزبانی شرکت ملی گاز ایران، اظهار داشت: در 
دنیا همراه با رشد علم و فناوری، ابزار و تجهیزات 
هم توسعه می یابد و مفاهیم و واژه های جدیدی به 
حوزه پدافند غیرعامل افزوده می شود که حملات 
سایبری و ریز پرنده ها از جمله آن ها هستند.  وی 
ضمن اشاره به تهدید دائمی صنعت نفت ایران 
از سوی دشمنان، افزود: صنعت افتخارآفرین 
نفت کشور، با تهدیدات متنوعی روبه رو است، 
به خصوص که این صنعت در جای جای کشور 
حضور دارد.  معاون وزیر نفت ضمن اشاره به بیش 
از ۴۳0 هزار کیلومتر شبکه گازرسانی و ۳۹ هزار 
کیلومتر شبکه پرفشار در سراسر کشور، گفت: 
آسیب پذیری صنعت نفت به وسعت کشور است 
و آشکار بودن تجهیزات این صنعت )پالایشگاه ها، 
ایستگاه های تقویت فشار گاز و...( این تهدیدات را 
بیشتر می کند.  مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران 
از مجلس خواست برای حفظ صنعت نفت در 
بحث تخصیص بودجه و تدوین قوانین و مقررات 
کاربردی به آن کمک کنند.  وی شرایط کشور در 
فصل سرد را با توجه به ناترازی گاز، خاص توصیف 
کرد و افزود: تعمیرات اساسی همه تأسیسات تا 
ابتدای آبان به اتمام رسید و آماده ورود به فصل 
سرد هستیم.  معاون وزیر نفت در خصوص 
اقدامات انجام شده برای ایجاد آمادگی ورود به 
فصل سرد ظهار کرد: تکمیل رینگ شرقی شبکه 
گازرسانی در شمال شرق کشور در حال انجام 
است. خط انتقال تربت جام به صالح آباد به زودی 
به بهره برداری می رسد و ایستگاه تقویت فشار گاز 

آرادان نیز در سرویس است. 

سهم دام و طیور از نان 
کارتی! 

دام ها نان خور شدند 

گرانی نهاده های دامی 
دام را نان خور کرد! 

»آرمان ملی« معضل خوراک دام شدن نان را بررسی می کند 

دام هایی کهدام هایی که نـان  کارتی نـان  کارتی  می خورند می خورند 
ارزانی نان در مقایسه با نهاده های 
دامی سبب شــده تا شاهد حضور 
خانوادگی برای خرید و فروش آن 
به عنوان ضایعات نان به دامداران 
باشــیم. چهار سال اســت قیمت 
نان افزایش نیافته است، کم شدن 
ســهمیه نانوایی اخلال در ساعات 
پخت نانوایی ها ایجاد کرده است و 
متصدیان نانوایی ها را در پرداخت 
هزینه هایی همچــون اجاره بهاء، 
دستمزد کارگران و... با مشکل جدی 

مواجه کرده است 

اعضای یک خانواده همگی به صف 
می ایستند و نانوا هم تا حدودی آنها 
را می شناسد، چراکه اغلب روزها 
برای گرفتن نان آن هم با حجم بالا 
به این نانوایــی مراجعه می کنند 
هر کدام هــم با کارتــی می آیند و 
هر کــدام ۱۰ عدد نــان می گیرند، 
چراکــه نانوایی ســهمیه تعیین 
کرده و بیشتر از این میزان نان به 

مشتریان نمی دهد
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 سلامت قلب با مصرف »بادام«

یاد د اشــــت

ویــــژه

دانــستنی هـــا

جد ول کلمات متقاطع                                                 شماره  ۱684                                          جد ول سود وکو

حل جد ول   ۱683

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

افزودن شکر به چای و قهوه موجب دیابت نمی شودسکته قلبی در کمین این کودکان است
یک مطالعه جدید نشان داده که حملات قلبی و 
سکته مغزی در کمین کودک غیرفعال در خانه است. 
کودکان و نوجوانان ما باید برای محافظت از سلامت 
خود بیشتر از صفحه نمایش فاصله بگیرند، چرا که 
غیرفعال بودن کودک احتمال حملات قلبی و سکته 
مغزی را در آینده او افزایش می دهد. محققان دریافتند 
که زمان بی تحرکی انباشته شده در دوران کودکی 
با آسیب قلبی مرتبط است. دکتر استوپارد گفت: 

همه ساعت های تماشای تلویزیون در افراد جوان 
باعث سنگین تر شدن قلب می شود که احتمال حمله 
قلبی و سکته مغزی را افزایش می دهد. والدین باید با 
بیرون بردن فرزندان برای پیاده روی و محدودکردن 
زمان تماشای صفحه، آن ها را تشویق کنند که بیشتر 
حرکت کنند. افزایش یک دقیقه ای در زمان بی تحرکی 
از ۱۱ تا ۲۴ سال منجر به افزایش توده بطن چپ بین 

۱۷ تا ۲۴ سالگی می شود.

نتایج یک تحقیق نشان داد که استفاده از شکر 
در قهوه و یا چای به طور قابل توجهی با افزایش خطر 
مرگ ومیر یا ابتلا به دیابت مرتبط نیست. محققان 
شرکت کنندگانی را بدون سرطان، بیماری های 
قلبی وعروقی یا دیابت در نظر گرفتند که مصرف 
منظم چای یا قهوه را گزارش کردند. شرط تعامل 
بین تعداد فنجان قهوه و یا چای در روز و میزان 
ز  شکر 0.۹۹ بود. تجزیه و تحلیل زیر گروهی ا

مصرف کنندگان قهوه، نسبت خطر ۱.۱۱ با شرط 
تعامل 0.۹۸ بود. میزان خطر برای گروه قند در 
مقایسه با گروه بدون قند ۱.۱۱ برای مرگ ومیر 
بیماری قلبی وعروقی، ۱.0۱ برای مرگ ومیر ناشی 
از سرطان و ۱.0۴ برای دیابت ملیتوس بود. محققان 
گرفتند: در جمعیت فعلی افزودن شکر به چای و 
یا قهوه به طور قابل توجهی با افزایش خطر ابتلا به 

دیابت یا مرگ ومیر مرتبط نیست.

علائم و راه های انتقال شپش سر  
متخصص بیماری های پوست و مو دانشگاه علوم پزشکی 
شهیدبهشتی، چگونگی بروز شپش سر و چگونگی درمان های 
آن را تشریح کرد و گفت: نکته مهم در درمان شپش به دلیل 
قدرت سرایت پذیری بالای آن این است که تمام افراد خانواده 
که دچار علامت هستند باید تحت درمان مناسب تحت نظر 
پزشک قرار بگیرند. دکتر رضا رباطی اظهار کرد: از مهم ترین 
اماکنی که افراد به شپش مبتلا می شوند، می توان به مکان های 
شلوغ و پر تجمع مانند مدارس، مهدهای کودک، پادگان ها و 
کمپ ها اشاره کرد. این عضو هیات علمی افزود: شپش دارای 
تخم هایی به نام »رشک« است که این رشک ها سفید و یا زرد 
رنگ هستند. وی ایجاد حالت شوره  زدگی روی مژه ها یا به وجود 
آمدن دانه های کوچک کهیری شکل روی منطقه آلوده را از 
دیگر علایم وجود شپش ذکر کرد. شپش های سر معمولا در 
پشت گوش و گردن هستند، سرایت پذیری سریعی دارند 
و در افراد عادی در صورت حضور در محیط های آلوده بروز 
می کند، اما شپش  تنه معمولا در افراد با سطح بهداشت خیلی 
کم مانند افراد بی خانمان یا در شرایط خاص بحرانی مانند 
زلزله و جنگ که امکان رعایت اصول بهداشتی نیست، بروز 
می یابد. ابتلا شپ ش  تنه همراهی بارزی یک سری عفونت های 
دیگر مانند تیفوس دارد. دکتر رباطی یکی از اصلی ترین راه های 
تشخیص این انگل را دیدن شپش زنده یا رشک ها عنوان کرد 
و گفت: ممکن است اولین علامت ایجاد شپش، خارش باشد 
به این شکل که فرد مبتلا احساس می کند که چیزی روی 
پوست سرش در حال راه رفتن یا خزیدن است.  این عضو هیات 
علمی دانشگاه اساس تشخیص شپش سر را علایم بالینی ذکر 
کرد و افزود: شپش سر متداول ترین نوع آلودگی توسط این 
انگل است که معمولا پشت گوش بیشتر دیده می شود که در 
مراحل پیشرفته تر این بیماری با چشم غیرمسلح به راحتی 
قابل شناسایی است. دکتر رباطی با تاکید بر اینکه برای درمان 
بیماری شپش باید انگل زنده و رشک های آن از بین برود عنوان 
کرد: اگر چنانچه تخم ها یا همان رشک های شپش باقی بمانند 
امکان این است که بعد از چند هفته دوباره این بیماری ظاهر 
شود وجود دارد. وی ادامه داد: تخم ها یا رشک های شپش 
به شوره سر شباهت زیادی دارند با این تفاوت که رشک ها 
دارای چسبندگی زیادی هستند که به راحتی از ساقه موی 
سر جدا نمی شوند. این متخصص پوست و مو با اشاره به راه های 
درمان شپش گفت: نکته مهم در درمان شپش به دلیل قدرت 
سرایت پذیری بالا این است که تمام افراد خانواده در صورت 
داشتن علامت باید تحت درمان تحت نظر پزشک قرار بگیرند. 
وی توصیه کرد: درمان قطعی شپش باید دونوبت و به فاصله 
یک هفته، انجام شود. متخصص بیماری های پوست و مو 
دانشگاه تاکید کرد: بعد از درمان های که توسط پزشک تجویز 
می شود می توان از درمان های ساده تر مثل شست وشوی مو 
و یا آغشته کردن شانه به سرکه رقیق شده برای از بین بردن 
کامل تخم های انگل شپش چسبیده به ساقه های مو استفاده 
کرد. وی با اشاره به اینکه درمان ها باید توسط پزشک متخصص 
انجام شود توضیح داد: استفاده خودسرانه از برخی داروهای 
ضد شپش می تواند حساسیت زا باشد و یا در مواردی موجب 
مقاوم تر شدن انگل شود بنابراین توصیه می شود ضمن توجه 
به رعایت بهداشت فردی از درمان های خودسرانه برای از بین 
برد شپش پرهیز شود. با توجه به اینکه انگل شپش مدت زیادی 
خارج از پوست بدن زنده نمی ماند، شست وشو و ضدعفونی 
کردن بیش از حد البسه لزومی ندارد اما رعایت بهداشت کلی 

محیط توصیه می شود.

نکتــــه 
 نقش دیابت در بروز بیماری های قلبی

فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم دانشگاه علوم 
پزشکی شهیدبهشتی، گفت: بیماری های قلبی وعروقی علت 
بسیاری از مرگ ها در افراد دیابتی است؛ بنابراین اگر بدون 
تشخیص و درمان باقی بماند می تواند فرد را در معرض خطر 
بیشتری قرار دهد. دکتر فرزاد حدائق اظهار کرد: بیش از 60 
درصد خطر حوادث قلبی وعروقی مربوط به ریسک فاکتورهای 
قابل اصلاح ابتلا به این بیماری هاست. وی با اشاره به اینکه 
فشارخون بالا، سیگارکشیدن، بیماری های قندی، چربی بالا 
و اضافه وزن، احتمال ابتلا به بیماری های قلبی وعروقی را به 
مراتب بالا می برد، خاطرنشان کرد: اصلاح سبک زندگی بیش از 
60 درصد حوادث قلبی وعروقی را کم می کند، پیشگیری اولیه 
بسیار مقرون به صرفه تر از مداخلات ثانویه یا اعمال جراحی 
است. این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
توضیح داد: شاخص توده بدن )BMI( بالا، پرفشاری خون، 
دیابت، کشیدن سیگار و کلسترول بالا عوامل خطری هستند 
که اگر سه مورد از آن ها در فردی اعم از زن و مرد وجود داشته 
باشد، او را در معرض خطر مادام العمر بروز بیماری های قلبی و 
عروقی قرار می دهد. به گفته دکتر حدائق، پژوهش هایی که بر 
اساس بررسی اطلاعات حاصل شده از مطالعه قند و لیپید تهران 
انجام شده، بیانگر این موضوع است که بروز بیماری های اولیه 
ابتلا به مشکلات قلبی وعروقی، حتی در سنین جوانی می تواند 
با خطرمادام العمر ابتلا به این بیماری ها همراه باشد.رییس 
مرکز تحقیقات پیشگیری از بیماری های متابولیک دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی، عنوان کرد: با توجه به بار عظیمی 
که چنین خطر بزرگی بر اقتصاد و سلامت جامعه وارد می کند، 
ضرورت اخذ استراتژی های موثر برای پیشگیری اولیه و ثانویه از 
بیماری های قلبی وعروقی و نیز اجرای برنامه های غربالگری برای 
این گروه بیماری ها مورد توجه است. وی با اشاره به اینکه مرگ 
ناشی از بیماری های قلبی وعروقی کماکان رتبه اول علل مرگ و 
میر در ایران و جهان را به خود اختصاص داده، گفت: حمله های 
قلبی مسئول نیمی از بیماری های غیرواگیر و اولین عامل مرگ 
و میر در دنیاست و سالانه میلیون ها نفر به علت این بیماری فوت 
می کنند. این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه اصلاح سبک زندگی 
و عادات غذایی باید قبل از ۲0 سالگی یا حتی در نوجوانی انجام 
شود، هشدار داد: اگر اصلاح سبک زندگی، تغذیه و ورزش دیرتر 
از حد معمول انجام شود، می تواند منجر به ابتلای مادام العمر 
به بیماری قلبی وعروقی شود. وی با بیان اینکه متاسفانه سن 
حوادث قلبی وعروقی و مرگ ومیر ناشی از آن بسیار پایین آمده 
است، اضافه کرد: مهمترین روش پیشگیری، عدم ابتلا و کاهش 
مرگ ومیر، اصلاح سبک زندگی مثل کنترل فشارخون، دیابت، 

تحرک و عدم استعمال دخانیات است.

 عمــود ی  افقــی

 اگر مایع )ژل( زجاجیه روی شبکیه 
مالیده شود یا با کشیدن تحریک و به آن 
ضربه ای وارد شود، مقابل چشم تان نورهایی 
شبیه جرقه یا رعد و برق مشاهده می کنید. 
کسانی که به چشم شان ضربه ای وارد شده 
است در هنگام ضربه خوردن ستاره هایی از 
نور مشاهده کنند. جرقه های نورانی ممکن 
است به مدت چند هفته تا چند ماه، گاه گاهی 
ظاهر شوند. هرچه سن بالاتر می رود، احتمال 
دیدن این جرقه ها بیشتر می شود. چنانچه 
به طور ناگهانی جرقه نورانی جلوی چشم 
دیده شود، بلافاصله فرد باید به چشم پزشک 
مراجعه کند تا معلوم شود، آیا پارگی در 
شبکیه ایجاد شده است یا خیر. برخی افراد 
جرقه هایی نورانی را به صورت خطی و ناهموار 
یا موج های حرارتی جلو هر دو چشم خود 
مشاهده می کنند که ۱0 الی ۲0 دقیقه 
دوام می آورد. این نوع جرقه ها در بیماران 
میگرن پدید می آید که مربوط به انقباض 
عروق مغزی است. معمولا این عارضه با پی  
آمدن سردرد شدید همراه است. گرچه این 
جرقه های موجی شکل بدون سردرد هم 
می تواند عارض شود. این مورد را میگرن 
چشمی یا میگرن بدون سردرد می گویند. 
هرچند جرقه های نورانی جلوی چشم با 
ازدیاد سن بیشتر می شود و گاهی این جرقه ها 
جدی و خطرناک نیستند اما باید همیشه در 
این گونه موارد به چشم پزشک مراجعه کرد و 

از وجود ضایعات شبکیه مطلع شد.

مصرف بادام به عنوان یک میان وعده 
سالم باعث حفظ کلسترول و تری گلیسرید 
از  و  می شود  طبیعی  وضعیت  در  خون 
بیماری های قلبی پیشگیری می کند. ۱00 
گرم بادام حدود 5۷۹ کالری، 50 گرم چربی، 
۱۳ گرم فیبر غیرمحلول و ۲۱ گرم پروتئین 
دارد، همچنین بادام منبعی غنی از مواد 
معدنی و ویتامین ها از جمله کلسیم، آهن، 
منیزیم، پتاسیم، فسفر، روی، مس، تیامین، 
ریبوفلاوین، نیاسین و ویتامین E است. 
برای گرفتن اثرات مفید بادام بر چربی خون 
و سلامت قلب افراد می توانند روزانه بادام 
را به صورت خام یا بوداده در میان وعده ها 
مصرف کنند. مصرف بادام به همراه شکر 
به صورت شیره بادام چاق کننده است. مالیدن 
روغن بادام شیرین برای ورم های ناشی از 
خشکی های مفاصل، مزاج های خشک، رفع 
تشنگی، درد ستون فقرات و گردن در افراد 
مسن، خشکی مغز، کم خوابی، خشکی چشم 

و مخاطات بسیار مفید است. 

 امین نیک اقبالی
 متخصص چشم پزشکی

 ۱- از صفات الهی- سریالی از سعید آقاخانی ۲- از 
شــنبه تا آدینه- در پناه- مرده ریگ و ماترک ۳- حرف 
ندا- سوغات کرمانشاه- ســرزنش وطعنه- مساوی ۴- 
کشــیدنی زندگان- افسانه گو- یارســوزن- اسب پهن 
پشت 5- شامل شونده- هدایت شده 6- اختراع کننده- از 
ضمایر مشــترک- بی بهــره از جوانمــردی ۷- یارغم- 
آهک- کوه- پناهــگاه ۸- تیرپیکانــدار- نامه ای که به 
وسیله آن شــخص را به دادگاه فراخوانند- رمق آخر ۹- 
رسوم وسنن- جاده ومسیر- لباس- تکیه دادن ۱0- مرکز 
کردســتان- جمع رتبه- به روزکردن برنامه های رایانه 
۱۱- درجات- ازمیقات های پنجگانــه حج ۱۲- نوعی 
سبک موسیقی- برج فرانسه- آن طور و آن گونه- حرکت 
کرم ۱۳- دوســتی- نوعی تذکر- بالیدن- بندگی ۱۴- 
جزیره ای در دریای کارائیب- قطارزیرزمینی- جدا از هم 
۱5- لرزان- سریالی به کارگردانی محمدرضا خردمندان 

و علیرضا بذرافشان

 ۱- معادل فارسی پرایس لیست- رحمت طلبیدن ۲- سبک وخوار- کج شدن- کاشف میکروب 
حصبه ۳- پراکندگی- طرف وجهت- ملیح- نوعی مدل مو ۴- از مصالح ساختمانی- بی دینی- ماه 
کامل- فرزوزرنگ 5- برتری جستن- از جان گذشــته 6- به آرزو نرسیده- نزدیک صبح- خروس 
مازندرانی ۷- از ماه های زمستان- حشــره جهنده- زننده- رطوبت ۸- شریک زندگی- زیبارویی- 
یوزپلنگ ۹- جنس مذکر- دوراندیش- وســط ومیان- گل ســرخ ۱0- بدپیله و سمج- پول سابق 
ایتالیا- فرهنگ  لغات فرانسوی ۱۱- یادگرفتن- موسس ســلطنت پارس ۱۲- آرایش- تله- چاق 
خودمانی- دشت ۱۳- خشکی- اعتقادقلبی- نمونه نمایشی- یارگندم ۱۴- پیشواورهبر- فالگیری- 

لزوم سلامتی ۱5- تأثیرگذاشتن- خویشاوندان

  خوراکی های مفید برای

 کبد چرب
در حالت طبیعی، بدن ما چربی را در بخش های مختلف خودش مثل 
کبد ذخیره می کند تا بتواند از آن در آینده استفاده کند. زمانی که 
چربی بیش از اندازه ای در کبد ذخیره شود، با بیماری ای به نام 
کبدچرب روبه رو می شویم. کبدچرب از تولید صفرا در دستگاه 
گوارش جلوگیری می کند و وظایف مرتبط با سیستم گوارش ما 
دچار مشکل می شود که این موضوع، روی بخش های مختلف بدن 
ما هم تأثیر می گذارد. راه های خیلی زیادی برای درمان کبدچرب 
وجود دارد اما مهم ترین روش درمانی، همان روشی است که باعث 
چربی کبد می شود: رژیم غذایی. برخی مواد غذایی هم در برنامه 
ما وجود دارند که خودمان باخبر نیستیم، پیشنهاد می کنیم مواد 
غذایی ای که در ادامه به آن ها اشاره می کنیم را مصرف کنید و از 

مواد غذایی ای که می گوییم، دوری کنید: اینفوگرافیک : آرمان ملی 

مطالعه ای در سال 20۱6 نشان داد 
که مصرف اسیدهای چرب امگا 
3 مثل ماهی سالمون، ساردین، 
می تواند  کتان  دانه  و  گردو 
به بهبود چربی کبد و سطح 

کلسترول خون منجر شود.

سیر توانایی پیشگیری از التهاب کبد را دارد. 
سیر، منبع غنی از ویتامین B6 است. کبد، یک 
نوع کلسترول) VLDL ( را تولید می کند و مانع 
از جریان بی رویه چربی ها در خون می شود. با 
این حال، وقتی که سطح VLDL و سایر انواع 
کلسترول بالاست، می تواند به کبد آسیب برساند 
و منجر به بروز کبدچرب شود. خواص سیر برای 
کبد عبارتنداز: کاهش کلسترول کل، کلسترول 
LDL، کلسترول VLDL و تری گلیسیرید 
تولید شده در کبد. مصرف منظم سیر می تواند از 
کبدچرب جلوگیری کند یا حتی آن را کاهش دهد.

درختی  آجیل های  همه 
می توانند در برنامه غذایی 
اما  باشند،  داشته  شما جا 
گردو گل سرسبد آن است 
و به عنوان یکی از بهترین 
غذاهای مفید برای کبدچرب 
شناخته می شود. این آجیل 
سرشار از اسیدهای چرب 
امگا 3 است که نرخ چربی در 
کبد را به میزان بسیار زیادی 

کم می کند.

کلم بروکلی از آن دست سبزیجاتی 
است که خواص بسیار زیادی دارد؛ 
هرچقدر هم که خیلی ها آن را 
دوست نداشته باشند.  مطالعه ای 
عنوان کرده که خوردن کلم بروکلی 
می تواند از تجمع چربی در کبد 

جلوگیری کند.

اسیدهای چرب امگا ۳ 

گردوسیر

کلم بروکلی



 

افغانستانی های در ایران؛ 5 یا 8  میلیون؟
وزارت مهاجرین امارت اسلامی در خبری نوشت: سه هزار 
و 60۸ نفر افغان مهاجر به تاریخ ۹ آبان ماه به طور داوطلبانه 
از ایران به وطن خود برگشته اند و ۲۴۴ نفر از آنها جهت اخذ 
کمک، به دفترسازمان بین المللی مهاجرت معرفی شدند و 

مواد غذایی و غیر غذایی دریافت کردند. 
وزیر کشور بار دیگر تعداد اتباع خارجی افغانستانی را 5 
میلیون نفر اعلام کرد؛ آماری که در فروردین ماه سال گذشته 
)۱۴0۱( توسط وزیر امور خارجه نیز اعلام شده بود. اگرچه 
پیش از این وحیدی اعلام کرده بود که نمی توان به طور دقیق 
آماری از میزان حضور اتباع افغان اعلام کرد اما برخی از منابع 

غیررسمی این آمار را بیش از آمار اعلامی می دانند. 
هرچند خبرگزاری فارس درباره حضور افغانستانی ها در 
ایران نوشت: »طبق آمار منتشرشده جمعیت افغان  در ایران 
اکنون به ۸ میلیون نفر رسیده و هر روز حدود ۱0 هزار نفر 
به صورت غیرقانونی و قانونی وارد مرز های ایران می شوند. 
افزایش جمعیت دانش آموزان افغانستانی به ۷00 هزار نفر 
رسیده است که این آمار تکان دهنده است و باید نمایندگان 
مجلس و وزارت امور خارجه برای تصویب طرح های فوریتی 
و راهکارهای عملی و جدی برای خروج داوطلبانه یا اجباری 

آنها وارد عمل شوند.«

فضای کار
واقعا فضای کسب و کار راکد است، هیچ تحرکی در کسب 
و کار مردم نمی بینیم. من خودم شغلم آزاد است و همیشه در 
این فصل سال کار داشتیم و سرم شلوغ بود اما امسال واقعا از 
بیکاری خسته شده ام. قبوض آب، برق و گاز هم که گران شده 
است. از یک طرف کار نیست و از طرف دیگر هزینه ها بالا رفته 
و یارانه نقدی هم پاسخگوی  هزینه حامل های انرژی نیست. 

واقعا مانده ام و نمی دانم چه باید بکنم؟
اسدی از تهران 

ایرانسل
 آنتن دهی خط های ایرانسل و همراه اول  خیابان فتحی 
شقاقی خیلی ضعیف یا  کلا قطع  است. از مسئولان اپراتور 
ایرانسل و همراه اول درخواست داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند.
ساعد از تهران 

آرمان ملی: در حالیکه هنوز ۱00 هزار کلاس بدون معلم در 
کشور وجود دارد )بنا به گفته محمد وحیدی عضو کمیسیون 
آموزش مجلس شورای اسلامی(، مرادصحرایی در آخرین 

اظهار نظر خود گفته کلاس بدون معلم در کشور نداریم!
خبر اول ۸ آبان ماه همین سال منتشر شده و مشخص نیست 
چطور در عرض چند روز و درست زمانی که انتقادات از وزیر بالا 
گرفته و بحث استیضاح او هم پیش آمده این کمبود رفع شده 
این در حالی است که روزگذشته آموزش و پرورش گفته بود که 
امکان اطلاع رسانی در خصوص کلاس های بدون معلم در شبکه 
شاد وجود دارد با این گفته که همزمان با اظهارات مرادصحرایی 
منتشر شده معلوم نشده که بالاخره مشکل کمبود معلم وجود 
دارد یا خیر و اینکه آیا این معلمان اینترنتی شاد هم جزو 
پروسه رفع کمبود معلم محسوب شده و در فحوای کلی کلام 

 مرادصحرایی می گنجند یا خیر؟
لبته   با هم نگاهی به گفته های اخیر مرادصحرایی و ا
کارشناسانی که به این رویه انتقاد دارند می اندازیم. باید گفت 
که مشکل مدرسه با تجویزها و  مسکن های موقتی مانند اعطای 
شیر رایگان به فرزندان این مملکت در مدرسه قابل چشم پوشی 
و فراموشی نیست چراکه مشکلی ست که همه روز جلوی چشم 
آینده سازان این مرز و بوم رژه می رود. این جمله اشاره دارد به 
صحبت های ابراهیم رئیسی که یک خبر خوش به دانش آموزان 
داد و گفت شیر رایگان به شما می دهیم و بلافاصله کارشناسان 
توضیح دادند که کشورهای دیگر علاوه بر صبحانه یک وعده 
غذا هم برای ناهار  برای دانش آموزان شان  در نظر گرفته اند تا  
مغزشان  کار کند  و آموزه ها را بهتر فرا بگیرند حالا دانش آموزان 
ایرانی این غذا و  حتی شیر را هم نمی خواهند  ؛ آن ها فقط یک 
چاردیواری و سقفی که زیر آن  پناه بگیرند می خواهند؛ چیزی 
به نام کلاس درس و شخصی که نامش معلم باشد تا به آنها 

درس بدهد!
پیش از شروع گزارش هم به این نکته اشاره کنیم که روز 
دانش آموز نزدیک است؛ روزی که باید دانش آموزان را قدر نهاد 
و به فکر مشکلاتشان بود؛ باید این نکته را پذیرفت که هنوز 
که هنوز است شماری از کودکان و نوجوانان از تحصیل باز 
می مانند و جایشان در کلاس های درس خالی است؛ مناطقی 
هستند که مدرسه ندارند و مدارسی که معلم ندارند و این نکته 
مهم تر اینکه موقعی که وقت رسیدگی به مشکلاتشان شد، آن 

را به گردن دولت قبل و دولت های قبل تر انداخت. 

   تکذیبی میان همه تأییدها 
روزهایی که گذشت اخبار حضور رضا مرادصحرایی، وزیر 
آموزش و پرورش در برنامه صف اول که از سیمای جمهوری 
اسلامی پخش می شود، مورد توجه کاربران فضای مجازی 
و البته اصناف مربوط به حوزه آموزش و پرورش، معلمان و 
دانش آموزان قرار گرفته و حالا این جمله او دست به دست 
می شود که »بر اساس گزارش مدیران کل آموزش و پرورش 

کلاس بدون معلم در هیچ جایی از کشور نداریم.« 
بنا به اطلاعاتی که از پایگاه اطلاع رسانی وزارت آموزش و 
پرورش، به دست آمده، صحرایی در خصوص کمبود معلم در 
مدارس توضیح داده: زمانی که سند تحول رونمایی شد، بنا 
بر این بود که تمام نیاز آموزش و پرورش از خروجی دانشگاه 
فرهنگیان تأمین شود، در سال اول تأسیس دانشگاه فرهنگیان، 
به طور تقریبی ۲۲ هزار دانشجو پذیرش شد و بنا هم بر این بود 
که این میزان با خروجی آموزش و پرورش تراز شود و تا ۳5 
هزار نفر هم افزایش پیدا کند، ماده ۲۸ دانشگاه فرهنگیان هم 
می گوید که هرکجا این دانشگاه نتواند به تأمین نیرو بپردازد، 
می تواند استخدام کند، اما این اتفاق نیفتاد و وقتی که دانشگاه 
فرهنگیان چهار یا پنج ساله شد، ورودی آن به زیر ۴ هزار 
نفر رسید و نگرانی آن قدر زیاد شد که رهبر معظم انقلاب به 

دانشگاه فرهنگیان تشریف فرما شدند. 
مرادصحرایی مشکل دوم را روند جذب های آموزش و 
پرورش در سال های ۹۲ تا ۹۹ دانسته و گفته تا سال ۱۴00 
همیشه جذب ما از آمار بازنشستگی ها کمتر بود، در حالی که 
باید جذب و بازنشستگی ها تراز می شد و باید به دلیل روند 
افزایش دانش آموزان کشور بیشتر هم می شود، از سال ۱۳۹۴ 
تا ۱۴0۲ جمعیت دانش آموزی کشور نزدیک سه میلیون نفر 
اضافه شده، این آمار نشان می دهد که ما باید معلم تربیت 
می کردیم یا اگر قرار بود استخدام نیرو انجام شود، متناسب با 

میزان بازنشستگی، نیرو جذب می کردیم. 
به اعتقاد او »با اجرای قانون رتبه بندی که از شهریور 
۱۴00 شروع شد، بسیاری از معلمان منتظر ماندند تا مشمول 
رتبه بندی شوند، دو سال در رتبه بندی بمانند و بعد خارج 
شوند، به دلیل آنکه حقوق بازنشستگی بر مبنای دو سال آخر 

محاسبه می شود، در نتیجه اوج بازنشستگی مربوط به سال 
۱۴0۲ است، اتفاقی که افتاد این بود که میزان بازنشستگی از 
میزان پیش بینی ها فراتر رفت و قانون هم اجازه نمی داد که ما 
بتوانیم بازنشسته را نگه داریم، ضمن آنکه تأخیری را هم در 

اعلام نتایج آزمون استخدامی آموزگاری داشتیم. 
مرادصحرایی این دلایل را کنار هم گذاشته تا به اینجا برسد 
که »کلاس های درس حدود چهار هفته معلم واقعی نداشتند، 
در ادبیات آموزش و پرورش کلاس خالی با کمبود معلم دو 
موضوع است، تمام آموزش و پرورش معلم هستند از وزیر تا دبیر 
و در جاهایی که معلم نداشتیم، کارشناسان ادارات آموزش و 
پرورش، معاونان مدارس و مدیران، کلاس را دنبال می کردند. 
اما بر اساس آماری که در دست مرادصحرایی است، »کلاس 
خالی در کشور نداریم« و با اینکه کلاس خالی نداریم، باز هم 
موضوع کلاس های خالی را پیگیری می کنیم و تازه بعد هم اگر 
چنین چیزی وجود دارد، مردم می توانند با مراجعه به ادارات 
آموزش و پرورش شهرهای خود موضوع را گزارش کنند و 
تاکید دوباره بر این جمله که »در گزارش مدیران کل آموزش 
و پرورش کلاس خالی در هیچ جایی از کشور نداریم و مدارس 

مشکل معلم ندارند. 

   »شاد«ی که آنچنان هم شاد نبود
وزیر آموزش و پرورش توضیحاتی هم داده مبنی بر اینکه 
چطور این کلاس های بی معلم را اگر دیدیمشان گزارش 
کنیم. مرادصحرایی همانجا اعلام کرده که خانواده ها برای 
پیگیری این امر باید »نام استان«، »نام شهر یا روستا«، »نام 
مدرسه«، »مقطع تحصیلی دانش آموز« و »کلاس« را به آیدی 

ravabetomomi۱۴۰۲@ در شبکه شاد ارسال کنند. 

به هر صورت بد نیست که در روزهای آینده برای اعلام 
کلاس های بی معلم نگاهی به این آیدی در شبکه شاد بیندازیم 
تا ببینیم چه قدر و چطور رسیدگی می کنند و آیا واقعا می توان 

کمبودها را به راحتی گزارش کرد؟ 
و در نهایت اینکه اسم شبکه شاد که می آید، کمبود ها و 
کاستی ها و مشکلات این شبکه که در دوران کرونا و خانه 
نشینی دانش آموزان راه افتاد، بیش از پیش رخ می نمایاند. 
اختلالاتی که وجود داشت از چشم کاربران این شبکه پوشیده 

نیست. 
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روی خط آرمان ملی

 رئیس جمهور در روزهای اخیر از توزیع شیر رایگان میان دانش آموزان خبر داده؛  رئیس جمهور در روزهای اخیر از توزیع شیر رایگان میان دانش آموزان خبر داده؛ 

شیر  رایگان پیشکش ؛ کلاس می خواهیم و معلمشیر  رایگان پیشکش ؛ کلاس می خواهیم و معلم

زلزله ۴.5 ریشتری خراسان 
جنوبی را لرزاند

به گزارش موسسه ژئوفیزیک، دانشگاه تهران، 
روز گذشته، ۱0 آبان ۱۴0۲ زلزله ای با بزرگای 
۴.5 در مقیاس ریشتر، ساعت ۱۴ و ۹ دقیقه و 
۴۴ ثانیه، سربیشه در استان خراسان جنوبی 
را لرزاند.  فاصله  این زلزله در مناطق خراسان 
50 کیلومتری  جنوبی به این شرح است؛ 
5۱ کیلومتری  سربیشه، خراسان جنوبی، 
شوسف، خراسان جنوبی و ۴6 کیلومتری مود، 

خراسان جنوبی تخمین زده شده. 

خبری درباره سربازی 
دانش آموزان پایه دوازدهم

سردار تقی مهری رئیس سازمان وظیفه 
عمومی فراجا، گفت: در راستای ارائه تسهیلات 
ویژه به مشمولان فارغ التحصیل پایه دوازدهم 
سال ۱۴0۱ که از طریق سازمان سنجش و 
یا مرکز آزمون دانشگاه آزاد در نیم سال دوم 
)بهمن ماه( ۱۴0۲ مورد پذیرش دانشگاه ها قرار 
گرفته اند، می توانند بدون هیچ دغدغه ای نسبت 
به ثبت نام قطعی در دانشگاه اقدام کنند و غایب 
محسوب نمی شوند.  مهر از زبان این مسئول 
نوشت: آن دسته از مشمولان پذیرفته شده 
دانشگاه ها )ورودی بهمن ماه ۱۴0۲( که دارای 
برگ آماده به خدمت هستند، باید با مراجعه 
به دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس 
۱0+( و ارائه برگ قبولی صادرشده از سوی 
سازمان سنجش آموزش کشور و یا مرکز آزمون 
دانشگاه آزاد، نسبت به ثبت درخواست تمدید 
تاریخ اعزام به خدمت خود تا بهمن ماه سال 
جاری اقدام کنند.  این مقام مسئول بیان داشت: 
سایر مشمولان که برای اعزام به خدمت اقدام 
نکرده اند، می توانند با ثبت درخواست معافیت 
تحصیلی و بدون نیاز به ثبت درخواست دیگری 
از معافیت تحصیلی برخوردار شوند.  سردار 
مهری عنوان کرد: مشمولانی که نسبت به ثبت 
معافیت تحصیلی و ثبت نام قطعی در دانشگاه 
اقدام نکرده اند، شامل تسهیلات فوق نمی شوند 
و غیبت آنان قابل توجیه نخواهد بود.  این مقام 
ارشد انتظامی خاطرنشان کرد: مشمولان و 
خانواده های آنان برای کسب اطلاعات بیشتر 
می توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی سازمان به 
نشانی www. vazifeh. police. ir و یا کانال 
سازمان در پیام رسان های داخلی )سروش، ایتا 
و روبیکا( به نشانی khabaresarbazi@ از 

آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند. 

 کاهش  پوشش گیاهی
 جنگل های  زاگرس 

معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی با 
بیان اینکه براساس سند ملی احیای جنگل های 
زاگرس که در سال ۱۴0۱ تدوین شده است، 
برای اجرای برنامه ۱0 ساله نجات این جنگل ها به 
۱00 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است، گفت: 
اگرچه مساحت جنگل های زاگرس همچنان 
حدود 6 میلیون هکتار برآورد می شود، اما در 
طول چند دهه گذشته تاج پوشش گیاهی یک 
میلیون هکتار از این جنگل ها به زیر ۱0درصد 
کاهش یافته و این در حالی است که براساس 
تعاریف علمی، تاج پوشش کمتر از ۱0درصد 
عملا در تعریف جنگل محسوب نمی شود.  نقی 
شعبانیان، معاون امور جنگل سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور در گفت وگو با ایلنا 
افزود: بخشی از فشارهای وارده بر جنگل های 
زاگرس ناشی از مشکلات اقلیمی نظیر تشدید 
خشکسالی ها و افزایش متوسط دمای هواست و 
بخشی دیگر نیز مربوط به فشارهای انسانی است؛ 
اگرچه خود مسائل اقلیمی نیز اثر ثانویه فشارهای 

انسانی محسوب می شوند. 

از اتراق کنار رودخانه ها 
خودداری کنید

 به گزارش رکنا، مدیرکل مدیریت بحران 
استان تهران با اشاره به صدور هشدار زرد 
هواشناسی مبنی بر نفوذ و فعالیت متناوب 
سامانه های بارشی خبر داد. حامد یزدی مهر، 
گفت: طبق اعلام سازمان هواشناسی احتمال 
وقوع وزش باد شدید، گاهی خیلی شدید به 
ویژه در مناطق جنوبی و غربی استان و در نقاط 
مستعد با خیزش گردوخاک، به خصوص در 
ساعات عصر و شب نیز پیش بینی شده است، 
توصیه اکید مدیریت بحران به شهروندان ساکن 
در این مناطق این است که احتیاط لازم را در 
عبور از حاشیه رودخانه ها و مسیل ها و همچنین 
اجتناب از برپایی چادرهای مسافرتی در این 
مناطق داشته باشند و حتی المقدور از سفرهای 
برون شهری به خصوص تردد از گردنه های 

کوهستانی بپرهیزند. 

افزایش اختلالات عضلانی 
دانش آموزان 

 بهروز عطارباشی دیروز در سی وچهارمین 
کنگره سالیانه انجمن علمی فیزیوتراپی ایران 
کار  مهم ترین  گفت:  خبرنگاران  جمع  در 
فیزیوتراپیست ها، برگرداندن حرکت به بیمار 
است. خلا فیزیوتراپیست در بررسی سلامت و 
سنجش دانش آموزان، مشاهده می شود؛ چرا که 
پس از شیوع کرونا در کشور، ۳0 درصد به آمار 
اختلالات عضلانی اسکلتی دانش آموزان اضافه 
شده است . او افزود: زندگی ماشینی و کم تحرکی 
و سپس همه گیری بیماری کرونا، سبب تشدید 

اختلالات حرکتی شده است. 

گاو کمـتر، شیر بیـشتر!
یکی از راه های کاهش همه بحران های زیست محیطی، 
کاهش تعداد گاوهاست و این را می توان با افزایش تولید شیر 
آنها محقق کرد تا گاوهای کمتری همان مقدار خروجی فعلی 

و حتی بیشتر را داشته باشند. 
دانشمندان گاوها را طوری مهندسی کرده اند که نسبت به 
شرایط آب و هوایی هوشمند باشند و بدین وسیله ۱0 تا ۲0 
برابر شیر بیشتری تولید کنند. هدف این است که حیوانات 
مقاوم در برابر آب و هوا معرفی شوند.  به گزارش آی ای، 
نگرانی در مورد اثرات گاوها بر محیط زیست و تغییرات آب و 
هوایی به دلایل مختلف مدتهاست که یک موضوع کلیدی در 
دامپروری بوده است.  اول اینکه گاز متان توسط گاو در طول 
فرآیند هضم این حیوان تولید می شود. این گاز گلخانه ای 
نقش مهمی در گرم شدن کره زمین دارد، زیرا پتانسیل 
 )CO۲(گرمایش بسیار بالاتری نسبت به کربن دی اکسید
دارد و راه اصلی انتشار آن همین انتشار آن از جانب حیوانات 
است. دوم اینکه جنگل زدایی اغلب در نتیجه  دامداری است. 
پاکسازی جنگل ها برای چرای گاوها، کربن ذخیره شده 
را از درختان آزاد می کند و فتوسنتز را که فرآیند طبیعی 
جذب کربن دی اکسید در زمین است، کاهش می دهد.  
سوم اینکه نحوه مدیریت فضولات گاو اثر کربن بالایی بر 
جای می گذارد. متان و سایر گازهای خطرناک ممکن است 
در نتیجه حمل و دفع نامناسب فضولات این حیوانات در جو 
منتشر شود. در نهایت، تولید محصولات خوراک دام اغلب به 
منابع آب و انرژی قابل توجهی نیاز دارد و می تواند منجر به 
جنگل زدایی و تخریب زیستگاه شود.  یکی از راه های کاهش 
همه بحران های زیست محیطی، کاهش تعداد گاوها است و 
این را می توان با افزایش تولید شیر آنها محقق کرد تا گاوهای 
کمتری همان مقدار خروجی فعلی و حتی بیشتر را داشته 
باشند.   اکنون گروهی از دانشمندان علوم حیوانی از دانشگاه 
 )Urbana- Champaign ایلی نوی اوربانا شمپین)
گاوهایی را دستکاری ژنتیکی کرده اند که می توانند تا ۲0 
برابر شیر بیشتری تولید کنند و آستانه تحمل بالاتری در 
مقابل بیماری ها و آفات دارند.  پژوهشگران قصد دارند در 
ماه مارس امسال ۱00 نمونه از این جنین های جدید را در 
دو مکان در تانزانیا در گاوهای بومی لقاح کنند و امیدوارند 
که حیوانات به دست آمده تمام ویژگی های مثبتی را که 
مهندسی شده اند، از خود نشان دهند.  مت ویلر، رهبر این 
پروژه و استاد گروه علوم دامی و علوم محیطی در دانشکده 
کشاورزی این دانشگاه گفت: ایده این است که مقاومت در 
برابر بیماری و آفات را با تولید شیر مرتبط نگه داریم تا با 

تولید مثل، این صفات از هم جدا نشوند. 
او افزود: این در کشورهای در حال توسعه یک چالش 
خواهد بود. تا زمانی که به نسل مصنوعی خالص نرسید، 
همیشه این وسوسه وجود خواهد داشت که در این مسیر به 
تولید مثل گاوها متوسل شوید و اثر گلخانه ای را بیشتر کنید. 
اگرچه این ابتکار تازه شروع شده است، اما اولین گام مهم 
در معرفی پرورش حیوانات مقاوم در برابر تغییرات اقلیمی 
است. از همین فناوری می توان برای محافظت از گاوها در 
برابر تغییرات آب و هوایی هم در داخل و هم در خارج از 
کشور استفاده کرد. صفات گرمسیری را می توان در گاوهای 
پرمحصول ایالات متحده برانگیخت تا مقاومت آنها در برابر 

بیماری، گرما و خشکسالی افزایش یابد. 

ویروس غالب در شهریور کووید و در مهر آنفلوآنزا بوده

بیماری های تنفسی در ایران  شدت گرفته اند
   واکسن آنفلوآنزا تزریق کنید؛ ماسک بزنید، فاصله اجتماعی را 

  رعایت کرده و دست های خود را بشویید

مینو محرز، متخصص بیماری های عفونی 
در گفت وگو با رسانه ها به این نکته اشاره 
کرده است که ویروس آنفلوآنزا از ابتدای 
پاییز شیوع پیدا کرده و تا فروردین هم 
ادامه خواهد داشت و این اطلاعات براساس 
تست هایی به دست آمده که از سراسر کشور 
به ستاد کرونای کشور گزارش شده و نیز بر 
اساس گزارش هایی ست که انستیتو پاستور 
و دانشکده بهداشت دانشگاه تهران اعلام کرده 
است.   بر همین اساس همچنان توصیه شده 
که شهروندان واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند. 
محرز در توصیه ای به شهروندان گفته است 
که ماسک استفاده کنند، فاصله اجتماعی را 

رعایت کرده و دست های خود را بشویند. 
شواهد حکایت می کنند که این روزها ابتلا 
و حتی بستری با علائمی که نشان دهنده 
ویروس های تنفسی است، بیشتر شده. این 
موضوع را مینو محرز، متخصص بیماری های 
عفونی و عضو کمیته کشوری کرونا نیز تایید 
کرده و به خبرآنلاین گفته: شروع پاییز و فصل 
سرما همیشه با شیوع بیماری های تنفسی 
همراه بوده و امسال هم از این موضوع مستثنی 
نیست، در چند سال اخیر شیوع کووید هم 
مزید بر علت شده است.  این متخصص با اشاره 
به اینکه مدارس در چرخه شیوع تاثیر زیادی 
دارند، ادامه داده: معمولا سرایت این ویروس ها 
در جاهای شلوغ بیشتر می شود، با بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها این مساله بیشتر هم 
می شود، بچه ها مبتلا می شوند و ویروس را 
به همدیگر منتقل می کنند، بعد هم والدین 
و خانواده ها مبتلا می شوند و این چرخه ادامه 
پیدا می کند.  محرز با اشاره به برگزاری جلسه 
ستاد کشوری کرونا در هفته های گذشته 
توضیح داده: در جلسه ای که اخیرا برگزار شد، 
براساس تست هایی که از سراسر کشور به ستاد 

گزارش می شود و گزارش های انستیتو پاستور 
و دانشکده بهداشت دانشگاه تهران نشان داد 
که ویروس غالب در ماه شهریور کووید و از 
زیرسویه اومیکرون و ویروس غالب در ماه مهر 
ویروس آنفلوآنزا بوده است.  او با بیان اینکه 
ماه آبان هم احتمالا ویروس غالب آنفلوآنزا 
باشد، ادامه می دهد: دلیل افزایش بستری 
هم می تواند به خاطر ویروس آنفلوآنزا باشد 
کمااینکه در سال های گذشته هم مبتلایان به 

آنفلوآنزا کارشان به بستری می رسید. 
محرز با اشاره به اینکه ویروس آنفلوآنزا از 
ابتدای پاییز شیوع پیدا کرده و تا فروردین هم 
ادامه خواهد داشت، افزوده است که برهمین 
اساس همچنان توصیه می کنیم شهروندان 
واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند، هنوز زمان برای 
گرفتن این واکسن مناسب است و به همه 
خصوصا گروه های پرخطر مانند کودکان، زنان 
باردار، افراد مبتلا به بیماری های قلبی وعروقی 

و کسانی که سیستم ایمنی پایین دارند، توصیه 
می شود.  او درباره واکسن کرونا نیز بنا بر توصیه 
سازمان بهداشت جهانی ادامه داده: نیازی به 
تزریق واکسن کرونا نیست، این مساله از سوی 
سازمان بهداشت جهانی هم توصیه می شود 
چراکه ویروس کرونا جهش های فراوان داشته 
و فعلا دریافت واکسن تاثیر نخواهد داشت.  
توصیه مهم محرز به شهروندان برای پیشگیری 
از ابتلا به ویروس های تنفسی و بیماری های 
کووید و آنفلوآنزا به مراقبت های بهداشتی و 
شخصی است.  به توصیه محرز، سه توصیه 
مهم همچنان استفاده از ماسک، رعایت فاصله 
اجتماعی و شستن دست هاست، علاوه بر این 
اگر دانش آموزی دارای علائم بود، نباید به 
مدرسه برود، درباره کارمندان و شاغلان هم 
همین طور، در صورت ابتلا به علائم به هیچ وجه 
در محل کار حاضر نشوید، خصوصا که دوره 

این ویروس حداکثر 5 روز است. 

   وزارت بهداشت چه می گوید؟ 
همزمان با افزایش موارد ابتلا و بستری 
مبتلایان به کووید و آنفلوآنزا، توصیه های 
بهداشتی از سوی وزارت بهداشت، همچون 

گذشته، دیده نمی شود. 
به عبارتی توصیه به استفاده از ماسک 
خصوصا که در دوره های گذشته شیوع 
ویروس های تنفسی در رسانه ها و تلویزیون 
از سوی وزارت بهداشت مورد تاکید قرار 

می گرفت، حالا کم رنگ شده است. 
حمید سوری، استاد اپیدمیولوژی نیز 
درباره عملکرد وزارت بهداشت در این 
خصوص توضیح داده که: در حال حاضر 
در سطح جهان واریانت غالب در بیش از 
 FL ۱. 5. و سپس EG 5 یک پنجم موارد
۱ و XBB ۱. ۱6. 6 هستند. ولی باید توجه 
داشت که بیشتر این اطلاعات از کشورهای 
غربی گزارش می شوند که احتمالا با الگوی 
ژنتیکی ویروس های غالب در کشور ما 

متفاوت است. 
پس نمی توان با نگاه به غرب در برخورد با 
اپیدمی برنامه ریزی کرد و برنامه آن ها را در 
ایران کپی کرد. گزارش واریانت هایی مانند 
پیرولا در انگلستان و سایر کشورهای غربی 
نباید حواس ما را از کشور خودمان پرت کند 

هرچند نباید به آن ها بی توجه بود. 
او با اشاره به اینکه در شرایطی که بیم 
خیزش مجدد اپیدمی وجود دارد باید 
مداخلات پیشگیرانه معمول بیماری های 
عفونی تنفسی مانند فاصله گذاری مناسب 
با افراد آلوده یا مظنون، زدن ماسک، شستن 
دست ها و مانند این ها برای افراد پرخطر 
جدی تر گرفته شود، ادامه داده: هرچند 
نقش اصلی این مقابله را نظام سلامت کشور 

با آمادگی لازم باید بازی کند. 

کمبود معلم در مدارس کشور، یک شبه رفع شد
 این معلمان اینترنتی شاد! 

۱۰ آبان- رضا مردادصحرایی: 
کلاس بدون معلم نداریم!

8 آبان- عضو کمیسیون 
آموزش مجلس: ۱۰۰ هزار 

کلاس بدون معلم در 
کشور وجود دارد
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کشف ۳ دستگاه موتورسیکلت مسروقه
رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ از کشف ۳ 
دستگاه موتورسیکلت مسروقه توسط پلیس راهور تهران بزرگ 
خبر داد. سرهنگ علی اصغر شریفی گفت: در محدوده دوراهی 
قپان )منطقه ۱۷( در راستای اجرای طرح توقیف موتورسیکلت، 
عامل منطقه به یکدستگاه موتورسیکلت مشکوک و پس از 
بررسی مشخص شد موتورسیکلت دارای سابقه سرقت است 
که به همراه سارق تحویل عوامل کلانتری مربوطه شد. وی ادامه 
داد: همچنین در مسیر دوراهی صدر تیم گشتی پلیس بزرگراه 
به یکدستگاه موتورسیکلت مشکوک و پس از بررسی مشخص 
شد، موتورسیکلت دارای سابقه سرقت است که به همراه سارق 
تحویل عوامل کانتری مربوطه شد. سرهنگ شریفی افزود: در 
محدوده میدان فردوسی هم، تیم گشتی منطقه 6 پلیس راهور 
تهران بزرگ به یکدستگاه موتورسیکلت مشکوک و پس از 
بررسی مشخص شد موتورسیکلت دارای سابقه سرقت است که 
به همراه سارق تحویل عوامل کلانتری مربوطه شد. وی به کشف، 
موتورسیکلت ها و خودروهای سرقتی در سطح معابر اشاره 
کرد و افزود: با نگاه ویژه و حمایت و پشتیانی صورت گرفته از 
تیم های پلیس راهور تهران بزرگ در ماموریت ها و در رصدهای 
شبانه روزی تیم های پلیس راهور تهران بزرگ در سطح معابر 
پایتخت خودروها و موتورسیکلت های سرقتی نیز کشف و به 
دست صاحبانشان می رسد که آمار روزانه این کشفیات حکایت 
از تسلط و دقت عمل تیم های راهور در این دست جرایم و 
دستگیری سارقان دارد. قابل ذکر است در مواردی نیز پلیس 
راهور با استفاده از قانون به کارگیری سلاح و آموزش های 
تخصصی که دیده این سارقان را زمینگیر و تحویل کلانتری 
و مراجع ذیربط داده است. رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس 
راهور تهران در پایان اذعان داشت: شهروندان نیز می توانند 
اینگونه موارد را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 گزارش و یا 
به نزدیکترین واحد پلیس اطلاع دهند. رانندگان و شهروندان 
تهرانی مطلع باشند که تیم های پلیس پایتخت با تلاش و 
پشتکار و با حضور پررنگ شبانه روزی در جهت ایجاد امنیت و 

آرامش شهروندان آماده خدمت رسانی هستند.

دستگیری همدست قاتل نگهبان جوان
 همدست قاتل نگهبان جوان ساختمان نوساز شرق تهران قبل 
از خروج از کشور بازداشت شد. کشف جسد خون آلود مردجوانی 
در یکی از ساختمان های نوساز در شرق تهران از سوی همسایه ها 
به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 گزارش داده شد. با اعلام این 
خبر، تیمی از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی به همراه موسی 
رضازاده؛ بازپرس شعبه یازدهم دادسرای امور جنایی، برای 
تحقیقات میدانی راهی خانه موردنظر شدند و جسد مردجوان 
اهل کشور افغانستان را مشاهده کردند که هدف ضربات چاقو قرار 
گرفته و به قتل رسیده بود؛ بررسی های اولیه نیز نشان می داد، 
از زمان مرگ مقتول حدوداً ۲0 ساعتی گذشته است. تحقیقات 
ابتدایی حکایت از آن داشت، مقتول نگهبان ساختمان نوساز بوده 
و در محل سکونت خود احتمالا از سوی دوست خود با انگیزه 
نامشخصی هدف ضربات چاقو قرار گرفته است و قاتل پس از 
ارتکاب جنایت پا به فرار گذاشته است. در  نخستین گام مأموران 
تیم تشخیص هویت اقدام به انگشت نگاری از روی جسد کردند و 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی نیز مأموریت یافتند با بازبینی 
دوربین های مداربسته اطراف ساختمان و اقدامات اطلاعاتی 
مخفیگاه عامل این جنایت را شناسایی کنند. کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی در گام بعدی با اقدامات اطلاعاتی گسترده ابتدا 
مخفیگاه متهم را ردیابی کردند و سپس با دستور قضائی موفق به 
دستگیری وی در یک عملیات غافلگیرانه شدند؛ مردجوان نیز در 
جریان تحقیقات ابتدایی به جرم قتل با همدستی دوستش اعتراف 
و عنوان کرد که به دلیل اختلافات عمیق خانوادگی مرتکب این 
جنایت شده است. کارآگاهان در گام بعدی مخفیگاه همدست 
قاتل را در سبزوار شناسایی کردند و با دستور قضائی راهی آنجا 
شدند که پس از تعقیب و مراقبت چند دقیقه ای متهم در یک 
عملیات غافلگیرانه قبل از خروج از کشور به اتهام مشارکت در قتل 
عمدی بازداشت شد. به گزارش تسنیم، با دستور بازپرس شعبه 
یازدهم دادسرای امور جنایی، متهم برای روشن شدن زوایای 
پنهان پرونده در اختیار اداره دهم پلیس آگاهی قرار گرفت و 

تحقیقات همچنان ادامه دارد.

صاحب سوناتا سارق دریچه آب فاضلاب
رئیس پلیس آگاهی استان یزد گفت: متهمی که با خودروی 
گران قیمت خود دست به ۲0 فقره سرقت دریچه های آب 
فاضلاب زده بود، دستگیر شد. سرهنگ کارآگاه حمیدرضا 
زارع اظهارداشت: با توجه به شکایت شهروندان مبنی بر سرقت 
دریچه های آب سطح خیابان هاي شهر یزد و خطر سقوط عابران، 
شناسایي و دستگیري عامل سرقت به صورت ویژه در دستور 
کار کارآگاهان اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهي قرار گرفت. 
وي افزود: کارآگاهان پلیس با انجام کار اطلاعاتي و اقدامات 
شبانه روزي موفق به شناسایي سارق شدند و پس از اخذ مجوز 
قضائی او را در یکي از محلات شهر یزد دستگیر و در بازرسی از 
مخفیگاهش ۹ عدد دریچه چدنی آب را نیز کشف کردند. رئیس 
پلیس آگاهی استان یزد افزود: سارق در تحقیقات پلیسي به ۲0 
فقره سرقت دریچه هاي چدني آب فاضلاب در شهر یزد با خودرو 
میلیاردی سوناتا اعتراف کرد و به دادسرا معرفی شد. زارع با بیان 
اینکه تحقیقات برای شناسایي و دستگیري مالخر ادامه دارد، 
افزود: شهروندان ضمن رعایت هشدارهاي پلیسي در صورت 
مشاهده هرگونه موارد مشکوک در سطح شهر، مراتب را در 

اسرع وقت از طریق سامانه ۱۱0 اعلام کنند.

دستگیري سارق حرفه ای 
فرمانده انتظامی استان کردستان از دستگیری سارق 
حرفه ای اماکن خصوصی با کشف ۲0 فقره سرقت در شهرستان 
کامیاران خبر داد. سردار علی آزادی گفت:  در پي وقوع چندین 
فقره سرقت اماکن خصوصی، بررسي موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار مأموران پلیس آگاهي شهرستان قرار گرفت. وی 
افزود: مأموران پلیس آگاهی، با اشراف اطلاعاتی یک سارق 
حرفه ای راشناسایی و با هماهنگی مراجع قضائی وی را دستگیر 
که در تحقیقات تخصصی به ۲0 فقره سرقت اماکن خصوصی 
اعتراف کرد. سردار آزدی با بیان اینکه در بازرسی از منزل و 
مخفیگاه متهم اموال مسروقه کشف و تحویل مالباختگان شد؛ 
خاطرنشان کرد: سارق با تشکیل پرونده به مراجع قانونی معرفی 

و سپس روانه زندان شد.

کــوتــاه

کشف سوخت قاچاق 
فرمانده مرزبانی خوزستان از توقیف 
۴ فروند شناور و کشف بیش از ۴6 هزار 
لیتر سوخت قاچاق در یک هفته اخیر در 
اجرای طرح مبارزه با قاچاق خبر داد. سردار 
لطفعلی پاکباز در گفت وگو با مهر اظهار 
کرد: در راستای طرح تشدید کنترل نوار 
مرزی و جلوگیری از خروج سرمایه های 
ملی و هرگونه قاچاق و اجرای طرح رعد ۱۲ 
مأموران مرزبانی خوزستان در یگان های 
مرزی و دریایی نسبت به توقیف چهار فروند 
شناور باری و صیادی، یک دستگاه خودرو 
ایسوزو حامل مواد سوختی قاچاق موفق 
شدند. وی افزود: مأموران در بازرسی از 
شناورها و خودروی توقیف شده 6۴ هزار 
و ۱60 لیتر سوخت از نوع گازوئیل را کشف 
کردند. فرمانده مرزبانی خوزستان با اشاره 
به دستگیری ۱0 متهم در این رابطه تصریح 
کرد: کارشناسان ارزش ریالی محموله 
سوخت مکشوفه را بالغ بر ۱6 میلیارد 
ریال برآورد کردند؛ سوخت های مکشوفه 
به همراه متهمان مربوطه پس از تکمیل 
پرونده مقدماتی تحویل مراجع ذیصلاح شد.

 انهدام ۲8 باند و شبکه
 قاچاق کالا 

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان 
آذربایجان غربی از انهدام ۲۸ باند و شبکه 
قاچاق کالا و ارز در سطح استان خبر داد. 
داشت:  اظهار  فرشباف  بابک  سرهنگ 
پلیس امنیت اقتصادی با استقرار در گمرک 
قاطعانه با قاچاق کالا و همچنین احتکار 
مبارزه جدی داشته و این امر قطعا در 
برداشتن موانع و رونق تولید کمک خواهد 
کرد؛ مبارزه با فساد اقتصادی، برخورد با 
اخلالگران، محتکران، اختلاس، ارتشا، فرار 
مالیاتی و .. از جمله وظایف پلیس امنیت 
اقتصادی در استان است. وی افزود: با تلاش 
شبانه روزی همکارانم در مجموعه پلیس 
امنیت اقتصادی؛ در 6 ماه اول سالجاری ۲۸ 
باند و شبکه بزرگ قاچاق کالا و ارز در سطح 
استان )با افزایش ۳۳درصدی کشفیات( 
منهدم و تمامی اعضای آنها دستگیر و 
تحویل مراجع قضائی شدند. رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی استان با بیان اینکه حفظ 
وحراست از بیت المال و اراضی ملی از 
اولویت ها و ماموریت های پلیس است، 
اظهار داشت: ۱6۲ فقره پرونده زمین خواری 
در سطح استان کشف که ارزش ریالی آنها 
بالغ بر ۱0 هزار میلیارد ریال است. وی با 
بیان اینکه با قاطعیت با هرگونه قانون شکنی 
و اخلال در نظم اقتصادی برخورد قانونی به 
عمل می آید و پلیس این اجازه را نخواهد 
داد تا قاچاقچیان برای رسیدن به اهداف 
و مطامع خود امنیت اقتصادی را خدشه دار 
کنند، تاکید کرد: در همین راستا؛ به تعداد 
۷۱0 دستگاه خودروی شوتی  که در امر 
قاچاق با سرعت غیرمجاز از آنها استفاده 
می شدند توقیف شده اند. سرهنگ فرشباف 
در پایان یکی از اهداف مهم پلیس به عنوان 
حافظ امنیت و آرامش مردم را مقابله با 
کالای قاچاق، احتکار، زمین خواری و سایر 
جرایم اقتصادی در جامعه دانست که 
مشارکت حداکثری شهروندان و در جریان 
قراردادن پلیس از هرگونه فعالیت مخرب 
در این زمینه می تواند کمک شایانی در 
رشد و شکوفایی اقتصادی به همراه داشته 
باشد و از شهروندان خواست که هرگونه 
اخبارمربوط به قاچاق کالا و اخبار مرتبط 
با جرایم اقتصادی را به مرکزفوریت هاي 

پلیسي ۱۱0 گزارش دهند.

 عامل چک بلامحل 
کلاهبردار بود

از  لرستان  استان  انتظامی  فرمانده 
دستگیری کلاهبردار و کشف ۳0 میلیارد 
ریال چک بلامحل در شهرستان خرم آباد 
خبر داد. سردار یحیی الهی بیان داشت: 
در پي وقوع یک فقره کلاهبرداري با ترفند 
صدور چک بلامحل در شهرستان خرم آباد، 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران 
قرار گرفت. وی افزود: ماموران کلانتری ۱5 
خرم آباد با رصدهای اطلاعاتی کلاهبردار 
موردنظر را در این شهرستان شناسایی 
و طی عملیاتی ضربتی دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی استان لرستان گفت: متهم 
در تحقیقات پلیس به ۳0 میلیارد ریال 
کلاهبرداری با ترفند صدور چک بلامحل 
اعتراف و همراه پرونده تحویل مراجع قضائی 
شد. سردار الهی در پایان خاطرنشان کرد: 
شهروندان در صورت مشاهده هرگونه 
فعالیت غیرقانوني و مجرمانه توسط افراد 
مشکوک، مراتب را در اسرع وقت از طریق 

تلفن ۱۱0 به پلیس اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی استان گیلان از دستگیري 
اعضای باند ۳ نفره سارقان با اعتراف به 5۲ 
فقره سرقت در شهرستان رودسر خبر داد. 
سردار عزیزا... ملکی نقش مردم در پیشگیري 
از وقوع سرقت را بسیار مهم قلمداد کرد و با 
اشاره به اینکه در این زمینه توجه به هشدارها 
و توصیه هاي پلیس مي تواند از وقوع بسیاري 
از سرقت ها جلوگیري کند، اظهار داشت: 
پلیس با برخورد قاطع با سارقان و تشدید 
نه به ویژه در محله های  اقدامات پیشگیرا
جرم خیز، محیط را برای فعالیت مجرمانه 
ناامن می کند. وي در ادامه با بیان اینکه در 
پی ارجاع چند فقره پرونده سرقت مختلف 
انتظامی  مقرهای  به  سریالي  به صورت 
شهرستان رودسر طی هفته های گذشته، 
بلافاصله پیگیری موضوع در دستور کار پلیس 
قرار گرفت، افزود: کارآگاهان پلیس آگاهي 
پس از پیگیری سرنخ های به دست آمده از 
صحنه  های وقوع جرم و تحقیقات میداني 

صورت گرفته، اعضای باند ۳ نفره سارقان این 
پرونده ها را شناسایی کردند. فرمانده انتظامی 

استان گیلان با اعلام اینکه مشخصات این 
افراد در اختیار تمامی واحدهای گشتی 

قرار گرفت، تصریح کرد: سارقان حین تردد 
با یکدستگاه خودرو ۲0۷ سرقتی در شهر 
چابکسر توسط پلیس رویت که پس از تعقیب 
و مراقبت و اقدام فنی این افراد دستگیر شدند. 
این مقام ارشد انتظامی از اعتراف سارقان 
به ۱۲ فقره سرقت خودرو، ۱0 فقره سرقت 
موتورسیکلت، ۱5 فقره سرقت قطعات خودرو 
و ۱5 فقره سرقت معابر و اماکن خصوصی در 
شهرستان های رودسر، لاهیجان و لنگرود 
و فروش اموال مسروقه به 6 مالخر مختلف 
خبر داد و گفت: مالخران دستگیر و به همراه 
سارقان ۳0، ۳۴ و ۳۷ ساله برای سیر مراحل 
قانونی به مرجع قضائی معرفی و روانه زندان 
شدند. سردار ملکی در پایان خاطرنشان کرد: 
یکی از اصلی ترین و مهمترین اولویت هاي 
پلیس، برخورد با جرایم به خصوص سرقت 
و پیشگیری از وقوع آن است که این مهم با 
تلاش شبانه روزی کارکنان نیروی انتظامی 

به جد دنبال می شود.

انهدام باند سارقان سریالی 

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری یک قاتل 
در غرب استان تهران خبر داد. سردار کارآگاه علی ولیپور 
گودرزی اظهار داشت: در پی وقوع یک فقره قتل و دریافت 
این خبر به پلیس آگاهی، موضوع رسیدگی به این پرونده 
در دستورکار تیمی زبده از کارآگاهان اداره دهم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان 
در گام نخست با بررسی صحنه جرم دریافتند مردی با 
وجود جراحت عمیق در قسمت ران پای چپ به دلیل 
شدت خونریزی فوت کرده است. کارآگاهان با استفاده از 
تحقیقات میدانی و اطلاعاتی دریافتند؛ مقتول خودش را 
با پای زخمی به نزدیکی ساختمانی در یکی از محله های 
غرب استان تهران می رساند، اما به دلیل خونریزی بالا 

فوت می کند. این مقام انتظامی در ادامه تصریح کرد: 
یکی از اقوام درجه یک مقتول پس از دعوت به اداره دهم 
پلیس آگاهی اظهار داشت: »مقتول تبعه خارجی است و 
پس از عزیمت به ایران با من تماس گرفت و گفت که در 
یک محل ساکن شده، اما پس از آن دیگر خبری از وی 
نشد، اما ناگفته نماند که مقتول با یکی از دوستانش در 
زمان حضور در کشور مبدا اختلاف داشته و به او مشکوک 
هستیم.« رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ با بیان اینکه 
کارآگاهان پس از تحقیقات از محل حادثه و تطابق تصویر 
قاتل با دوست مقتول موفق شدند قاتل را شناسایی کنند، 
عنوان کرد: کارآگاهان در یک عملیات با استفاده از اصل 
غافلگیری موفق شدند متهم را در مخفیگاهش دستگیر 

و به اداره دهم انتقال دهند. سردار علی ولیپور گودرزی 
ادامه داد: قاتل در بازجویی های اولیه صراحتا به ارتکاب 
قتل معترف شد و اقرار داشت: »با مقتول بر سر ۲0 میلیون 
تومان وجه اختلاف داشتیم و وی هر زمان حرف از پرداخت 
بدهی می شد با من درگیر و مرا مورد ضرب و شتم قرار 
می داد، تا اینکه یک روز من را به یک مهمانی دعوت کرد و 
هنگامی که از مهمانی خارج شدیم بحث بدهی اتفاق افتاد 
و با یکدیگر درگیر و من وی را با یک ضربه چاقو به ران 
پایش مجروح کردم و از صحنه متواری شدم.« این مقام 
انتظامی در پایان نیز خاطرنشان کرد: متهم با صدور قرار 
قانونی از سوی مراجع قضائی، به جرم قتل عمدی به زندان 

معرفی شد.

قتل تبعه خارجی به دلیل اختلافات مالی

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری تعدادی 
آدم ربا در غرب استان تهران خبر داد. سردار کارآگاه 
علی ولیپور گودرزی اظهار داشت: در پی وقوع یک 
فقره آدم ربایی در غرب استان تهران و دریافت این خبر 
به پلیس آگاهی، موضوع رسیدگی به این پرونده در 
دستورکار تیمی زبده از کارآگاهان اداره یازدهم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان در 
گام نخست با استفاده از تحقیقات میدانی و اطلاعاتی در 
محل آدم ربایی دریافتند؛ اواسط شهریورماه سالجاری 
۳ مرد بدون پوشش ظاهری )ماسک و کلاه( با استفاده 

از سلاح سرد به یک ساختمان نفوذ و پس از نیم ساعت 
مضروب را به صورت مجروح و با دست و چشمان بسته از 
ساختمان خارج و با یک خودروی پراید به مکان نامعلومی 
منتقل می کنند. این مقام انتظامی در ادامه تصریح کرد: 
کارآگاهان در ادامه با استفاده از شیوه های نوین کشف 
جرم متوجه شدند؛ فرد ربوده شده مدت ها با همسر و 
فرزند خود اختلاف داشته و در روز حادثه، ربایندگان با 
هماهنگی پسر وی به ساختمان وارد شده اند. بنابراین با 
هماهنگی های قضائی، فرزند وی در یک از شهرستان های 
حومه شهر تهران دستگیر و به اداره یازدهم پلیس آگاهی 

انتقال داده شد. رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ در ادامه 
با بیان اینکه متهم در بازجویی اولیه صراحتا حقایق را اقرار 
کرد، عنوان داشت: کارآگاهان با استفاده از فنون بازجویی 
موفق شدند محل نگهداری فرد ربوده شده را شناسایی 
و در یک عملیات ضربتی و منسجم ۲ تن از ربایندگان را 
دستگیر کنند و با شناسایی محل نگهداری فرد ربوده شده 
وی را آزاد و با توجه به شدت جراحات او را به بیمارستان 
منتقل کردند. سردار ولیپور گودرزی در پایان خاطرنشان 
کرد: متهمان با صدور قرار قانونی از سوی مراجع قضائی 

به زندان منتقل شدند.

پدری که توسط پسر ربوده شد

رئیس پلیس آگاهی استان مازندران از کشف قتل پس از ۳ سال در شهرستان فریدونکنار و 
شناسایی و دستگیری قاتل و همدستانش خبر داد. سرهنگ علی قیصری گفت: در پی وقوع 
یک فقره سرقت مسلحانه در بهمن ماه ۱۳۹۹ در شهرستان فریدونکنار و قتل صاحبخانه با 
توجه به متواری شدن قاتل از صحنه جنایت، مراتب در دستور کار پلیس آگاهی شهرستان قرار 
گرفت . وی تصریح کرد: با اعزام تیم تخصصی بررسی صحنه جرم پلیس آگاهی استان و بررسی 
همه جانبه صحنه جنایت مشخص شد، قاتل با سلاح جنگی کمری، مقتول را به قتل رسانده و 
پس از آن با سوئیچ موجود در منزل، خودرو مقتول را به سرقت برده و در حوالی خیابان منتهی 
به منزل مقتول آن را رها کرده و متواری شده است. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
مازندران، اظهار کرد: با توجه به پیچیدگی پرونده و عدم دسترسی به سرنخ های لازم برای کشف 
جرم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی استان قرار گرفت. 
سرهنگ قیصری با اشاره به تشکیل کارگروه تخصصی متشکل از کارآگاهان ادارات عملیات ویژه، 
جرایم جنایی، تشخیص هویت و اطلاعات جنایی در نهایت با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی متهم 
به قتل پس از ۳ سال شناسایی و با هماهنگی قضائی در عملیاتی ضربتی دستگیر شد. رئیس 
پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان مازندران افزود: متهم به قتل در تحقیقات و بازجویی های 
فنی پلیس با توجه به شواهد و قرائن موجود لب به اعتراف گشود و به قتل با انگیزه تسویه حساب 
شخصی با همدستی فردی دیگر اقرار کرد . سرهنگ قیصری با اشاره به تشکیل پرونده برای متهم 
از معرفی وی به مرجع قضائی خبر داد و گفت: وی پس از تفهیم اتهام و بازسازی صحنه قتل برای 

سیر مراحل قانونی با صدور قرار مناسب روانه زندان شد .

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان تهران از انهدام یک باند شرکت هرمی و 
دستگیری ۱۷ نفر از اعضای آن در فردوسیه شهریار خبر داد. سرهنگ فضل ا... سواری پور گفت: 
در پي دریافت گزارشي مبني بر فعالیت اعضای یک شرکت هرمی در شهر فردوسیه شهریار 
و تردد افراد جوان و مشکوک با هدف عضوگیري براي شرکت هاي هرمي، بررسی موضوع در 
دستور کار پلیس قرار گرفت. وی با بیان اینکه ماموران انتظامي با انجام تحقیقات نامحسوس 
از صحت موضوع اطمینان حاصل کردند، افزود: محل فعالیت اعضای این باند در شهر فردوسیه 
شناسایي و ماموران انتظامي با هماهنگي قضائي به محل موردنظر اعزام شدند. رئیس پلیس 
آگاهی فرماندهی انتظامی غرب استان تهران بیان داشت: ماموران انتظامی، ۱۷ نفر از اعضای 
این شرکت هرمي را که از سایر استان هاي کشور از قبیل تهران، اصفهان، فارس، خوزستان، 
زنجان، گیلان، بوشهر که اغلب از جوانان بیکار بوده و از طریق آگهی کاریابي و مشاغل در 
دام کلاهبرداران گرفتار شده بودند را دستگیر و شبکه اصلی این باند کلاهبرداری را متلاشی 
کردند و مقدار زیادی اقلام تبلیغاتی از محل فعالیت متهمان در یک منزل مسکوني در شهر 
فردوسیه شهریار نیز کشف شد. سرهنگ سواری پور با اشاره به اینکه اعضای این باند شرکت 
هرمی از هر نفر به طور میانگین ۲ میلیارد ریال اخذ کرده بودند، تصریح کرد: متهمان با تشکیل 
پرونده براي سیر مراحل قانوني به مرجع قضائی معرفی شدند. این مقام انتظامی در پایان گفت: 
خوش باوری و عدم اطلاع افراد از جوانب و پیامدهای عضویت در شرکت های هرمی، ایجاد 
امید کاذب پولدارشدن، سطحی نگری، بی تجربگي و وسوسه از مهمترین علل فعالیت افراد 

در این شرکت ها است.

انهدام باند کلاهبرداری شرکت هرمی کشف قتل پس از 3 سال 

کشف ۵۶ کیلو شیشه از مخفیگاه قاچاقچی  بازداشت ۲ فعال غیرمجاز ارزی
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف محل فعالیت غیرمجاز ارزی 
و بازداشت ۲ نفر در این خصوص خبر داد و گفت: متهمان در دفتر مذکور اقدام به 
انجام حوالجات غیرقانونی ارز کرده بودند. سرهنگ مهدی افشاری افزود:  درپی 
اقدامات فنی و اطلاعاتی پیش دستانه در مبارزه با اخلال گران بازار ارز و کسب 
خبری مبنی بر فعالیت غیر مجاز ارزی توسط افرادی در دفتری در خیابان شریعتی 
عوامل پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ رسیدگی به موضوع را در دستورکار 
خود قرار داده و در جریان آن ۲ نفر از فعالان غیرمجاز ارزی را که به صورت گسترده 
اقدام به انجام حوالجات غیرقانونی ارز کرده بودند، شناسایی کردند. وی ادامه داد: 
در بازرسی از دفترکار این افراد که فاقد هرگونه جواز کسب و تابلو بود؛ بیش از 
۷۳۳ هزار واحد انواع ارز، ۱۲قطعه انواع سکه، لپ تاپ، آی پد، گوشی تلفن همراه، 
پول شمار، ترازوی دیجیتال و تعداد زیادی اسناد و مدارک و مستندات مربوط به 
فعالیت غیرمجازی ارزی و طلا کشف و ضبط شد. همچنین دو فعال غیرمجاز ارزی 
نیز دستگیر و به مقر انتظامی منتقل شدند که در جریان بازجویی های انجام شده 
به جرم خود اعتراف کردند. رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ اضافه کرد: 
برای دو متهم پرونده ای تشکیل و این افراد برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 
دادسرا شدند. افشاری از شهروندان خواست که معاملات خود اعم از خرید و فروش 
اموال منقول و غیرمنقول را به صورت شفاف با پول رایج کشور و با اسناد اعتباری 
اعم از چک و... انجام داده و از دریافت هرگونه ارز خارجی که منشأ آن نامشخص 

است خودداری کنند.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر پایتخت از کشف 56 کیلوگرم شیشه از مخفیگاه قاچاقچی موادمخدر خبر 
داد. سرهنگ حسین باباپور  از عملیات موفق این پلیس در دستگیری یکی از قاچاقچیان موادمخدر در جنوب 
پایتخت خبر داد و اعلام کرد: در این عملیات 56 کیلو شیشه کشف شد. سرهنگ باباپور بیان کرد: در راستای 
مبارزه بی امان با قاچاقچیان موادمخدر و سوداگران مرگ یکی از قاچاقچیان موادمخدر شناسایی و پرونده ای 
در این خصوص در معاونت عملیات ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر فاتب تشکیل و بررسی و تحقیق پیرامون 
جزئیات آن در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فاتب ادامه داد: با 
پیگیری و تحقیقات میدانی پلیس و اقدامات پیچیده اطلاعاتی و چگونگی عملکرد مظنون پرونده برای پلیس 
محرز و محل اختفای و نگهداری موادمخدر شناسایی و اقدامات مقدماتی جهت اخذ دستور ورود به مخفیگاه 
متهم از طرف مرجع قضایی انجام شد. وی گفت: ماموران با رعایت جوانب قانونی و حقوق شهروندی به محل 

اختفای متهم مراجعه و در اقدامی ضربتی موفق شدند متهم را دستگیر کنند.



 آرمان ملی: روزنامه رکورد پرتغال در شماره دیروز خود 
مدعی شد که استقلال در پرونده محمد محبی به پرداخت 
500 هزار یورو به باشگاه سانتاکلارا پرتغال محکوم شده است.

 شروع 
محمد محبی مهاجم ملی پوش استقلال با پایان فصل 
بیست و دوم لیگ برتر ایران بازیکن سانتاکلارای پرتغال 
محسوب می شد و ادامه فعالیت او در استقلال نیازمند جلب 
رضایت باشگاه پرتغالی بود. در قرارداد محبی با استقلال که 
در ابتدای لیگ گذشته امضا شد، آمده که اگر باشگاه استقلال 
تمایل به ادامه همکاری با این بازیکن داشته باشد، با پرداخت 
مبلغ 600 هزار دلار به سانتاکلارا این قرارداد اتوماتیک وار 
تمدید می شود. خرداد ماه گذشته حجت کریمی سرپرست 
مدیرعاملی وقت باشگاه استقلال در این خصوص در جمع 
خبرنگاران گفت: »با محبی قرارداد داریم و مشکلی نداریم. 
چون اگر یک مبلغ 600 هزار دلاری پرداخت کنیم، او بازیکن 
استقلال می شود.« مبلغ موجود در قرارداد محبی برای قطعی 
شدن قراردادش با استقلال 600 هزار یورو است که این مبلغ 
با نرخ روز ارز در ایران حدود ۳0 میلیارد تومان می شد. عددی 
که در روزهای بی پولی استقلال و با مشکلاتی که باشگاه در 

پرداختی به اعضای فصل گذشته اش دارد، زیاد است.
 

 پرونده در دادگاه؟
چند روز بعد علی امیری، قائم مقام باشگاه استقلال در 
گفت وگو با برنامه فوتبال برتر در خصوص اینکه گفته می شود 
پرداخت قسط اول از مبلغ 600 هزار دلاری توسط باشگاه 
استقلال به سانتا کلارا پرتغال برای دریافت رضایت نامه محمد 
محبی انجام شده، عنوان کرد: اصلا چنین مسأله ای صحت 
ندارد. باشگاه سانتاکلارا به خاطر اینکه سال گذشته باید ۲۴0 
هزار دلار دریافت می کرد ولی فقط ۱00 هزار دلار به حساب 
این باشگاه نشست، به طور کلی درخواست ابطال قرارداد را 
داد و این پرونده در دادگاه CAS باز است. او ادامه داد: ما بارها 
با باشگاه سانتا کلارا مذاکره داشتیم و گفتیم یک حساب به 
ما عنوان کنید تا نسبت به واریز این وجه)۱۴0 هزار دلار باقی 
مانده از طلب فصل قبل( را پرداخت کنیم که آنها عنوان کردند 
این عدد را قبول نداریم. قائم مقام باشگاه استقلال در خصوص 
نامشخص بودن وضعیت ۱۴0 هزار دلار پرداختی سال گذشته 
به سانتاکلارا ابراز کرد: صراف واسطه می گوید به خاطر بحث 
تحریم این مبلغ در یک بانک واسطه بلوکه شده و در حال 
پیگیری برای آزاد شدن آن هستیم. امیری یادآور شد: آقای 
حجت کریمی یک نفر را به عنوان نماینده از کشور پرتغال به 
باشگاه سانتاکلارا فرستاد تا مذاکره لازم را انجام دهد و نتیجه 
را به باشگاه استقلال بگوید. قائم مقام باشگاه استقلال تصریح 
 CAS کرد: باشگاه سانتا کلارا پرونده فصل قبل را به دادگاه
برُده و آن قرارداد برای این باشگاه معتبر نیست، اما نماینده 

آقای کریمی در پرتغال طی دو روز اخیر به باشگاه سانتاکلارا 
رفته تا مذاکرات را با مدیرعامل و وکیل این باشگاه پیش ببرد 

و نتیجه را عنوان کند. 

 صحبت های محبی 
محمد محبی در حالی فصل گذشته برای استقلال به میدان 
رفت که حضور قرضی در جمع آبی ها داشت و این باشگاه 
می توانست با پرداخت قسط دوم مبلغ رضایت نامه به مبلغ 
۱۴0 هزار یورو به سانتا کلارا پرتغال شرایط حضور قطعی او 
را فراهم کند و در پایان فصل این ستاره را با پرداخت 600 
هزار یورو به طور دائمی به خدمت بگیرد ولی باشگاه استقلال 
حتی قسط دوم را هم به سانتا کلارا نداد تا تیم پرتغالی تصمیم 
دیگری برای ستاره ایرانی خود بگیرد و او را راهی روستوف 
کند. تیرماه سال جاری محمد محبی در گفت وگو با برنامه 
فوتبال برتر در این باره عنوان کرد: ۱۴0 هزار یورو باید از سوی 
باشگاه استقلال به سانتا کلارا پرداخت می شد تا در نهایت 
قراردادم نهایی شود ولی این مبلغ به طرف پرتغالی داده نشد. 
فکر می کنم تا سه، چهار روز پس از فینال جام حذفی فرصت 
بود تا من با پرداخت 600 هزار یورو به سانتاکلارا بتوانم 
رضایت نامه قطعی به مقصد استقلال بگیرم ولی این اتفاق 
نیفتاد. او ادامه داد: باور کنید حداقل ۳0 روز منتظر ماندم تا 
استقلال این کار را انجام بدهد ولی بیشتر از این نمی توانستم 
صبر کنم. اگر روستوف هم پول من را پرداخت نمی کرد و 
منتظر استقلال می ماندم، باید به لیگ یک پرتغال می رفتم و 
برای سانتا کلارا بازی می کردم. ستاره فصل گذشته استقلال 
یادآور شد: شاید مدیران استقلال پول را پرداخت کردند و 
این پول بلوکه شده و برگشت خورده، اما خود شما )میثاقی( 
دو هفته قبل در برنامه فوتبال برتر گفتید که این پول صرف 
خرید یک خانه برای یک بازیکن در مهرشهر شده است! 

من هم می دانستم که این پول به پرتغال نرفته است، 
اما طبق همان رسید که باشگاه استقلال منتشر 
کرده، باید پول به حساب سانتا کلارا می نشست. 
مگر می شود شما پول بدهید و به حساب آنها 

ننشیند؟ محبی یادآور شد: اعتبار باشگاه بزرگ 
استقلال در آسیا و جهان خیلی است. مگر 

می شود شما یک رسید منتشر کنید 
و بگویید پول بلوکه شده و همان را 

به سانتا کلارا بدهید؟ با این کارها 
اعتبار باشگاه استقلال زیر سوال 

می رود. 

 غرامت؟
روزنامه رکورد پرتغال در شماره دیروز خود مدعی شد که 
استقلال در پرونده محمد محبی به پرداخت 500 هزار یورو به 
باشگاه سانتاکلارا پرتغال محکوم شده است. خبری عجیب و 

شوکه کننده که نمی تواند خوشایند مدیران و هواداران باشگاه 
باشد. این روزنامه پرتغالی از تیتر »محبی نیم میلیون یورو به 
سانتا کلارا می آورد« استفاده کرده و در شرح ماجرا نوشته 
است: سانتاکلارا حدود نیم میلیون دلار از استقلال خواهد 
گرفت. موضوع، به تصمیم دادگاه داوری ورزشی )TAD( در 
مورد شکایت آزورایی ها )لقب سانتاکلارا( از صدرنشین فعلی 
لیگ ایران برمی گردد که محمد محبی را در فصل ۲0۲۲ – 

۲0۲۳ به این باشگاه قرض داده بودند.
 به گزارش رکورد، مبلغ قرارداد قرضی محمد محبی برای 
یک فصل ۲50 هزار یورو بوده که باشگاه استقلال از پرداخت 
آن خودداری کرده است. سانتاکلارا پرونده را به فیفا برده که 
 )TAD( این باشگاه پرتغالی سپس به دادگاه داوری ورزش
شکایت کرده است. پس از آنکه سانتاکلارا دلایل کافی را 
در این زمینه ارائه کرد، استقلال را نه تنها به پرداخت ۲50 
هزار یورو مبلغ رضایت نامه محکوم کرده بلکه آبی ها باید 
۲50 هزار یورو دیگر به عنوان بند پیش فرض این قرارداد به 
طرف پرتغالی پرداخت کند. طبق ادعای رکورد، استقلال در 
مجموع باید 500 هزار یورو به سانتاکلارا پرداخت کند. این 
در شرایطی است که آبی ها پیش از این مدعی بودند مبلغ 
رضایت نامه محبی را پرداخت کرده اند ولی به دلیل مشکلات 
بانکی و تحریم ها، این رقم به حساب سانتاکلارا واریز نشده 

است.
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گفت وگو
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  کوتاه 
ایسنا: تیم ملی فوتبال زنان ایران با شکست برابر فیلیپین 
به کارش در انتخابی المپیک پایان داد. تیم ملی فوتبال زنان 
ایران در سومین دیدارش در انتخابی المپیک به دیدار 
فیلیپین رفت و در نهایت با یک گل تن به شکست داد تا با یک 
تساوی و دو شکست به کارش در این دور از رقابت ها پایان 
دهد. آنیس در دقیقه ۱۹ تک گل فیلیپین را روی یک ریباند 
وارد دروازه زهرا خواجوی کرد و تیمش را پیش انداخت. در 
نیمه نخست زهرا قنبری با یک سر توپ موقعیت خوبی برای 
خود ایجاد کرد ولی ضربه او را دروازه بان فیلیپین مهار کرد. 
ملی پوشان ایران در نیمه دوم نیز یک بار تیر دروازه حریف را به 
لرزه درآوردند و بدشانس بودند که نتوانستند به اولین گلشان 

در این تورنمنت برسند. 
تسنیم: سرمربی تیم فوتبال نساجی معتقد است شاگردان 
پاکو خمس در دیدار با شمس آذر قزوین و ذوب آهن اصفهان 
شایسته شکست نبودند. به گزارش روابط عمومی باشگاه 
نساجی مازندران، سیدمهدی رحمتی درباره دیدار تیم فوتبال 
نساجی مازندران مقابل تراکتور تبریز اظهار داشت: فردا بازی 
سختی با تیم خوب تراکتور داریم. تراکتور در فصل جاری از 
لحاظ در اختیار داشتن بازیکنان سرشناس و دارای سوابق 
ملی و همچنین بازیکنان خارجی، یکی از بهترین تیم های 
لیگ برتر است. سرمربی نساجی با اشاره به دو شکست اخیر 
تراکتور در لیگ برتر که مقابل شمس آذر و ذوب آهن رقم 
خورد، گفت: تراکتور در این دو بازی مستحق باخت نبود 
و می توانست برنده باشد. تراکتور به دلیل حضور سرمربی 
جدید خود - چه در فصل قبل و چه فصل فعلی - فوتبال زیبا 
و تماشاگرپسندی ارائه می کند. مطابق آنالیزی که همکاران 
ما انجام دادند، تیم حریف موقعیت های گلزنی زیادی با 

پرس های متناوب از بالا خلق می کند. 

بیــن المــلل 

 
کیانوش رستمی شرط نصیرشلال

 را پذیرفت 
ایسنا: کیانوش رستمی اعلام کرد در لیگ 
وزنه می زند و از این پس زیر نظر کادرفنی 
تمرین خواهد کرد. نواب نصیرشلال سرمربی 
تیم ملی وزنه برداری برای حضور کیانوش 
رستمی در اردوی تیم ملی، این شرط را گذاشته 
بود که او در هفته اول لیگ برتر که در رشت 
آغاز شده است، شرکت کند. رستمی اکنون 
در صفحه شخصی خود اعلام کرد که در لیگ 
وزنه می زند و زیر نظر سرمربی تیم ملی فعالیت 
خواهد کرد. او در این باره اعلام کرد: به حرمت 
فدراسیون وزنه برداری که جوانی ام را در این 
رشته پشت سر گذاشته ام و به احترام سرمربی 
تیم ملی که با هم در المپیک ۲0۱۲ لندن 
افتخار کسب کردیم به عنوان وزنه بردار آزاد به 
رشت و لیگ برتر خواهم رفت. البته هنوز ۳0 
درصد درد زانو دارم، اما بی شک در تمرینات 
زیر نظر کادرفنی تیم ملی برای اعتلای نام ایران 

بی منت از جان مایه خواهم گذاشت. 

 موافقت با میزبانی ایران
IFBB از رقابت های جهانی 

ایسنا: میزبانی ایران از رقابت های جهانی 
بدنسازی ۲0۲۴ به تایید هیات رئیسه و کنگره 
IFBB رسید.  هیات رئیسه و کنگره فدراسیون 
جهانی IFBB با میزبانی ایران از رقابت های 
جهانی ۲0۲۴ موافقت کرد. در این نشست 
که در سانتاسوسانای اسپانیا محل برگزاری 
مسابقات قهرمانی پرورش اندام و فیتنس 
جهان  در سال ۲0۲۳ برگزار شد، عبدالمهدی 
 IFBB نصیرزاده رئیس کمیسیون دانشگاهی
و صادق هاشمی رئیس کمیسیون فیتنس 
چلنج IFBB به عنوان دو عضو ایرانی هیات 
اجرایی حضور داشتند. یکی از موارد مطرح 
شده در جلسه هیات رئیسه میزبانی ایران از 
مسابقات پرورش اندام قهرمانی جهان  در سال 
۲0۲۴ بود که این موضوع با رای اکثریت مورد 
تصویب قرار گرفت و سپس به تصویب کنگره 

فدراسیون جهانی رسید. 

منهای فوتبال 

تن هاخ پس از شکست تلخ یونایتد در  
شهرآورد منچستر: »من مطمئن ام!« 
سرمربی هلندی منچستریونایتد امیدوار 
است شاگردانش در آینده بهترین عملکرد 
ممکن را داشته باشند. یونایتد در شهرآورد 
منچستر با نتیجه سه بر صفر از منچسترسیتی 
شکست خورد تا اریک تن هاخ و شاگردانش 
بیشتر از قبل مورد انتقاد قرار بگیرند. یونایتد 
تحت هدایت سرمربی هلندی در فصل جاری 
با وجود حواشی فراوان مانند اخراج جیدون 
سانچو از ۱0 بازی ۱5 امتیاز به دست آورده 
و در رده هشتم جدول لیگ برتر انگلیس 

قرار دارد. 

 ویــژه

تضمین قهرمانی نیم فصل استقلال؟!

در خصوص برتری استقلال مقابل آلومینیوم باید بگویم 
یکسری از بازی ها در لیگ برتر هستند که نتیجه گرفتن 
از آن سخت است و این بازی هم یکی از تنها بود. بازی های 
این چنینی معمولاً موقعیت گل چندانی ندارند و تیمی که 
فرصت طلب باشد و از حداقل فرصت ها استفاده بهینه را ببرد 
می تواند سه امتیاز را مال خودش کند. به نظرم استقلال در 
این موضوع موفق بود و در کنار انتقاداتی که ممکن است به 
تیم در این بازی صورت بگیرد باید توجه کرد مهم سه امتیاز 
بود که حاصل شد. تغییراتی که در ترکیب اصلی انجام شد 
هم ریتم استقلال را در طراحی حملات کند کرده بود. حضور 
بلانکو در ترکیب اصلی هم با توجه به اینکه این بازیکن هنوز 
از آمادگی کامل برخوردار نیست کمی خط جلوی استقلال را 
از ریتم انداخت . به نظرم او بازیکن با کیفیتی است و در ادامه 
با آمادگی و هماهنگی بیشتر می تواند به تیم کمک کند. در 
خصوص اشتباهات داوری ظاهرا هرچه بیشتر حرف زده شود، 
بی تاثیرتر است، اما احساس می کنم داوران این فصل پیش 
از هر زمان دیگری استقلال را اذیت می کنند. در یک کلام 
می توان گفت قضاوت  داوران در حد فوتبال ما نیست. در مورد 
محرومیت نکونام هم باید بگویم دیگر به این مسائل عادت 
کرده ایم، ظاهراً با اعتراض به رای صادر شده از سوی باشگاه 
او مقابل شمس آذر روی نیمکت می نشیند، چراکه بی شک 
محرومیت سرمربی استقلال باعث ضرر این تیم خواهد شد، 
چراکه حضور جواد نکونام روی نیمکت و کنار زمین یک نعمت 
است که ظاهراً قرار است استقلال را از آن محروم کنند. در 
مورد تقابل استقلال با شمس آذر هم مطمئن باشید شاگردان 
جواد نکونام دیدار سختی مقابل این تیم پیش رو خواهند 
داشت، چراکه شمس آذر تیمی بدقلق است و باید با تمام توان 
برای پیروزی مقابل آنان به میدان رفت. به نظرم استقلال 
چنانچه موفق به پیروزی در این دیدار شود شاید بتوان گفت 

قهرمانی نیم فصل خود را تضمین کرده است. 

حسین چرخابی سرمربی سابق سپاهان و 
کارشناس فوتبال کشورمان در مورد تقابل 
سپاهان و نساجی و البته نقطه ضعف این تیم 

صحبت کرد. 
 درباره دیدار تیم سپاهان با نساجی 

چه نظری دارید؟
آرامی  و  بی روح  بازی  اول،  نیمه  در   
را مشاهده کردیم، تیم ها بیش از اندازه با 
حوصله بازی می کردند، حتی در مواقعی از 
نیمه اول تیم نساجی کمی نسبت به سپاهان 
عملکرد بهتری داشت. توپ ها و موقعیت های 
خطرناکی که روی هر دو دروازه می رفت، به 

اندازه انگشتان دو دست هم نبود. 
سپاهان نیمه دوم را بهتر آغاز کرد اما 
برخلاف جریان بازی روی حمله تیم نساجی 
و جا ماندن دفاع سپاهان تیم نساجی به گل 
رسید، هنگامی که محمدرضا آزادی توانست 
دروازه سپاهان را باز کند، به هیچ عنوان 
توسط دفاع مهار نشده بود و این اشتباهی 
بود که به طور مرتب در دفاع سپاهان مشاهده 
می شد. سپاهان همیشه تیم هجومی بوده 
است، بازیکنان خارجی که سپاهان در اختیار 
دارد نمی توانند تأثیر زیادی داشته باشند. 
بازیکنان زیادی مانند برایان دابو در اصفهان 
و در آکادمی باشگاه داریم که فقط پاس های 

ساده و روبه عقب دهند. 
 نقطه ضعف سپاهان چیست؟

اعتقاد دارم سپاهان در دفاع تیمی ضعیف 
عمل می کند، هافبک های سپاهان علاقه 
دارند در حمله های تیم شرکت کنند و فکر 
نمی کنند که امکان دارد حریف هم صاحب 
توپ شود و دست به ضد حمله بزند. وقتی 
وسط زمین از دست برود هافبک های حریف 
نند پاس های در عمق  بسیار راحت می توا
دهند که خیلی از این پاس ها را پیام نیازمند 
با جبران کردن فضای خالی پشت دفاع مهار 
کرد. وظیفه دروازه بان این است که فضای 
خالی پشت دفاع را پر کند، پیام نیازمند هم 
دقیقاً همین کار را انجام داد و خوب کار کرد 
زیرا او دروازه بان مطمئنی است که کمتر دچار 

اشتباه می شود. 

صادق ورمزیار 
 کارشناس فوتبال 

چرخابی:
سپاهان در دفاع تیمی 

ضعیف عمل می کند

باشگاه بایرن مونیخ از امضای 
۲۰۲۷ با  قرارداد تا سال 
الکساندر پاولوویچ خبر داد. 
این هافبک دفاعی ۱۹ ساله 
پرورش یافته آکادمی بایرن 
است و سابقه بازی در تمام 
رده های سنی این باشگاه را در 

کارنامه دارد. 

آدیداس کفش جدیدی را 
به مناسبت هشتمین توپ 
طلای لیونل مسی، برای این 
بازیکن طراحی کرده است. 
کفش جدید طراحی شده 
برای مسی با الهام از توپ های 
طلایی است که او در طول این 
مدت به دست آورده است.

بعد از استقبال فوق العاده 
و البته همیشگی هواداران 
ملوان در دیدار با پرسپولیس، 
این بار نوبت به طرفداران 
تیم سپیدرود رشت رسید. 
البته سپیدرودی ها مهمان 
شهدای رزکان کرج در 
ورزشگاه انقلاب کرج بودند. 

ـت
وشـ

س ن
        حمایت   تمدید کفشعک

چرا طارمی بهترین لژیونر سال آسیا نشد؟

گل محمدی: آدم های بیخودی گفتند اشک تمساح می ریزم

طارمی یکی از نامزدهای اصلی کسب 
عنوان بهترین لژیونر آسیا بود اما در نهایت 
مدافع کره ای این عنوان را تصاحب کرد. 
سه شنبه شب گذشته مراسم بهترین های 
سال آسیا برگزار شد و کیم مین جائه 
توانست بالاتر از مهدی طارمی عنوان 
بهترین لژیونر سال آسیا را از آن خود کند. 
کیم مین جائه نقشی مهم در قهرمانی ناپولی 
در فصل گذشته سری آ ایفا کرد و توانست 
در تیم اسپالتی ۴5 بازی انجام دهد. او 

فصل گذشته به طور میانگین ۸6 دقیقه 
در تمامی مسابقات حاضر بود. تیم ناپولی 
در فصل گذشته تنها ۴ بار باخت و ۲۸ گل 
خورد که مدافع کره ای در آن سهم بزرگی 
داشت. همین موضوع نیز سبب شد تا این 
بازیکن در تابستان کنونی با پیشنهاد 50 
میلیون یورویی بایرن مونیخ مواجه شود و 
به آلمان سفر کند. در بایرن مونیخ مدافع 
کره ای در تمامی مسابقات بازی کرده و 
توانسته به مهره اصلی توخل در خط دفاعی 

با زوج اوپامکانو یا دلیخت بدل شود. بایرن با 
او به غیر از سوپرکاپ آلمان تاکنون باختی 
را تجربه نکرده است. این تیم در ۹ بازی 
بوندس لیگا ۷ گل خورده است. ارزش او 
در سایت ترانسفرمارکت 60 میلیون یورو 
تخمین زده شده و هشتمین مدافع باارزش 
دنیاست. این در حالی است که طارمی فصل 
گذشته با پورتو نایب قهرمان لیگ پرتغال 
شد و توانست ضمن قهرمانی با این تیم در 
سوپرکاپ، جام اتحادیه و جام حذفی فوتبال 

پرتغال به مقام آقای گلی در لیگ پرتغال نیز 
دست یابد. مهاجم ایرانی پورتو فصل گذشته 
برای تیمش در تمامی رقابت ها 5۱ بازی 
انجام داد و آمار ۳۱ گل و ۱۴ پاس گل را به 
ثبت رساند. او از ۳۴ بازی فصل، ۳۳ بار در 
ترکیب پورتو قرار گرفت و به طور میانگین 
۷5 دقیقه در تمامی مسابقات برای این تیم 
بازی کرد. دیگر نامزد این بخش کائورو 
میتوما، بازیکن ژاپنی برایتون بود که او نیز 

فصل خوبی با تیم انگلیسی سپری کرد. 

یحیی گل محمدی، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: 
فکر می کنم فردا شاهد یک فوتبال جذاب و فنی از سوی هر دو 

تیم پرسپولیس و صنعت نفت باشیم. 
 بازی با صنعت نفت 

یحیی گل محمدی، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در 
نشست خبری پیش از بازی با صنعت نفت آبادان گفت: بازی 
حساسی از لحاظ جدولی با تیم صنعت نفت آبادان داریم. نفت 
هم انصافا تیم خوبی است. هم جوانان خوبی دارد و هم بازیکنان 
باتجربه. با انگیزه کار می کنند. آقای ویسی موفق شد فصل 

گذشته این تیم را در لیگ برتر نگه دارد. کار بسیار بزرگی 
کردند و این کار کمتر از قهرمانی نبود. 

 احضار به کمیته اخلاق؟
او همچنین در مورد احضارش به کمیته اخلاق بیان 

کرد: من دیروز هم صحبت کردم، هر کسی باید 
بداند که چه جایگاهی دارد و از چه جایگاهی 

صحبت می کند. اگر یک نفر که فوتبالی باشد 
و این حرف ها را بزند آدم زیاد ناراحت 
نمی شود. من ناراحت این موضوع 
بودم. این آقا )خانی، عضو هیات مدیره 
استقلال( که اینطور حرف می زند 
احضار نمی شود، اما من در مقام دفاع 
از خودم احضار می شوم. این یک مقدار 

کار عجیب و غریبی نیست؟ اگر تحلف 
کرده بود، باید همان زمان احضار می شد 
ولی متاسفانه هر دوی ما را احضار کردند. 
اول باید ایشان احضار می شد و اگر این کار 

انجام می شد من درباره این موضوع صحبت نمی کردم. باید 
جایگاه خود را بشناسید و در مورد حریف صحبت نکنید، اگر 

هم صحبتی دارید درباره تیم خودتان حرف بزنید. 
 بها دادن به جوانان 

یحیی گل محمدی درباره اینکه در گذشته به بازیکنان 
جوان بازی می داده اما اخیرا به امیر مهدی محمدی بازی نداده، 
گفت: شرایط طوری است که به همه بازیکنان نیاز داریم که در 
فشار مسابقات مداوم به ما کمک کنند. قطعا این فرصت برای 
او فراهم است و روی همه بازیکنانی که در اختیار داریم حساب 
باز کرده ایم. اینطور نیست که فراموش کنیم و از 
آنها استفاده نکنیم. احتیاج باشد از آنها استفاده 

می کنیم. 
 صحبت های سرمربی سپاهان 

او در مورد اظهارات ژوزه مورایس مبنی بر 
اینکه اگر سپاهان ۹0 امتیاز هم کسب کند، 
قهرمان نمی شود، گفت: هر مربی ای که تحت 
فشار است ممکن است صحبت هایی انجام 
بدهد که بعدا پشیمان شود. مورایس هم 
مربی باتجربه و با کیفیتی است که از مربیان 
خوب لیگ برتر ماست. با شرایطی که او 
در سپاهان دارد بدون هیچ دغدغه ای 
کارش را انجام می دهد که دقیقا 
مخالف شرایط ماست. تیم ما پس 
از چند قهرمانی و جام های مختلف 
هنوز شرایطش به این شکل است. اگر 
جای ما بود شاید حرف های بدتر و شدیدتر از ما 

می زد. بالاخره بازیکنانی که ما داریم چند سال گذشته جام های 
مختلفی آورده اند که این اندازه به آنها بی توجهی می شود ولی 
در سپاهان همه چیز مهیاست. یک مقدار به نظرم باید در شرایط 
سخت کار کنیم ولی به نظرم مورایس تحت فشار شدید بود که 

چنین حرفی زد. 
 مشکلات مالی 

سرمربی سرخپوشان در رابطه با مشکلات مالی این باشگاه 
گفت: هنوز اتفاق خاصی در این مورد نیفتاده است. می خواهم 
یک صحبت کلی داشته باشم. بعد از جام هایی که بازیکنان با 
هواداران گرفتند، با بی توجهی مواجه شده اند. بعد از گرفتن 
سه جام نه پاداشی گرفتند و نه امکانات دارند. من به عنوان 
مربی باید خودم را نشان بدهم و نگذارم درگیر مصاحبه هایی 
شوند که تمرکزشان را به هم می ریزد. از شخصیت و اعتبار 
خودم خرج کردم تا آنها درگیر نشوند. باید از آنها مراقبت کنم. 
متاسفانه این وسط به شخص خودم لطمه خورد. کسی به من 
گفت اشک تمساح می ریزی؛ این مسائل وجود داشت. او ادامه 
داد: آدم های بیخودی در مورد من صحبت کردند. بازیکنان 
ما هر کاری که باید انجام دادند. چه کاری باید کنند تا به 
حقوقشان برسند؟ در بدترین و سخت ترین شرایط سه جام 
گرفتند و دل هواداران را شاد کردند. به خاطر یکسری مسائل 
پیش پا افتاده و امکانات اولیه، حداقل، پاداشی را که در نظر 
گرفته بودند پرداخت کنند. بازیکنان ما پیشنهادات دو، سه 
برابر فعلی داشتند، به امید اینکه به پاداش برسند و زندگی شان 
را بهتر کنند. خودم را جلو انداختم و الان باید به کمیته اخلاق 
بروم. یک تیم رسانه ای پشت این مسائل است که به این موارد 

دامن می زند. 

 محمد صلاح به رتبه بندی توپ طلا فکر نمی کند و خودش 
را بهترین بازیکن جهان می داند. به گزارش بی ساکر، مهاجم 
مصری لیورپول به جایگاهش در رده بندی ۳0 نامزد فهرست 
توپ طلا واکنش نشان داد. این بازیکن ۳۱ ساله گفت که به 
رتبه بندی اهمیتی نمی دهد؛ چراکه خود را بهترین بازیکن 
جهان می داند. محمد صلاح در میان ۳0 بازیکن برتر جهان 
در رده یازدهم قرار گرفت. او سال گذشته فصل فوق العاده ای 
داشت و به تیم فعلی اش کمک کرد تا در 5۱ بازی ۳0 گل به 
ثمر برساند و ۱6 پاس گل بدهد. با این همه تلاش او برای قرار 
گرفتن در جمع پنج بازیکن برتر توپ طلا کافی نبود، اما این 
برای صلاح موضوع مهمی نیست زیرا در حال حاضر خودش را 
بهترین بازیکن جهان می داند. محمد صلاح درباره جایگاهش 
در توپ طلا گفت: به هر حال این نظری است که اعلام شده 
است، اما در ذهنم، خودم را بهترین بازیکن جهان می دانم. 
این چیزی است که به خودم می گویم. نمی توانم بگویم که 
نمی خواهم توپ طلا را ببرم بهترین بازیکن فیفا نشوم. البته که 
می خواهم این جوایز را ببریم ولی اهمیتی ندارد که نتوانستم 
به آن برسم. مشکلی نیست، هر چیزی را که بخواهم معمولاً به 
دست می آورم. می دانم که بعداً برنده هر کدام خواهم شد، نگران 
نیستم. صلاح از سال ۲0۱۷ در لیورپول بازی می کند و توانسته 

با این تیم افتخارات زیادی از جمله قهرمانی 
و نایب قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا و 
قهرمانی در لیگ جزیره را کسب کند. 
باشگاه الاتحاد سخت تلاش کرد تا 

در تابستان سال جاری محمد صلاح 
را جذب کند و آخرین پیشنهاد خود 

را برای جذب محمد صلاح ارائه 
داد. سران این باشگاه عربستانی 
پیشنهاد ۲۱5 میلیون پوندی را 
برای خرید صلاح ارائه دادند که 
بالاترین رقم در تاریخ فوتبال 

جهان است. 
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 شماره 
1684 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
انفصال ۴ معاون وزیر 

رئیس ســازمان بهزیســتی گفت: احــکام انفصال 
۴ معــاون وزیر بــه دلیل ترک فعــل در خصوص عدم 
اجرای قانون حمایت از معلولان صادر شــده است. علی 
محمد قادری در نشســت خبری پیرامون اولین آزمون 
اســتخدامی ویژه معلولان در دســتگاه های اجرایی که 
دیروز دهم آبان ماه در ســازمان بهزیستی برگزار شد، 
گفت: این سازمان مردمی است و امروز)دیروز( توانسته 
است قدم های خوبی برای معلولان بردارد. وی ادامه داد: 
در چند روز گذشــته افرادی که در پست های مدیریتی 
که در برابر معلولان ترک فعل داشــته اند، شناســایی و 
مشمول ترک فعل دستگاه های نظارتی شده اند و احکام 
انفصــال۴ معاون وزیر به دلیــل ترک فعل در خصوص 

عدم اجرای قانون حمایت از معلولان صادر شده است.
خواننده عصرجدید مجوز گرفت 

خواننده ای که با درخشــش در فصل ســوم برنامه 
»عصر جدید« توانایی های خود را در عرصه موســیقی 
نشان داد، به زودی فصل جدید فعالیت های رسمی خود 
را آغاز خواهد کرد.  »محمد شــهنواز« خواننده خوش 
صدایــی بود که تا نیمه نهایی ســومین فصل از برنامه 

»عصرجدید« توانست پیش برود. 
کار عقیلی به تبلیغ کتونی رسید 

حضور ســالار عقیلی در فیلم تبلیغات یک فروشگاه 
کفش کتونی خبرساز شد. از نکات مهمی که در این مسیر 
می تواند مورد توجه بیشــتری قرار گیرد انتخاب برندها 
و موسســاتی است که بســته به جایگاه هنری و ورزشی 
سلبریتی ها و چهره ها می تواند با انتخاب های سنجیده و با 
برنامه ریزی  همراه باشد، موضوعی که فعلا به نظر می آید 
برای تعدادی از هنرمندان از جمله سالار عقیلی با پیشینه 
محکمی که در موسیقی ایرانی دارد، محلی از اعراب ندارد .

 
بازداشت ۲ فعال ارزی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف 
محــل فعالیت غیــر مجاز ارزی و بازداشــت دو نفر در 
ایــن خصوص خبــرداد و گفت: در این دفتــر اقدام به 
انجام حوالجــات غیرقانونی ارز کرده بودند. ســرهنگ 
مهدی افشــاری گفت:  درپی اقدامات فنی و اطلاعاتی 
پیش دســتانه در مبارزه با اخلالگران بازار ارز و کســب 
خبری مبنی بر فعالیت غیر مجاز ارزی توســط افرادی 
در دفتری در خیابان شــریعتی عوامــل پلیس امنیت 
اقتصــادی تهــران بزرگ رســیدگی به موضــوع را در 
دستورکار خود قرار داده و در جریان آن دوتن از فعالان 

غیرمجاز ارزی شناسایی کردند. 
 

سرقت از منزل امیر نوری 
ســارقان به خانه امیر نوری بازیگر سینما، دستبرد 
زدند و مقدار قابل توجهی از اموال او را به سرقت بردند. 
این دســتبرد زمانی اتفاق افتاد که امیر نوری در خانه 
نبود. دزدان وارد خانه این کمدین شدند و وسایلی را از 
خانه خارج کردند. گفته می شود سارقان خسارتی هم به 
خــود خانه وارد و بخش هایی از منزل را تخریب کردند. 
همچنین گاوصنــدوق و مدارک مالی این بازیگر نیز به 

سرقت رفته است.

عکسنامه  عکس:  فروغ مولایی  چشم اندازی از یک آبمیوه فروشی خوش ذوق

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

 

 از من انتظار  
دخالت دارند

 ۱۱ آبان ۱۳۷۶ 

]آقــای صلاح زواوی[ ســفیر فلســطین و معاونش 
آمدند. پیشــنهادهایی داشــتند، از قبیل اینکه اســم 
]اجلاس ســران سازمان[ کنفرانس اسلامی را »قدس« 
بگذاریم و اینکه نمایشگاهی برای فلسطین در سفارت یا 
کنار اجلاس داشته باشد و اینکه در این سفرهای سران، 
سعی شود تیرگی روابط با الجزایر، مصر و امارات ترمیم 
شود و اینکه ایران به جای مخالفت مطلق با صلح، طرح 
قابل قبول جهان امروز، با توجه به شرایط فعلی بدهد. 

آقای ]ولی ا...[ چهپور آمد. در بنیاد مســتضعفان به 
عنوان بازرس کار می کند. از آقای ]مرتضی[ محمدخان 
که در زمان ریاست گمرک به او توجه نکرده و اشکالات 
گمرک را هم حل نکرده، گله و انتقاد داشــت و از رکود 

ناامنی اقتصادی جاری اظهار نگرانی کرد. 
آقــای ]غلامعلی[ شــهرکی آمد. به دســتور آقای 
خاتمــی، ]رئیس جمهور[، از معاونت کشــاورزی کنار 
گذاشــته شده و به عنوان مشــاورکار می کند؛ گله مند 
اســت و از جریان حذف مدیــران در دولت جدید و به 
خصوص از حذف نیروها در سیستان و بلوچستان انتقاد 
شــدید دارد و از من خواست که برای هدایت نیروهای 

جریان ناموفق، اقدام کنم. 
آقای موسوی، شهردار منطقه ۳ آمد. از برخوردهای 
اخیر با شــهرداری ها و مشکلاتی که از این ناحیه پیش 
آمده و خواهد آمد، ناراحت اســت و پیشنهادهایی برای 

حل داشت. 
عصر آقای ]قدرت علی[ حشــمتیان، نماینده سُنقُر 
آمد. از من به خاطر کارهای عمرانی در ســنقر از قبیل 
گاز و راه و بیمارســتان و مجوز دانشــگاه تشکر نمود و 
خواست که به جریان مســتقل نمایندگان مجلس که 
خود ایشــان جزو سران آنهاســت و گفت پنجاه نفرند، 

کمک کنم. 
دکتــر ]علی اکبر[ ولایتی، ]مشــاور رهبری در امور 
بین الملل[ آمد. درباره وضع سیاســت خارجی و مواضع 
کشــورهای مختلف و ســخنرانی رهبــری در اجلاس 
سران و مشــکلات اقتصادی و سیاسی در دولت جدید 
و نیز تحرک نیروهای همفکرشان صحبت کردیم. از من 
انتظار دخالت دارند. آقایــان مهندس ]اصغر[ صادقی، 
]سیدمحمدحســین[ عصار و مهنــدس جهرمی زاده از 
انجمن حجتیــه آمدند. از فشــارهای وزارت اطلاعات 
شــکایت نمودند و اســتمدادکردند. به آقــای ]علی[ 
آقامحمدی، ]رئیس کمیته عــراق[، تلفنی گفتم که به 
خواســت آقای ]محمدباقر[ حکیم، در خصوص حضور 

بیشتر در شمال عراق توجه شود. 
شــب مهمان رهبری بودم. همراه افطار ایشان، شام 
خوردم. کمی هم خسته بودند. مذاکرات را کوتاه کردیم. 
دربــاره آیین نامه مجمع ]تشــخیص مصلحت نظام[ و 
احضار شــهردار تهران به دادگاه، سخنرانی در اجلاس 
سران کنفرانس اسلامی و ]بازگشت[ سُفرای اروپایی و 
وضع عراق با مشــاجره ای که با آمریکا پیش آمده، سفر 
رئیس جمهور چین به آمریکا و مسئله ایران و سفر زوار 

ایران به عراق مذاکره کردیم. 
کتاب »سردار سازندگی« 

 خاطرات  آیت ا...

 در حاشیه جلسه
 هیأت دولت مطرح شد

نظر وزیر ارشاد 
درباره بیانیه 
سینماگران

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به 
بیانیه سینماگران گفت: جوسازی های نادرست 
و کذب برای این صورت می گیرد که جلوی 
درخشش سینمای ایران که در حال وقوع است، 

گرفته شود. 
محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: با چند 
کشور اسلامی در حال مذاکره هستیم تا 
برنامه های بین المللی در حوزه شعر و دیگر 
حوزه ها را برگزار کنیم؛ به محض اینکه این 
اتفاق بیفتد تلاش می کنیم تعدادی از شعرا و 
هنرمندان در کشورهای مقاومت در آن حضور 

پیدا کنند. 
وی درباره بیانیه سینماگران نیز گفت: آنچه 
که هفته گذشته در رابطه با بیانیه سینماگران 
رخ داد نمونه یک شیطنت رسانه ای بود. آن 
چیزی که اتفاق افتاده بود یک گشایش مهم در 
حوزه اقتصاد سینما بود. مدیر مربوط با سازمان 
سینمایی اعلام کرده بود فیلم هایی که عواملی 
اعم از بازیگر و کارگردان آنها دچار مشکلاتی 
هستند که نمی توانند در برخی فعالیت های 
عادی حضور داشته باشند، نمایش آن فیلم ها 
را منوط به این ممنوعیت نکردیم. به همین 
دلیل از ابتدای دولت جدید فیلم های متعددی 
به نمایش درآمده که عوامل آنها مشکل داشتند 
که اگر در گذشته بود آن فیلم نباید نمایش داده 

می شد ولی به نمایش درآمدند و این اتفاق مهم 
رخ داده و امروز حوزه سینما بهترین دوره خود 
را طی می کند. بیانیه نویس های سیاسی حتی 

یک بار به این موفقیت بزرگ اشاره نمی کنند. 
وزیر ارشاد ادامه داد: ما تصورمان این است 
که این جوسازی های نادرست و کذب برای 
درخشش  جلوی  که  می گیرد  صورت  این 
سینمای ایران که در حال وقوع است، گرفته 
شود. فیلم هایی امروز عرضه شده که جزو پر 
تماشاگرترین فیلم های تاریخ سینمای ایران 
شده اند و می خواهند این موفقیت دیده نشود. 

وی ادامه داد: تلاش می کنند که با سرو صدا 
و ایجاد مباحث انحرافی و نادرست این موفقیت 
دیده نشود. من به این بیانیه نویس های سیاسی 
توصیه می کنم که با معیشت سینماگرها وارد 
دعوا نشوند. ان شاءا... راه انصاف در پیش بگیرند 

و به اقتصاد سینمای ایران توجه کنند. 
اسماعیلی در ادامه با طرح این سوال که 
چرا ناراحتند از اینکه اقتصاد سینما فعال 
است؟ اظهارکرد: چرا ناراحتند که اهالی سینما 
در حال فعالیتند؟ حالا اگر به لحاظ سیاسی 
ناراحتند چرا ناراحتی شان را در قالب بیانیه علیه 
سینمای کشور نشان می دهند. دوست دارم 
این دوستان دیروز و امروز ما با سینما آشتی 
کنند و با سینماگران دوست باشند و به دنبال 
رونق سینما باشند و به دنبال حذف سینمای 

ملی نباشند. 
وزیر ارشاد گفت: خیلی دوست داریم امسال 
پس از 9 سال نمایشگاه مطبوعات را برگزار 
کنیم. همان طور که نمایشگاه مربوط به جشنواره 
مطبوعات را در مرداد ماه برگزار کردیم ان شاءا... 

این نمایشگاه هم برگزار می شود. 
وی درباره سفر حج عمره نیز گفت: ثبت 
جدید برای حج عمره نداریم تا بخش عمده ای 
از کسانی که سالیان سال منتظرند اعزام شوند. 
الان 5 میلیون و 700 و خرده ای در صف عمره و 

یک میلیون نفر در صف حج واجب هستند. 
اسماعیلی گفت: همکاران من در سازمان 
حج الان در عربستان مشغول رایزنی برای 
اجاره هتل و تمهیدات مقدمات هستند. تامین 
هواپیما برای بحث حمل و نقل و همکاری خوب 
بانک مرکزی در تامین ارز در حال انجام است و 
مشکل نداریم و نگرانی ها مرتفع شده و دوست 
دارم که در اسرع وقت شاهد این اعزام ها باشیم. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره اختلاف 
ساترا و سازمان سینمایی گفت نیز اظهارکرد: 
مشکلی وجود ندارد؛ به هر حال ممکن است 
موضوعی باشد، من در جریان جزئیات آن 
نیستم. نباید اجازه بدهیم این موضوعات به 
یک گله هایی تبدیل شود که در رسانه ها مطرح 
می شود. اگر اختلافی هم وجود دارد باید در 

محل خودش حل کنند. 

رئیس انجمن موسیقی تئاتر با اعلام برپایی دومین کنسرت 
موسیقی تئاتر از بی توجهی به این شاخه هنری ابراز تاسف کرد و 
گفت: مدیران هنری در پاسخ به پیشنهادها و درخواست های ما 

فقط لبخند می زنند. 
سعید ذهنی در گفت وگو با ایسنا ادامه داد: دومین کنسرت 
موسیقی تئاتر را در دو بخش »دِم« و »دوردست« برگزار می کنیم 
و هدف اصلی این کنسرت نیز همچون اولین کنسرت موسیقی 
تئاتر که چندی پیش برگزار شد، ترویج و ارتقای موسیقیِ تئاتر 

است. 
او ادامه داد: از آنجاکه تئاتر در ایران اجراها و مخاطبان 
محدودی دارد، موسیقی آثار نمایشی هم کمتر شنیده می شود 
و فرصت محدودی برای ارائه به مخاطبان را پیدا می کند. به 
همین دلیل مارکتینگ موسیقی تئاتر در قیاس با موسیقی فیلم 

ضعیف تر و نیازمند توجه بیشتر است. 
این آهنگساز، خط مشی اصلی انجمن موسیقی تئاتر را آشتی 
مخاطبان با موسیقی تئاتر خواند و تاکید کرد: موسیقی تئاتر 
با کنسرت تئاتر متفاوت است. در موسیقی تئاتر، آهنگ هایی 
اجرا می شود که ویژه آثار نمایشی ساخته شده ولی در موسیقی 
کنسرت تئاتر، عموما یک خواننده موسیقی که معمولا هم 
موسیقی پاپ است، در خلال اجرای یک نمایش به اجرای قطعات 

موسیقی می پردازد. 
ذهنی با تشریح برنامه های این کنسرت توضیح داد: دومین 
کنسرت موسیقی تئاتر از دو بخش تشکیل شده است؛ بخش 
اول موسیقی نمایش »عزیز شنگال« که ساخته مهرداد میرزایی 
است و سال ۹۳ با کارگردانی دکتر قطب الدین صادقی در تالار 

اصلی تئاتر شهر اجرا شده، با تنظیم مجدد اجرا می شود. گروهی 
از دوستان انجمن بر اساس تم های اصلی کار، این قطعات را اجرا 
می کنند. ضمن اینکه پوستر و تصاویری از نمایش هم پخش 
می شود.  او اضافه کرد: در بخش دوم به موسیقی سه تئاتر 
می پردازیم؛ »بانوی آوازخوان« ساخته کیارش اعتماد سیفی. 
این نمایش به کارگردانی علیرضا کوشک جلالی تابستان سال 
۹۸ در سالن قشقایی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه رفته است. 
در ادامه موسیقی نمایش »تبرئه« به آهنگسازی مشترک آرشام 
مودبیان و کیارش اعتماد سیفی اجرا می شود. این نمایش نیز با 
کارگردانی منیژه محامدی سال ۸۷ در سالن چهارسو تئاتر شهر 

روی صحنه رفت و موسیقی آن بعدتر منتشر شد. 
به گفته او، قرار است در ادامه این برنامه، موسیقی نمایش 
»تقدیربازان« دیگر ساخته  کیارش اعتماد سیفی اجرا بشود. این 
اثر نمایشی به کارگردانی سیما تیرانداز بهار سال ۹۴ در سالن 

چهارسو تئاتر شهر روی صحنه رفت. 
ذهنی در پاسخ به اینکه چه راهکاری برای مارکتینگ موسیقی 
تئاتر پیشنهاد می کنید، توضیح داد: بارها در دوره های گوناگون 
با مرکز هنرهای نمایشی صحبت کرده ایم و همه مدیران مرکز 
هم قول مساعد داده اند ولی تنها پاسخ شان یک لبخند زیبا بوده 
که به نتیجه ای نرسیده است. آخرین بار جلسه مشترکی با آقای 
نظری )مدیر کل هنرهای نمایشی( و آقای الهیاری )مدیر کل 
دفتر موسیقی( داشتیم و از هر دو عزیز خواستار حمایت شدیم تا 
بعد از انجام کار کارشناسی، امکانات لازم را که در اختیار دارند، 
ارائه بدهند و خودشان تهیه کننده کار شوند و این فرصت به 

آهنگسازان تئاتر داده شود تا آثار خود را ضبط کنند. 

او تاکید کرد: مرکز هنرهای نمایشی با پخش این آثار در 
دفترهای استانی هم به حمایت از موسیقی تئاتر می پردازد و 
هم بازاری برای این کار ایجاد می کند و خودشان می توانند از 
این مارکتینگ استفاده کنند. این مرکز استودیو دارد و فقط با 
ارائه همین امکاناتی که در اختیار دارد، می تواند از این جریان 

حمایت کند. 
ذهنی خاطرنشان کرد: وضعیت موسیقی تئاتر با سینما و 
تلویزیون متفاوت است. اغلب موسیقی های درخشان رسانه های 
تصویری منتشر شده ولی در تئاتر تلاش های ما به نتیجه نرسیده 

است. 
او در پایان با ابراز خرسندی 

از برگزاری برنامه کنسرت 
تئاتر در خانه تئاتر گفت: در 
دوره ای که نق زدن معمول و 

مرسوم شده، خوشحالیم که 
دستکم  کاری عملی در جهت 

تولید اثر هنری انجام می دهیم 
و خوشبختانه در برنامه اول 

مخاطب هم با خریداری 
بلیت، حمایت خود 

را از ما نشان داد. 

سعید ذهنی مطرح کرد: 

برگزاری دومین کنسرت موسیقی تئاتر چه
ریـ

د
گـزارش

همزمان با اکران »سرهنگ ثریا« اولین ساخته لیلی عاج، تیزر این فیلم 
سینمایی رونمایی شد. به گزارش روابط عمومی این فیلم، »سرهنگ ثریا« 
به نویسندگی و کارگردانی لیلی عاج و تهیه کنندگی جلیل شعبانی از روز 

چهارشنبه ۱0آبان در سینماهای سراسر کشور اکران شده است.
این فیلم در جشنواره چهل و یکم دیپلم افتخار بهترین فیلم اول و سیمرغ 
بلورین گوهرشاد )جایزه ویژه وزیر ارشاد( را از آن خود کرد و نامزدی سیمرغ 
بهترین بازیگر نقش اول زن و نامزدی سیمرغ بهترین موسیقی متن را به 

کارنامه اش افزود.

لیلی عاج در جشنواره مقاومت نیز جایزه ویژه هیات داوران جشنواره 
مقاومت را به دست آورد و جایزه بهترین بازیگر زن این جشنواره نیز از آن 

ژاله صامتی شد.
ژاله صـامتی، وحید آقاپور، حمیدرضا محمدی، دیبا زاهدی، سلیمه رنگزن، 
شهروز آقایی پور، منیره حسین زاده، رها رهبانی نیا و مجید پتکی بازیگران 
»سرهنگ ثریا« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج با پخش از بهمن سبز 
هستند که از زاویه ای متفاوت به حضور سازمان مجاهدین خلق )منافقین( در 

پادگان اشرف می پردازد.

»سرهنگ ثریا« 
به سینماها رسید


